
عضو هیئت مدیره انجمن واردکنندگان تلفن همراه عنوان کرد
چالش تامین ارز موبایل

عضو هیئت مدیره انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی 
با بیان اینکه از ۱۵ اســفند ارز موبایل تخصیص داده شده، اما تامین نشده 
گفت با توجه بــه ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ و توقــف تولید آیفون ۱۳، 
صادرکنندگان موبایل های دســت دوم امارات و کشورهای دیگر را جمع 
می کنند و همین آیفون ۱۳ را به قیمت حدود ۱۲۰ میلیون تومان عرضه 

می کنند.
حســین روزبه، با بیان اینکه اخیرا از طریق ســامانه جامع تجارت، سقف 
و سابقه بازرگانان دوباره از طریق ســامانه جامع تجارت کنترل می شود، 
گفت: در حال حاضر بابت هر ثبت ســفارش ماهانه، ماه اول پنج، ماه دوم 
۱۰ درصد و همینطور ماهانه درصد بیشتر از بازرگانان دیپوزیت )سپرده( 
دریافت می کنند. این در شــرایطی اســت که با توجه به تامین نشدن ارز 
برای تمدید ثبت ســفارش در ماه های بعد دوباره باید در نوبت تخصیص 

بمانند ودیپوزیت ها درگیر بانک باقی می ماند.
وی با بیان اینکه از ۱۵ اســفند ارز موبایل تخصیص داده شده، اما تامین 
نشده، تصریح کرد: بنابراین در سال جدید تعداد خیلی کمی موبایل وارد 
کشور شده است. بانک مرکزی می گوید ارز را به بانک ها پرداخت کرده، اما 
هیچ بانکی به راحتی تامین ارز انجام نمی دهد. بنابراین یا شعب ارزشان به 
اندازه کافی تامین نمی شود یا سوء استفاده هایی از سوی برخی از افراد در 
حال رخ دادن اســت.روزبه ادامه داد: اگر سقف و سابقه طبق فرمول پیش 
رود و فاصله تخصیص و تامین کم باشد، وضعیت بازار بهتر خواهد شد، اما 
وقتی هم خوانی ندارد بازرگان نمی تواند مطابق آن واردات را انجام دهد و 

بازار به سمت انحصار پیش می رود.
روزبه با بیان اینکه باید قبــل از اجرای برخی قوانین، زیرســاخت آن ها 
فراهم شــود که دست ســوء اســتفاده کنندگان کوتاه شــود، تصریح 
کرد: بانک مرکزی از اوایل اســفند ماه تالار دوم مرکــز مبادله ارز و طلا را 
راه اندازی کرد تا ارز واردات از این تالار تامین شود. اما برای صادرکنندگان 
سقف و سابقه وجود ندارد و برای رفع تعهد ارزی با ارز خود واردات کالای 
غیرتخصصی انجام می دهند. بنابراین برخــی از صادرکنندگان در حال 

سوء استفاده های کلان و اجاره کارت بازرگانی هستند.

واردات آیفون ۱۳ های دست دوم و قیمت ۱۲۰ میلیونی
عضو هیئــت مدیره انجمــن واردکننــدگان تلفن همراه با بیــان اینکه 
صادرکنندگان باید ارز خود را در ســنا یا تالار دوم عرضه کنند، گفت: در 
حال حاضر همچنان موبایل های بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات 
خود و مابقی موبایل ها با ارز تــالار دوم مرکز مبادله وارد می  شــود. اما با 
توجه به ممنوعیــت واردات آیفــون ۱۴ و توقف تولید آیفــون ۱۳، این 
صادرکنندگان موبایل های دست دوم )رفرش( امارات و کشورهای دیگر 
را جمع می کنند و همین آیفون ۱۳ را به قیمت حدود ۱۲۰ میلیون تومان 
عرضه می کنند. بنابراین اگر با نرخ ارز محاسبه کنیم، برای آن ها ۵۵ تا ۶۰ 
هزار تومان تمام می شــود. به جز آیفون چند مدل سامسونگ بالای ۶۰۰ 

دلار است که در رابطه با برند سامسونگ هم مشکلاتی وجود دارد.

مونتاژ به اسم تولید
همچنین به گفته وی نوع دیگری از سوء اســتفاده های جاری این است 
که برخی موبایل های نوکیای دســت دوم ارزان ۴۰ تا ۶۰ درهمی را خرد 
و به شکل ســی کی دی به نام تولید وارد می کنند. در این شرایط عوارض 
گمرکی کمتری هم پرداخت می کنند. از طرف دیگر این کالاها به اســم 
خط تولید، مونتاژ می شود و به اســم همین برندهایی است که بازرگانان 
هم در زمینه آن ها فعالیــت دارند. بنابراین هم برند بدنام می شــود و هم 

دست در جیب مصرف کننده برده می شود.

موبایل  برنامه ریزی  احداث پست انتقال در کوتاه ترین زمان

پیش بینی 140 اقدام برای تامین برق پایدار
خریدار  مدیرعامل شــرکت برق منطقه 
ای تهران گفت: به منظور عبور موفق از اوج 
بار تابســتان پیشِ رو در ۳ استان تهران، قم 
و البرز، ۹ پروژه الویت دار برقی را در دســت 
اقدام داریم که در قالــب ۱۴۰ اقدامِ وزارت 
نیرو اجرا می شود و کمک شایانی به تامین 

برق پایدار و کاهش افت ولتاژ خواهد کرد .
حبیب قراگوزلو با اشــاره به رویکرد ســال 
۱۴۰۲ با موضــوع مهار تورم و رشــد تولید 
اظهار داشــت: برق منطقه ای تهران نهایت 
تلاش خــود را بــرای تامین بــرق پایدار 
پایتخت و ۲ اســتان همجوار قــم و البرز در 
بخش هــای مختلــف صنعتــی ، تجاری و 
خانگی به کار خواهد بســت تا با تأمین برق 
مســتمر و پایدار ، مردم شــریف کشور در 

آرامش و آسایش باشند.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران در تشریح 
کلیات برنامه دولــت در این حوزه گفت: در 
تابســتان پیشِ  رو از طریق تعامل و ارتباط 
یکپارچه با صنایــع ، برنامه های مدیریت بار 
را مطابق بــا راهبردهــای وزارت نیرو اجرا 
خواهیم کرد که با ایجاد مشوق و برنامه های 
جابه جایی بار ، ضمن تأمین انرژی مورد نیاز 
صنایع در ساعات کم باری ، تلاش کنیم که 
تأمین برق بخش خانگی و تجــاری نیز در 

طی ساعات روز محقق شود.
این مقام مسئول با بیان اینکه سال گذشته 
با تلاش گســترده و همه جانبه صنعت برق 
که بــا همراهــی جانانه مردم و مشــارکت 
صنایع در برنامه های مدیریــت بار رخ داد 

شاهد خاموشــی جدی و برنامه ریزی شده 
چه در تابستان و در زمستان نبودیم، گفت: 
رکوردهــای افزایش تولیــد صنایعی نظیر 
فولاد و سیمان و همچنین تولید محصولات 
کشــاورزی این مســئله را تایید می کند و 
برای سال ۱۴۰۲، تعداد ۱۴۰ اقدام گسترده 
برای تامین برق پایدار و مستمر برای تحقق 
تابستان روشن و پر امید امسال تدوین شده 

و با تمام توان در حال اجرا است.
وی افــزود: با توجه بــه گســتره ۳۰ هزار 

کیلومتر مربعی ۳ اســتان تحت پوشــش 
شــرکت برق منطقه ای تهران، قــم و البرز 
و تامین برق پایدار ۲۰ درصد از مشــترکان 
کشــور )۲۰ میلیون نفر( بــه منظور عبور 
موفق از اوج بار تابســتان پیشِ رو، ۹ پروژه 
الویت دار برقی را در دســت اقدام داریم که 
در قالــب ۱۴۰ اقدام مهــم وزارت نیرو قرار 
گرفته است که کمک شایانی به تامین برق 

پایدار و کاهش افت ولتاژ خواهد کرد .
قراگوزلــو در تشــریخ مهمترین طرح های 

ســال ۱۴۰۲ گفت: برخی از ایــن طرح ها 
شامل احداث پســت ۴۰۰ به ۶۳ کیلو ولت 
باغستان در اســتان البرز و شــبکه انتقال 
متصل به آن؛ احداث پســت ۲۳۰ به ۴۰۰ 
کیلوولت نیروگاه قم )قم ۲( و شبکه انتقال 
و فوق توزیــع مرتبط با آن، تقویت پســت 
۶۳ بــه ۲۳۰ کیلوولــت قــم ۲ و ارتباطات 
مربوطه؛ احداث پســت ســیار شــهرک 
صنعتی شــمس آباد ۳  و ارتباطات مربوطه؛ 
ورود و خروج خط تهرانپــارس - عامری در 

پردیس؛ تقویت ترانس ســوم پست ۶۳ به 
۲۳۰ کیلوولت ری شمالی؛ ارتباطات ۲۳۰ 
کیلوولت پست دوم ســیار شهرک صنعتی 
شــکوهیه؛ تعویض هادی خــط ۲۳۰ کیلو 
ولت ازگل به الغدیر و در مدار اوردن خطوط 
ارتباطی پســت ۶۳ کیلووات نســیم شهر 

است.
وی افزود: اســتان البرز، کلان شهری است 
که در این ســال ها توســعه چشــمگیری 
در بخش صنعت و خانگی داشــته اســت، 
در خصوص پروژه باغســتان کــه با هدف 
پایــداری تأمین بــرق کلان شــهر البرز و 
بهبود ولتاژ و پایداری شــبکه، متناســب با 
توسعه روزافزون مشــترکان به خصوص در 
بخش مشــترکین خانگی، پســت ۴۰۰ به 
۶۳ کیلوولت باغســتان توسط شرکت برق 
منطقه ای تهران در حال احداث است؛ این 
پروژه با تلاش گسترده مجموعه برق تهران 
و پیمانکاران طرح برای اوج بار امسال آماده 
خواهد شــد و قبل از آغاز دوران اوج مصرف 
به صورت کامل، برق مناطق گسترده ای از 

شمال استان البرز را تأمین می کند.
این مقــام مســئول گفت: پســت درحال 
احداث باغســتان به گونه ای طراحی شده 
که تا چندین سال ، پاســخگوی نیاز شبکه 
برق در استان البرز خواهد بود و فشار بسیار 
قابل توجه و فراتــر از اســتانداردی که در 
حال حاضر بر روی پســت های برق کنونی 
به خصوص در دوران اوج مصرف تابســتان 

وجود دارد را تعدیل خواهد کرد.

 ارتباط درخواست افزایش قیمت با کمیاب شدن بلیت هواپیما

بلیت هواپیما باز هم کمیاب شد
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خانه  هنر   میرا

مخالفان و موافقان چه می گویند
احیای وزارت بازرگانی؛ آری یا خیر؟ 

رئیس جمهور در آیین گشایش نمایشگاه ایران اکسپو:
رکورد ۴۰ ساله با بیش از ۵۰ میلیارد دلار 

صادرات شکسته شد

رکود مطلق در بازار مسکن

گفتگوی صریح با محمدحسین لطیفی
 تعجب می کنم مسئولان »غریب« 

را دوست دارند!
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ترکیه، موسم تغییر سیاسی
ســیامک کاکایی انتخابات ۱۴ می ترکیه که از آن بــه »انتخابات قرن« نام 
برده می شود، پیچیده تر از هر دوره دیگری است و نتایج آن در هر سوی صفحه 
شطرنج که باشد، منشا تحول بزرگی برای بافت سیاسی و اجتماعی ترکیه و در 

صحنه منطقه ای خواهد بود.
انتخابات ریاست جمهوری و پارلمانی ۱۴ می ۲۰۲۳ ترکیه یکی از متفاوت ترین 
انتخابات ها در تاریخ سیاســی این کشــور قلمداد می شــود. صف آرایی این 
انتخابات شــباهت زیادی به آرایش صفحه شــطرنج دارد و مجموع گروه ها و 

ائتلاف های اصلی انتخاباتی ترکیه در دو جبهه مقابل همدیگر قرار گرفته اند. 

دیدگاه

 وزارت اقتصاد اعلام کرد که از ابتدای ســال گذشــته تا ۱۵ اردیبهشت ماه 
امســال، ۳۱۳ هزار و ۴۱۰ متقاضی صدور مجوزهای کســب و کار موفق به 
دریافت مجوز بــه صورت کامــلا الکترونیکی و بدون کاغــذ و نیاز به حضور 

فیزیکی از طریق درگاه ملی مجوزهای کشور شدند.
 از فروردین ماه ســال گذشــته تا ۱۵ اردیبهشت امســال ۸۴۴ هزار و ۵۶۶ 
درخواست صدور مجوز در درگاه ملی مجوزهای کشور ثبت شده است که از 
این تعداد ۳۱۳ هزار و ۴۱۰ متقاضی موفــق به دریافت مجوز از همین طریق 
شــده اند.همچنین ۴۰۸ هزار و ۲۲۲ درخواست بررســی و رد شده است و 
۱۱۹ هزار و ۷۹۱ درخواست در دست بررسی است و بررسی ۸۳ هزار و ۷۷۲ 
درخواست صدور مجوز با تاخیر مواجه شده است و به این ترتیب شاخص کل 

پاسخگویی به ۹۰.۱ درصد در درگاه ملی مجوزها رسیده است.
در مجموع در بازه زمانی ذکر شــده تــا این تاریخ چهار هــزار و ۵۶۱ عنوان 
مجوز به درگاه ملی مجوزها متصل شــده که ۹۶.۸ درصد مجوزهای کسب و 
کار را شامل می شود.صندوق نوآوری، ســازمان انرژی اتمی، سازمان محیط 
زیست، اتاق بازرگانی و وزارت نیرو حائز شــاخص پاسخگویی به موقع ۱۰۰ 

درصدی شده اند و هیچ تاخیری در بررسی درخواست ها نداشتند.

ونیکی صدور بیش از ۳۳ هزار مجوز کسب و کار الکتر

سرپرست وزارت صمت خبر داد

ایران آماده فتح بازارهای 
جدید صادراتی

بررسی ها نشان می دهد که مســتاجران به دنبال خانه هایی هستند که با 
بودجه خود همخوانی داشته باشد و از ســوی دیگر مردم خانه های خود را 
نمی فروشند که یک وقت مستاجر نشوند. در حال حاضر مستأجران نگران 
از آینده که در فصل و نقل و انتقالات چه اتفاقی رخ خواهد و کرایه ها چقدر 
افزایش پیدا خواهد کرد و از ســوی دیگر صاحبخانه ها دیگر دنبال تغییر 

خانه نیستند و خانه های خود را نمی فروشند.

)) آگهي فراخوان مناقصه عمومي - فشرده ((
)) يك مرحله اي –  نوبت اول  ((

1-مناقصه گزار :  شرکت گاز استان خوزستان به شناسه ملی 10101889201  و کد اقتصادی 411331678477 
به نشانی : خوزستان - اهواز – حد فاصل ميدان چهار اسب )سه راه تپه( و پل برومی- روبروي شهرك صنعتي شماره 

4  امور تداركات و عمليات كالا شرکت گاز استان خوزستان -  واحد تدارکات – اتاق 201  -  تلفن : 06134199958
2- موضوع فراخوان : مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی ) فشرده (  خرید رگولاتور در سایز های مختلف  مربوط 

به تقاضای شماره 0130032 از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به شماره فراخوان   2002093377000018
شبا   حساب  شماره  به  نقد  وجه  واریزی  فيش  اصل    : کار  ارجاع  فرایند  در  شرکت  تضمین  3-نوع 
IR 230100004001123304022404  و شناسه واریز 351123357292690840000000002007 بنام خزانه 
بانک مرکزی شرکت گاز استان خوزستان قابل واریز در کليه شعب بانک ملی ایران و سایر بانک های مجاز یا ضمانت نامه 
بانکی بنام مناقصه گزار و یا اوراق مشارکت بی نام تضمين شده بانک ها و دولت با قابليت باز خرید قبل از سر رسيد ) موضوع 
قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت( را ضمن درج در سامانه ستاد در پاکت الف لاک و مهر شده به مناقصه گزار تسليم گردد.   
4-  تاریخ و مهلت تحویل استعلام ارزیابي كیفي مناقصه گران :  حداكثر 14 روز بعد از تاریخ انتشار آگهي نوبت دوم     
5- تاریخ توزیع اسناد: پس از بررسي مدارك و اسناد ارزیابي كيفي تكميل شده واصله از سوي مناقصه گران و انجام 

ارزیابي، اسناد مناقصه بين شركتهاي واجد شرایط توزیع خواهد شد. 
6- قوانين جمهوري اسلامي ایران منجمله آیين نامه معاملات و قانون ممنوعيت خرید کالای خارجی دارای مشابه توليد 

داخلی )خرید کالای ایرانی ( حاكم بر این مناقصه مي باشد. 
7-حضور سازندگان و تامين کنندگان داخلی در فهرست بلند منابع دستگاه مرکزی وزارت نفت ) AVL ( و سازندگان 
خارجی در فهرست منابع تجميعی سازندگان خارجی مورد تایيد دستگاه مرکزی وزارت نفت و همچنين ثبت در سامانه 

توانيران برای این مناقصه الزامی می باشد.
8- تامين کالای گازرسانی توسط مناقصه گران ميبایست الزاماً از توليد کنندگان موجود در وندورليست شرکت ملی گاز 

ایران صورت پذیرفته و اولویت ، خرید کالای ایرانی می باشد.
9-  نامه آخرین تغييرات آن شركت بهمراه اعلام آمادگي وذكر شناسه ملي حقوقي وارائه كد پستي و تلفن تماس 

الزامي است . 
10- ارائه مدارك و فرم هاي استعلام ارزیابي تكميل شده از سوي مناقصه گران هيچگونه حقي را جهت متقاضيان براي 

شركت در مناقصه ایجاد نخواهد كرد.
11- مناقصه گزار مختار است در مرحله اول با 2 پاکت »ج« و درمرحله دوم با تنها 1 پاکت »ج« نسبت به گشایش 

پاکات اقدام نماید .
12- خرید اسناد:   متقاضيان شرکت در مناقصه می توانند پس از واریز مبلغ 500،000 ریال  غير قابل استرداد به شماره 
حساب شبا  IR 230100004001123304022404  و شناسه واریز 351123357292690840000000002007 
بنام خزانه بانک مرکزی شرکت گاز استان خوزستان قابل واریز در کليه شعب بانک ملی ایران و سایر بانک های مجاز از 
طریق سامانه ستاد درزمان مهلت اسناد به آدرس اینترنی www.setadiran.ir   مراجعه و اسناد مناقصه دریافت نمایند.

13- فيش  /  رسيد پرداخت مبلغ 500/000  ریال خرید اسناد در مهلت ارائه پيشنهاد ) ردیف 3 آگهی ( به همراه پاکت 
الف به دبيرخانه کميسيون مناقصات شرکت تحویل گردد.

14- مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس  www.setadiran.ir   انجام 
خواهد شد و لازم است در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونيکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
15- سایر اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل 

عضویت در سامانه  41934-021 دفتر ثبت نام 88969737- 85193768 -021
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/18 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/19

  روابط عمومی شرکت گاز استان خوزستان 

 شناسه آگهی: 1490640



با تصویب نمایندگان

ونیکی انتخابات مجلس فراهم شد امکان برگزاری الکتر

رئیس جمهور در آیین گشایش نمایشگاه ایران اکسپو:

رکورد ۴۰ ساله با بیش از ۵۰ میلیارد دلار صادرات شکسته شد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ترکیه، موسم تغییر سیاسی
سیامک کاکایی انتخابات ۱۴ می ترکیه که از آن به »انتخابات قرن« 
نام برده می شــود، پیچیده تر از هر دوره دیگری است و نتایج آن در هر 
سوی صفحه شطرنج که باشد، منشا تحول بزرگی برای بافت سیاسی و 

اجتماعی ترکیه و در صحنه منطقه ای خواهد بود.
انتخابات ریاســت جمهوری و پارلمانی ۱۴ مــی ۲۰۲۳ ترکیه یکی از 
متفاوت ترین انتخابات ها در تاریخ سیاسی این کشور قلمداد می شود. 
صف آرایی این انتخابات شباهت زیادی به آرایش صفحه شطرنج دارد 
و مجموع گروه ها و ائتــلاف های اصلی انتخاباتــی ترکیه در دو جبهه 
مقابل همدیگر قرار گرفته اند. ائتلاف جمهور یا ائتلاف حاکم متشــکل 
از حزب عدالت و توســعه به رهبری رجب طیب اردوغان، حزب حرکت 
ملی به رهبری دولت باغچلی و بــا حمایت حزب اتحاد بزرگ به رهبری 
مصطفی دســتچی و حزب »دوباره رفا« به رهبــری محمدعلی فاتح 
اربکان فرزند نجم الدین اربکان نخســت وزیر فقید ترکیه، حزب اسلام 
گرای کرد به نام مطالبه آزاد )هداپار( و حزب راه راست به رهبری چتین 
اوز آچیک گوز عزم خود را برای پیروزی اردوغان در انتخابات ریاســت 
جمهوری به کار گرفته اســت. در صف مقابل ائتلاف شش گانه متشکل 
از حزب جمهوری خــواه خلق به رهبری کمال قلیچــدار اوغلو، حزب 
خوب به رهبری مرال آکشــنر، حزب ســعادت به رهبری تمل کاراملا 
اوغلو، حزب جهش و دموکراســی به رهبری علی باباجان، حزب آینده 
به رهبری احمد داووداغلو و حزب دموکرات به رهبری گلتکین اویسال 
و با حمایت حزب دموکراتیک خلق ها طرفــدار کردها به همراه احزاب 
جنبش کارگری و احزاب چپ ترکیه اسب قدرت را برای قلیچدار اوغلو 

زین کرده اند.
اما در صفحه این بــازی بزرگ کــدام حرکت می توانــد رجب طیب 
اردوغان یا کمال قلیچدار اوغلو دو رقیب دیرینه را در امتداد خط کیش 

و مات قرار دهد؟
اردوغان به پشتوانه تجربه ۲۰ساله در صحنه قدرت در سودای پیروزی 

دیگری است و می گوید »با گام های راستین راه را ادامه خواهد داد!«.
قلیچدار اوغلو اکنون با اطمینان بیشــتری از هر زمــان دیگری تغییر 

فصل را نوید می دهد و قول می دهم که »باز هم بهار می آید«.
انتخابات ۱۴ می ترکیه که از آن به »انتخابات قرن« نام برده می شــود، 
پیچیده تر از هــر دوره دیگری اســت و نتایج آن در هر ســوی صفحه 
شطرنج که باشــد، منشــا تحول بزرگی برای بافت سیاسی و اجتماعی 
ترکیــه و در صحنه منطقــه ای خواهد بود. دو انتخابات مهم ریاســت 
جمهوری و پارلمانی در یک روز و هم زمان برگزار می شــود و چشمان 
زیادی منتظر اســت که آیا در فردای آن روز چهره دگرگون شده ای از 

ترکیه خواهند دید؟
ائتلاف مخالفان در مهــم ترین پیچ تاریخی ترکیه قــرار دارند و نظم و 
اتحاد نسبی کم ســابقه ای تقریبا میان همه طیف های منتقد اردوغان 
شــکل گرفته اســت و دیگر از آن پریشــانی رویکردی کــه مخالفان 
در انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۱۸ داشــتند، خبری نیست. در آن 
انتخابات رجب طیب اردوغان توانســت با استفاده از ناهماهنگی و نبود 
انســجام میان گروه های رقیب و با توجه به فضای ملی گرایانه داخلی و 
سیاســت خارجی تهاجمی ترکیه به ویژه در قبال سوریه بر پنج رقیب 
دیگر خود یعنی محرم اینجه، مرال آکشــنر، صــلاح الدین دمیرتاش، 
تمل کاراملا اوغلو و دوغو پرینچک پیروز شــود )نــگاه کنید به جدول 

اعلام نتایج کمیته عالی انتخابات ۲۰۱۸ ترکیه(.
درباره اهمیت انتخابــات پارلمانی ترکیه با آنکــه جایگاه پارلمان پس 
از همه پرســی قانون اساسی ۲۰۱۷ فروکاسته شــد و نظام سیاسی به 
ریاســتی تغییر یافت؛ اما در همان انتخابات ۲۰۱۸، این ائتلاف جمهور 
متشکل از حزب عدالت و توســعه و حزب حرکت ملی بود که توانست 
اکتریت کرسی های مجلس را به دســت آورد و آرایش سیاسی پارلمان 
آن گونه که اردوغــان مایل بود، نقش بســت )نگاه کنیــد به ترکیب 
پارلمان(.اکنون ترکیه پنج سال پس از آن انتخابات در آستانه انتخابات 
تعیین کننده دیگری است و فضای سیاســی و اقتصادی این کشور در 
مرز یک دگرگونی بنیادین قــرار دارد. بیم و امیــد در دو جبهه اصلی 
چنان بالاســت که گویا در رگ جامعه انتظار یــک تغییر می رود. برای 
مخالفان اردوغان هیچ زمانی مانند اکنون همه شــرایط برای دستیابی 
به قدرت مهیا نبوده و کوشیده اند که ابعاد مختلف نارضایتی و انتقادها 
از سیاســت داخلی و خارجی حزب عدالت و توســعه حتی احساسات 
جریحه دارشــده از زلزله ویرانگر دو ماه پیش را برای پیروزی بر رقیب 
قدرتمند به آزمــون بگذارند. اوضــاع اقتصادی ترکیه در چند ســال 
گذشته شرایط ســخت و بحرانی را تجربه کرده اســت. سقوط ارزش 
پول ملی و چهاربرابرشدن نرخ ارزهای خارجی سبد معیشتی و قدرت 
خرید مردم را که کوچک تر هم شده، نشــانه رفته است. میانگین تورم 
ترکیه در ۲۰۲۲ بیش از ۶۴ درصد برآورد شــد و مردم اقدام دولت را در 

مدیریت بحران اقتصادی ناکافی می دانند.
اما این دوئل آشــکار در جبهه مقابل پرشعله تر به نظر می رسد و ائتلاف 
حاکم دست بسته نیست. رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه، 
با تجربه دو دهه حکومت داری و شمای کاریزمایی که هنوز دارد؛ مانند 
همیشــه بی پروا و با لحنی تند به اردوی مخالفان می زند تا از هر روزنه 
ای که پیداســت آنها را ناکارآمد نشــان دهد. اردوغان پیروزی جناح 
مخالف را فاجعه بزرگی برای ترکیه خوانده و می گوید جناح اپوزیسیون 
تلاش می کند ترکیه قدیم را بازگرداند. اردوغان با عصبانیت بیشــتری 
خدمات ۲۰ساله عدالت و توسعه را در جمع رسانه ها و اجتماع مردمی 
می شــمارد. دولت آنکارا در اقدام عملی دیگری و در چند هفته مانده 
به انتخابات به منظــور ترمیم درآمد کارکنان دولتــی برای دومین بار 
از ابتدای ســال میلادی جاری تصمیم به افزایش حقوق و دستمزدها 
گرفته است. براساس این قرار اســت که حقوق کارکنان و بازنشستگان 
از اول ماه جولای ۲۰۲۳ بــه میزان ۳۰ درصد دیگــر افزایش یابد. این 
اقدام شاید یک تاکتیک موثر انتخاباتی از ســوی عدالت و توسعه باشد 
و اردوغان با وعده تــک رقمی کردن نرخ تورم مــی خواهد این گونه به 
رای دهندگان اطمینان دهد که حتی در این شرایط نیز هرگونه بهبود 
وضع اقتصادی ترکیه تنها از کانال برنامه های او میســر و ممکن است؛ 
اما فشار اقتصادی و نوسانات مالی چند ســال اخیر در ترکیه بر زندگی 
طبقه متوســط و فقیر چنان بوده که باورپذیری ایــن وعده ها را کمی 
دشوار کرده اســت. به ویژه آنکه وعده یک رقمی کردن نرخ تورم ترکیه 

در دو سال آینده از سوی جبهه مخالفان هم داده شده است.
اکنون صحنه بازی در همه عرصه ها پیچیده تر شــده اســت و هرچند 
اردوغان و هم فکران او از پیروزی حماســه گونــه »ائتلاف جمهور« در 
انتخابات ۱۴ می ســخن می گویند؛ اما نمی توانند نگرانی های عمیق 
خود را از اجمــاع قدرتمند جناح مخالف و نتایج نظرســنجی ها که در 
آن آرای اردوغان را بســیار کمتــر از قلیچدار اوغلــو نمایش می دهد، 
پنهان کنند. به نتایج نظرســنجی آوریل ۲۰۲۳ موسســه »او آر سی« 
برای انتخابات ریاســت جمهوری ترکیــه نگاه کنید کــه در آن آرای 
کمال قلیچداراوغلــو را ۴۸.۹ درصد در برابــر ۴۱.۵ درصد رای رجب 
طیب اردوغان نشــان می دهد. در این نظرســنجی محرم اینجه نامزد 
حزب مملکت، ۷.۲ درصد و ســینان اوغان نامزد ائتلاف آتا ۲.۴ درصد 
آرا را به خود اختصاص داده اند. )نگاه کنید به نمودار نتایج نظرســنجی 
آوریل ۲۰۲۳ موسسه »او آر ســی« برای انتخابات ترکیه(طیف فکری 
هواداران محرم اینجــه را می توان تا حدودی نزدیک به ائتلاف شــش 
گانه تلقی کرد. او در انتخابات ۲۰۱۸ رقیب اصلی اردوغان و نامزد حزب 
جمهوری خلق بود و اکنون از جماعت قلیچدار اوغلو دور شــده است. 
شاید بتوان گرایش ســینان اوغان را که یک ملی گرای آذری تبار است 
و پیش تر هم در حزب حرکت ملی عضویت داشــته، به ائتلاف جمهور 
نزدیک دانست. ورود جداگانه این دو به انتخابات به منزله کاهش آرای 
دو رقیــب اصلی یعنی قلیچــدار اوغلو و اردوغان تلقی می شــود که تا 

حدودی نامزدی اینجه به زیان ائتلاف شش گانه است.

دیدگاه

خریدار   نماینــدگان مجلس شــورای 
اســلامی تصویب کردند که وزارت کشور با 
تایید شــورای نگهبان می تواند نســبت به 
برگزاری الکترونیکــی انتخابات مجلس در 
همه یا برخی از حوزه هــای انتخابیه اقدام 

کند.
 نمایندگان در نشســت علنی مجلس و در 
جریان رســیدگی به طرح اصــلاح موادی 
از قانــون انتخابــات مجلــس ارســالی از 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها، 
به بررســی ماده ۲۲ این طرح پرداختند که 

اصلاح ماده ۴۰ قانون انتخابات فعلی است.

ماده ۲۲ طرح اصلاح قانون انتخابات: 
تعداد افراد حاضر در هر شعبه اخذ 

رای مشخص شدند
بر اســاس این مصوبه، هیات اجرایی مرکز 
حوزه انتخابیه و حوزه های فرعی حداکثر تا 
یک ماه پیش از روز اخذ رای، برای هر شعبه 
ثبت نام و اخــذ رای، ۳ تا ۵ نفر و در شــعب 
پرتراکم ۷ تا ۹ نفر و در تهران حداکثر تا ۱۱ 
نفر از معتمدان محل، انتخاب و به فرماندار 
یا بخشــدار برای صدور حکــم معرفی می 

کنند.

ماده ۲۳ طرح اصلاح قانون انتخابات: 
داوطلبان نمایندگی مجلس باید در 
سامانه وزارت کشور ثبت نام کنند

در ادامه نماینــدگان به بررســی ماده ۲۳ 
طرح اصلاحی مــوادی از قانــون انتخابات 
مجلــس پرداختنــد کــه بر اســاس آن، 
داوطلبــان نمایندگــی باید ظــرف مدت 
۷ روز از تاریخ انتشــار دســتور شروع ثبت 
نام به  وســیله  وزارت  کشــور، به ســامانه 
الکترونیکی که وزارت کشــور برای ثبت نام 
اعلام کرده اســت، مراجعــه کنند و ضمن 
تکمیــل پرسشــنامه  مخصــوص اعــلام 
داوطلبی، مدارک و گواهینامه های مربوط 

را بارگذاری و شناسه رهگیری اخذ کنند.
۶ تبصره نیز بــه این ماده ملحق می شــود 
که شــامل موارد زیر اســت: ۱. تعیین لزوم 

مراجعه حضوری ثبت نام با وزارت کشــور 
اســت؛ ۲. عدم مراجعه به مراکــز ثبت نام و 
دریافت نکردن شناســه رهگیری به منزله 

انصراف از ثبت نام است
 ۳. پرسشــنامه اعلام داوطلبی باید حاوی 
اطلاعات شــخصی و خانوادگی و ســوابق 
علمی، شغلی، سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 
و مذهبــی داوطلــب باشــد ۴. داوطلبان 
نمایندگی مجلس که در خارج از کشــور به 
سر می برند، باید برای ثبت نام به نمایندگی 
های سیاســی جمهــوری اســلامی ایران 
مراجعه کنند ۵. وزارت  کشور موظف است 
نحوه اجرای این ماده را از طریق رسانه های 
گروهی به مردم اطلاع رســانی کند ۶. اخذ 
مدارک و اسنادی که از طریق استعلام های 
الکترونیکی قابل دریافت است، از داوطلب 

ممنوع است.

ماده ۲4 طرح اصلاح قانون انتخابات: 
صدور دستور شروع فرآیند انتخابات 
مجلس، ۱۱۰ روز قبل از روز رای گیری

نمایندگان مجلس در جریان بررســی ماده 
۲۴ طرح اصلاح مــوادی از قانون انتخابات 
مجلس، مــاده ۴۵ مکرر یــک قانون فعلی 
انتخابــات مجلس را تصویــب کردند که بر 
اساس آن وزیر کشور موظف است ۱۱۰ روز 
قبل از شــروع ثبت نام الکترونیکی موضوع 
ماده ۴۵ این قانون، دســتور شروع فرآیند 

انتخابات را صادر کند.
متقاضیــان پس از صدور دســتور شــروع 
فرآیند انتخابات، باید ظــرف مدت ۷ روز از 
طریق درگاه الکترونیکــی واحد با مدیریت 
وزارت کشــور، صــدور گواهــی و مدارک 
موضوع این ماده را از دســتگاه ها و مراجع 
ذی صلاح از جمله نهادهای زیر درخواست 
کنند: ســازمان ثبت احــوال، وزارت خانه 
های علوم و بهداشت، دانشگاه آزاد اسلامی، 
مرکز مدیریت حوزه های علمیه، ســازمان 
اداری و استخدامی، دادستانی کل کشور و 

فراجا.
حجت الاسلام و المسلمین علیرضا سلیمی 

نماینده مردم محلات در مجلس پیشــنهاد 
داد تا مدیرانی چون فرمانداران، استانداران، 
مدیــران کل و ... کــه در زمان مســئولیت 
مدرک دانشــگاهی گرفته انــد، از جریان 
ثبت نام منع شــوند که با توجه به مخالفت 
کمیســیون شــوراها و نماینده دولت، این 

پیشنهاد رای نیاورد.

عدم پاسخگویی دستگاه ها به 
استعلام ها به منزله تایید داوطلب 

نمایندگی مجلس است
محمد حســین فرهنگی نماینــده مردم 
تبریز در مجلس نیز پیشنهاد داد تا دستگاه 
هایی که مسئول پاسخ دهی به استعلامات 
هستند در صورتی که ظرف مدت مشخصی 
پاسخ ندادند، عدم پاسخگویی آنها به منزله 
»تأیید« محسوب شــود که حجت الاسلام 
و المســلمین محمدتقی نقدعلی نماینده 
خمینی شهر مخالف این پیشنهاد و نماینده 
دیگری نیــز موافق این پیشــنهاد بود که با 
وجود مخالفت نماینده دولت و کمیســیون 

شوراها با این پیشنهاد، تصویب شد.

ماده ۲۵ طرح اصلاح قانون انتخابات: 
امکان برگزاری انتخابات الکترونیکی 

وجود دارد
در ادامه نماینــدگان به بررســی ماده ۲۵ 
طرح اصــلاح مــوادی از قانــون انتخابات 
پرداختنــد که به عنــوان مــاده ۴۵ مکرر 
۲ در قانون فعلی )در صورت تأیید شــورای 

نگهبان( لحاظ خواهد شد.
بر اســاس این ماده، وزارت کشور با موافقت 
شورای نگهبان می تواند برای همه یا برخی 
از حوزه های انتخابیــه حداقل یک ماه قبل 
از برگــزاری انتخابــات از رای دهندگان به 
صــورت الکترونیکی ثبت نام کــرده تا رای 
دهندگان نســبت به تعیین شعبه اخذ رای 

اقدام کنند.
حجت الاســلام ســلیمی نماینــده مردم 
محلات در مجلس در جریان رســیدگی به 
این ماده پیشنهاد داد کلمه »برخی« حذف 
شده و همه حوزه های انتخابیه به برگزاری 

انتخابات الکترونیکی اقدام کنند.
ســید کاظم دلخوش اباتــری عضو مجمع 
نمایندگان گیــلان به عنــوان موافق این 
پیشــنهاد اظهاراتی را مطرح کــرد ولی با 
مخالفــت برخــی نمایندگان نیــز روبه رو 
شــد؛ نماینده دولت نیز در اظهاراتی اعلام 
کرد اولا برگــزاری انتخابــات الکترونیکی 
در همه حوزه هــای انتخابیه امــکان پذیر 
نیســت و زیرســاخت هــای الکترونیکی 
فراهم نشده اســت ثانیا اجرای این فرآیند 
ممکن اســت به کاهش مشارکت کنندگان 
منجر شــود؛ بعداز اعلام مخالفت نماینده 
دولت، کمیسیون شوراها نیز با این پیشنهاد 

مخالفت کرد و نهایتا تصویب نشد.

نماینده صومعه سرا: چرا برخی سایت 
ها لجن پراکنی می کنند؟

دلخوش اباتری نماینده مردم صومعه ســرا 
در مجلس در تذکری با اشــاره به ماجرای 
واگــذاری تعــدادی خــودرو بــه برخی 
نماینــدگان مجلــس اظهار کــرد: مگر در 
کشور دســتگاه های نظارتی نداریم؟ چرا 
برخی سایت ها لجن پراکنی کرده و هر روز 

تشویش اذهان عمومی می کنند؟
وی افزود: باید جلوی ســایت هایی که هر 
روز فهرســت نماینــدگان دریافت کننده 
خودرو را منتشــر می کنند، گرفته شــود 
اینها دارند مجلس را خراب می کنند. برخی 

نمایندگان هم مرتبا مصاحبه می کنند.

ماده ۲۶ طرح اصلاح قانون انتخابات: 
مدت زمان انصراف از جریان 

انتخابات، حداکثر ۷۲ ساعت قبل از 
روز رای گیری

نمایندگان ســپس به بررسی ماده ۲۶ طرح 
اصلاح مــوادی از قانــون انتخابات مجلس 
پرداختند که اصلاح مــاده ۴۶ قانون فعلی 

انتخابات مجلس است.
بر اســاس این مــاده از قانون، هــر یک از 
داوطلبــان نمایندگی مجلس بــا مراجعه 
به سامانه اعلامی وزارت کشــور می توانند 
حداکثر تا ۷۲ ســاعت قبــل از رای گیری، 
انصراف خود را ثبت کننــد. مراتب انصراف 
توســط وزارت کشــور فورا به اطلاع هیات 
مرکزی نظارت می رســد. انصــراف پس از 
زمان مذکــور یا عدول از انصــراف پذیرفته 
نمی شود.جعفر قادری نماینده مردم شیراز 
در مجلس پیشــنهاد داد تا زمــان انصراف 
حداکثر تا ۷۲ ســاعت قبل از روز رای گیری 
به ۴۸ ساعت کاهش یابد که این پیشنهاد به 

تصویب نرسید.

نیکزاد: هیچ فهرستی از نمایندگان 
دریافت کننده خودرو به دست من 

نرسیده است
مهرداد ویس کرمی نماینده مردم خرم آباد 
در مجلس هم کاهش مدت زمــان انصراف 
از ۷۲ به ۲۴ ســاعت را پیشــنهاد کرد که با 
مخالفت حســن همتی نماینده مردم تکاب 
و شــاهین دژ و موافقت برخــی نمایندگان 
مواجه شــد اما ایــن پیشــنهاد رای نیاورد؛ 
نماینده موافق این پیشــنهاد همچنین در 
تذکری اعلام کرد که فهرســت نمایندگان 
موافق استیضاح اول سید رضا فاطمی امین 
در حوزه انتخابیه من به عنــوان نمایندگان 
دریافت کننده خودرو منتشــر شده است و 
خواهان رسیدگی به این موضوع شد که علی 
نیکزاد نایب رئیس مجلس و رئیس جلســه 
علنی صبح امروز اعلام کرد هیچ فهرســتی 
برای من به عنوان عضو هیات نظارت بر رفتار 

نمایندگان ارسال نشده است.

یک عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس شــورای 
اســلامی تشــکیل وزارت بازرگانی را به نفع کشــور 
خواند و گفت که باید هرچه سریع تر وزارت بازرگانی 

احیاء شود.
غلامرضا مرحبا ، با اشــاره به تصویب دو فوریت لایحه 

تشــکیل وزارت بازرگانی در مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: تشکیل وزارت بازرگانی به نفع کشور است 
چرا که در حال حاضر بازرگانــی داخلی و خارجی در 
داخل وزارت صنعــت، معدن و تجــارت از بین رفته 

است.

وی با بیان این کــه هدف از ادغــام وزارت بازرگانی در 
وزارت صنایع و معادن یکپارچه شــدن سیاست های 
صنعت و بازرگانی بود که محقق نشــد، اضافه کرد: در 
کتابهای مدیریتــی ادغام را یــک روش علمی عنوان 
می کند اما به شــرط آنکه چند سازمان همگن در کنار 

هم قرار گرفته و یکپارچه و کوچک تر شــود و در عین 
حال با بهره وری بیشتری کار کنند اما در کشور ما فقط 
تعداد وزرا کم شده و چند ســازمان ناهمگن کنار هم 
گذاشته شد، هیچ تغییری هم در ساختار اتفاق نیفتاد و 

هیچ چیزی عوض نشد.

مجلس

تشکیل وزارت بازرگانی به نفع کشور است

خریدار  رئیس جمهور با بیان اینکه دولت 
ســیزدهم با ثبت بیش از ۵۰ میلیارد دلار 
صادرات یــک رکورد ۴۰ ســاله ثبت کرده 
است، از فعال شــدن دفاتر بازرگانی ایران 
در سایر کشــورها برای معرفی هرچه بهتر 
توانمندی های علمی و اقتصادی جمهوری 

اسلامی ایران خبر داد.
 آیــت الله ســیدابراهیم رئیســی در آیین 
گشــایش پنجمین نمایشــگاه توانمندی 
های صادراتی ایران در محل سالن اجلاس 
ســران گفت: بیش از هزار بــازرگان و فعال 
اقتصادی و مســئولان اقتصادی کشورهای 
منطقــه و خــارج از منطقه از ایــن رویداد 
بازدیــد خواهند کــرد و این رویــداد مهم 
ســبب ارتباط اقتصادی و تجاری بین ایران 
و دیگر کشورها شده و سطح روابط تجاری و 

اقتصادی ارتقا خواهد یافت.
رئیــس جمهور بــا بیــان اینکه ایــران به 
صنعت نفت بیشــتر شناخته شــده و دیگر 
توانمندی های کشــور مــورد غفلت واقع 
شده بود، اظهار داشــت: لذا دولت سیزدهم 
با عمده کشــورهایی که ارتباط دارد سطح 
روابط تجــاری و اقتصادی خــود را از وضع 
فعلــی ارتقا خواهــد داد.آیت الله رئیســی 
نخســتین گام برای توســعه روابط تجاری 
را شــناخت توانمنــدی هــا و ظرفیت ها 
دانست و اظهار داشــت: ابتدا باید ظرفیت 
ها شناخته شــود و ظرفیت دیگر کشورها 
نیز باید برای بازرگانان شــناخته شود.وی 
یکی از وظایف مهم دفاتر بازرگانی را معرفی 
کردن توانمندی هــا و ظرفیت های تجاری 
و اقتصادی ایران به فعالان اقتصادی ســایر 
کشورها برشمرد و افزود: در این دوره تلاش 
شده با فعال کردن این دفاتر، این ماموریت 
پیگیــری شــود.رئیس جمهــور برگزاری 
»ایران اکسپو« را زمینه خوبی برای معرفی 
ظرفیت های اقتصادی و تجاری کشورمان 
توصیف کــرد و گفــت: در این حــوزه ما با 
عمده کشــورهایی که در اتباط هســتیم، 
سطح روابط تجاری و اقتصادی ما می تواند 

متفاوت شود و در سطح بالاتری قرار گیرد.
آیت الله رئیســی، محصولات امروز ایران را 
در کشورهای همســایه و دنیا قابل  رقابت با 

کشــورهای مدعی در تولید آن محصولات 
عنوان کرد و گفــت: اقدامــات مفیدی در 
حوزه ســلامت و دارو و تجهیزات پزشکی 
در این دولــت انجام گرفت بــه طوری که 
امــروز ۹۵ درصــد از داروهای مــورد نیاز 
در داخل تولید و صادر شــود و از افتخارات 
این کشــور اســت.وی ادامه داد: در صنایع 
فولادی و پتروشــیمی و معــادن فعال هم 
در کشــور کارهای بزرگی انجام شــده و یا 
در دســت انجام اســت ضمن آنکــه پارک 
های علــم و فنــاوری نیز می توانــد مورد 
بازدید تجار و فعالان اقتصــادی قرار گیرد.

رئیس جمهور گفــت: هیات های اقتصادی 
دیگر کشورها و روســای جمهورشان که از 
توانمندی های ایران بازدیــد کرده اند، در 
شــگفت بودند که با همه تحریم ها ما به این 
جایگاه دســت یافته ایم.وی در عین حال با 
بیان اینکه دشمنان برای اینکه دست ما به 
بخش های مختلف دانش، علــم و فناوری 
نرســد، تلاش های فراوانی می کنند، اظهار 
داشــت: با وجود این تلاش ها امروز دانش 
در بســیاری حوزه ها از جمله صنایع دفاعی 
و هسته ای در ایران بومی سازی شده است و 

محققان ایرانی در این زمینه ها نه تنها دست 
به بومی ســازی دانش زده اند بلکه صاحب 
نظریه هم هســتند.آیت الله رئیسی تاکید 
کرد: با وجود تحریم ها و تهدید ها گام های 

خوبی در کشور برداشته شده است.
رئیس جمهور به اظهارات ســخنگوی کاخ 
سفید مبنی بر اینکه فشارهای حداکثری به 
ایران شکست مفتضحانه خورده است اشاره 
و دلیل آن را دستیابی دانشــمندان ایرانی 
به حوزه های مختلف علــم و فناوری عنوان 
کرد و گفت: فعالان اقتصادی ما توانســتند 
تحریم ها را دور بزنند و خنثی کنند که این 
نمایشــگاه از جلوه های توانمنــدی ایران 
است.آیت الله رئیسی تاکید کرد که شرکت 
هــای ایرانی نبایــد به این میــزان فعالیت 
بســنده کنند زیرا اراده، دانش و زمینه کار 

و فعالیت و در کشور موجود است .

رشد و تولید در کشور را بند مذاکرات 
سیاسی نکرده ایم

رئیس جمهور بر جلوگیری از خام فروشــی 
در کشــور تاکید کرد و گفت: در این زمینه 
فعالیت شــرکت های دانش بنیــان دارای 

اهمیت اســت که رهبــر معظــم انقلاب 
نیــز بــر آن تاکید و توجــه دارنــد؛ زمینه 
فعالیت این شــرکت ها امروز فراهم اســت 
و تولیدکننــدگان می تواننــد از این طریق 

کمیت و کیفیت را ارتقا دهند.
آیــت الله رئیســی افــزود: رشــد و تولید 
کشــور را بند به مذاکرات سیاسی نکرده و 
نخواهیم کرد؛ مذاکرات سیاسی روندی دارد 
که عزتمندانه پیــش خواهد رفت. از موضع 
عزت مذاکره را دنبال کردیــم، آمریکا میز 
مذاکره را ترک کرد و تعهدات را نقص کرد و 

پیمان شکنی کرد.
وی با یادآوری اینکه بر اســاس ۱۵ گزارش 
آژانس بین المللــی انرژی اتمــی، ایران به 
تعهــدات خود عمل کــرده اســت ، اظهار 
داشــت: آنانی که به تعهد خود عمل نکردند 
اروپایی هــا بودند و آنانی کــه نقض پیمان 
کردند، آمریکایی ها بودنــد و مذاکره را نیز 
ترک  کردند.رئیس جمهــور تاکید کرد: ما 
ســخنان عقلانی و حرف متین داریم و این 
را اروپا اذعان کرده که حرف های ایران قابل 
دفاع است.آیت الله رئیسی اظهار داشت: به 
هیچ عنوان فعالیت اقتصادی و تجاری را به 

مذاکرات گره نــزده و نخواهیم زد. این یک 
حوزه ای است که کار در آن دنبال و فعالانه 

پیگیری می شود.
رئیس دولت ســیزدهم از همه وزارتخانه ها 
و دســتگاه های خواســت ضمــن حمایت 
از فعــالان اقتصادی و تجــار و بازرگانان، از 

صادرات حمایت کنند.
رئیس جمهــور گفت: مــا توانســته ایم از 
ابتدای دولت ســیزدهم بیش از ۵۰ میلیارد 
دلار صادرات داشته باشــیم که یک رکورد 
۴۰ ساله اســت و این موضوع اراده دولت در 
صادرات را نشــان می دهد.آیت الله رئیسی 
تاکید کــرد: رونق صادراتی کشــور بیانگر 
آن اســت که دولت در رونق دادن به تولید 
در میزان تولید و هــم کیفیت تولید مصمم 
اســت.وی با تبیین حمایت های دولت از 
تولید، اظهار داشت: حمایت واقعی از تولید 
این است که حمایت حقوقی و حمایت در 
پرداخت تســهیلات و مالی و هم حمایت 
در مقررات و قوانین صورت بگیرد تا صادر 
کننده احســاس کند که کالای او سریع به 
مقصد می رســد و می تواند به پول برسد و 
روز به روز بتواند سرمایه اش و خط تولیدش 
را افزایش بدهد و اشــتغال را بیشتر کند.
رئیس جمهور با بیان اینکه در برخی حوزه 
ها بسیار خوب عمل شــده است و در حوزه 
های دیگر هم بایــد کار جدی صورت گیرد، 
ابراز امیدواری کرد که برگزاری نمایشــگاه 
ایران اکسپو ۲۰۲۳ ســبب آشنایی هرچه 
بیشتر فعالان اقتصادی کشورهای منطقه با 
یکدیگر باشــد و در جهت رشد صادرات گام 
بلندی برداشته شود. نمایشگاه ایران اکسپو 
۲۰۲۳ که پنجمین نمایشــگاه توانمندی 
های صادراتی ایران به شــمار مــی رود، از 
امروز در مرکز نمایشــگاههای بین المللی 
تهران آغاز به کار کرد و تا بیستم اردیبهشت 
مــاه بــا حضــور ۷۵۰ شــرکت داخلی و 
نمایندگانی از ۶۰ کشــور برپاست.امارات، 
پاکستان، روســیه، ترکیه و چین از جمله 
شرکت کنندگان در این رویداد هستند که 
در ۱۲ بخش از جمله صنعت، پزشکی لوازم 
خانگی، مواد غذایی، پتروشیمی توانمندی 

های خود را عرضه کرده اند.
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انجمن خودروسازان ایران از وزیر اقتصاد خواستار شد
وها را به بورس بازگردانید عرضه خودر

انجمن خودروســازان ایران در نامه ای خطاب به وزیــر امور اقتصادی 
و دارایی ضمن اشــاره به زیان ۱۵۰ هزار میلیارد تومانی دو خودروساز 
بزرگ که عامل اصلی آن قیمت گذاری دســتوری طی ۱۰ ســال اخیر 

است، خواستار تسهیل ضوابط عرضه و رونق فروش در بورس کالا شد.
 احمد نعمت بخش - دبیر انجمن خودروســازان ایــران - در نامه ای به 
احســان خاندوزی )وزیر امور اقتصادی و دارایی( به موضوع زیان ناشی 
از قیمت گذاری دســتوری خودروها از یک ســو و تبعات مثبت عرضه 
خودروها در بورس، خواستار اتخاذ ترتیبی برای رونق عرضه خودروها 

در بورس کالا شده است.
در این نامه آمده است:

همانگونه که اســتحضار دارید یکی از مشــکلات کنونی خودروهای 
ســواری، نحوه قیمت گذاری آن هاســت که حدوداً یک دهه است که 
توسط شورای رقابت یا ستاد تنظیم بازار انجام می شود و منجر به ضرر 

و زیان ۱۵۰ هزار میلیارد تومانی دو خودروساز بزرگ کشور شده است.
خوشبختانه با درایت جنابعالی و موافقت وزارت صمت و بورس کالا، در 
حال حاضر بخشی از خودروهای سواری در بورس کالا عرضه می شوند، 
که تبعات مثبت فــراوان آن، از جمله حذف رانت  واســطه ها، افزایش 
درآمد دولــت از محل ارزش افــزوده، افزایش درآمد خودروســازان و 
کاهش قیمت های خودروهای عرضه شده در بورس در بازار را به دنبال 
داشــته و خودرو به دســت مصرف کنندگان واقعی با قیمت مناسب تر 

رسیده است.
از جمله مشــکلاتی که سبب شده خودروســازان رغبت کمتری برای 
عرضه خودرو در بورس داشــته باشــند، ضوابط بــورس کالا مبنی بر 
دریافت ضمانت نامه بانکی به ارزش ۱۴ درصد خودروهای عرضه شده 

در بورس است.
خواهشــمند اســت جهت رونق فروش خودرو در بورس کالا ترتیبی 
اتخاذ کنید که بورس کالا به جای دریافت ضمانت نامه معادل آن چک 

شرکت را دریافت کنید. 
رونوشــت این نامه برای رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار جهت 

استحضار نیز ارسال شده است.

خ خرید تضمینی  شورای قیمتگذاری جزییات نر
گندم را تصویب کرد

 شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی 
کشــاورزی به اســتناد مفاد اصلاح قانون تضمیــن خرید محصولات 
اساسی کشــاورزی، نرخ خرید تضمینی گندم را در سال زراعی جاری 

تصویب و برای اجرا اعلام کرد.

به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، شــورای قیمتگذاری مرکب از ۱۱ 
عضو شامل بخش خصوصی و تشکل های کشاورزی، کشاورزان خبره، 
نمایندگان وزارت اقتصاد و دارایی، ســازمان برنامــه و بودجه و وزارت 
جهاد کشاورزی، در نشســتی قیمت خرید تضمینی گندم برای سال 

۱۴۰۲ را تصویب و ابلاغ کرد.
بر این اساس، با تاکید بر مصوبه شــماره ۰۲۰.۲۱۴۶۲ موضوع »بسته 
سیاســت حمایت قیمتی و غیرقیمتی محصول گندم« مبنی بر قیمت 
تضمینی گندم به مبلغ ۱۱ هــزار و ۵۰۰ تومان و یک هزار و ۵۰۰ تومان 
یارانه کاشت )تأمین بخشــی از هزینه های کود و بذر( و به منظور ارتقا 
و افزایش انگیزه تولید در کشــاورزان، رعایت قیمت نسبی محصولات 
اساسی کشاورزی و تعادل بخشی در الگوی تولید، جزء )۳( به ذیل بند 
)الف( سیاست حمایت غیرقیمتی مصوبه مذکور، مبلغ ۲ هزار تومان به 
ازای هر کیلوگرم گندم تحویلی به عنوان »جایــزه تحویل گندم« نیز 

پرداخت می شود.
بر اساس مصوبه شورای قیمتگذاری، قیمت نهایی یک کیلوگرم گندم 

با احتساب شرایط فوق ۱۵ هزار تومان مصوب شد.

سرپرست وزارت صمت خبر داد

ایران آماده فتح بازارهای جدید صادراتی
سرپرســت وزارت صنعت، معدن و تجارت می گویــد که در چارچوب 
نمایشــگاه اکســپو ۲۰۲۳، ایران آماده حضــور در بازارهای صادراتی 

جدید می شود.

مهدی نیازی در افتتاحیه نمایشــگاه صادراتی ایران)اکســپو ۲۰۲۳( 
اظهار کرد: خوشبختانه پس از وقفه ای چند ســال، امروز شاهد آغاز به 
کار نمایشگاهی هستیم که ظرفیت شــرکت های اقتصادی و صادراتی 
ایران به شکلی گسترده معرفی می کند و با حضور شرکت های خارجی 
این بســتر به وجود آمده تا ما برای حضور در بازارهای جدید صادراتی 

آماده شویم.
وی با اشاره به استقبال شرکت های خارجی از این نمایشگاه ایران، بیان 
کرد: طبق براوردهای صورت گرفته بیــش از ۱۲۰۰ فعال اقتصادی از 
۶۵ کشور جهان در این نمایشــگاه حضور دارند و قصد ما این است که با 
استفاده از فرصت به وجود آمده، ارتباط با کشورهای همسایه، منطقه، 

آسیا و دیگر کشورهای جهان را گسترش دهیم.
به گفته سرپرســت وزارت صمت، کشورهای شــرق آسیا و کشورهای 
آفریقایی بخشــی از مقاصد احتمالی صادراتی هستند که می تواند در 
این نمایشگاه گام های مهمی در مسیر استفاده از ظرفیت شان برداشته 

شود.
نیازی ادامه داد: از توافق برای قراردادهای مشــارکتی تا برگزاری ۶۰۰ 
رویداد حاشیه ای بخشی از برنامه ای است که در این نمایشگاه برای آن 

برنامه ریزی شده است.
 نمایشــگاه ایران اکســپو۲۰۲۳ صبح امروز با حضور سرپرست وزارت 
صمت، رئیس سازمان توســعه تجارت و فعالان بخش خصوصی افتتاح 
شد. این نمایشــگاه در ۳۵ هزار متر مربع و در ۱۲ حوزه برگزار خواهد 
شد.حوزه های پتروشیمی، تجهیزات پزشکی، ساختمان، لوازم خانگی 

و صنایع غذایی بخشی از این نمایشگاه به شمار می روند.

بازار

سمیه رسولی  چند وقتی است که دوباره 
احیــای وزارت بازرگانی تبدیــل به یکی از 
مهم ترین مباحث اقتصاد کشور شده است؛ 
موضوعی که مخالفان و موافقان سرسختی 

دارد.
 ســابقه تغییر ســاختار سیاســت گذاری 
تجاری کشور محدود به دهه ۹۰ نمی شود، 
بلکه بارها قبــل و پس از انقلاب ســاختار 
تجــارت در کشــور تغییر کرده اســت؛ در 
آخرین مــورد از ایــن تغییرات در ســال 
۹۰ دو وزارتخانــه »صنعــت و معــدن« و 
»بازرگانی« با یکدیگر ادغام شدند و وزارت 
»صنعت، معدن و تجارت« تشــکیل و همه 
اختیــارات تجــاری در وزارتخانــه جدید 
متمرکز شــد. اما دو ســال بعد نمایندگان 
مجلس با تصویب قانــون »تمرکز وظایف و 
اختیارات بخش کشاورزی« باز هم ساختار 
سیاستگذاری تجاری کشور را تغییر دادند 
و این بار اختیارات تجاری حوزه کشاورزی 
را از وزارت »صنعت، معــدن و تجارت« به 
وزارت »جهاد کشاورزی« منتقل کردند تا 
سیاست های حوزه کشــاورزی اعم از تولید 
و کشــاورزی در یک وزارتخانه و به صورت 

متمرکز در قالب قانون انتزاع انجام شود.
در ادامه و در ســال ۹۸ دولــت وقت اصرار 
بســیار زیادی بر تشــکیل وزارت بازرگانی 
داشت با این حال تشــکیل وزارت بازرگانی 
به دلیل مخالفت نمایندگان مجلس منتفی 
شــد و دولت نیز در یک اقدام مقابله به مثل 
در ۵ مرداد ۱۳۹۸ قانون انتزاع را به مدت دو 

سال تعلیق کرد.
در نهایــت از ۲۲ تیرمــاه ۱۴۰۰ این قانون 
مجدداً احیا شــد و مســئولیت بازار داخلی 
کلیــه محصــولات کشــاورزی و کالاهای 
اساســی مرتبط به همراه مدیریت صادرات 
و واردات ایــن کالاهــا بــه وزارت جهــاد 

کشاورزی بازگشت.
پس از گذشــت تقریباً یک ســال از احیای 
قانــون انتــزاع، دولت ســیزدهم همچون 
دولت قبلی پروژه احیــای »وزارت تجارت 
و خدمات بازرگانی« را کلیــد زد اما پس از 
آنکه ایــن موضوع به جایی نرســید، دولت 
زمستان سال گذشته لایحه ای برای ایجاد 
سازمان بازرگانی و تنظیم بازار تهیه و آن را 
با قید دو فوریت به مجلس شورای اسلامی 
ارائه کرد که با دو فوریــت آن هم مخالفت 
شــد. در نهایت به دنبال نامه رئیس مجلس 
به رئیس جمهــور، لایحه تشــکیل وزارت 
بازرگانی در هیــأت وزیــران تصویب و به 
مجلس ارائه شــد. ۱۲ اردیبهشــت ماه نیز 

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی با دو 
فوریت لایحــه تشــکیل وزارت بازرگانی 
موافقــت کردند.از نــکات قابــل توجه که 
در ایــن لایحه قید شــده آن اســت که در 
صورت تصویب، ســازمان حمایت و شرکت 
بازرگانی دولتی ایــران با کلیــه امکانات، 
وظایف و مسئولیت های حوزه بازرسی بازار 
از وزارت خانه های صنعــت و معدن و جهاد 
کشاورزی منتزع شــده و به وزارت مذکور 

ملحق خواهند شد.
در ادامــه نظــرات برخی از فعــالان بخش 
خصوصی در مورد تشــکیل یا عدم تشکیل 

وزارت بازرگانی آمده است.
علیرضا کلاهــی، عضو هیــأت نمایندگان 
اتاق تهران: ادغام دو وزارت خانه بازرگانی و 
صنعت و معدن در گذشــته، با پشتوانه یک 
برنامه ریزی دقیق و صحیح صورت نگرفت و 
به تعبیری این دو وزارتخانه صرفاً به یکدیگر 
دوخته شــدند. در واقع طراحی این ادغام 
دارای نقص بود و اهداف سیاســت گذاران 
با ایــن اصلاح ســاختار و نــوع فرآیندها و 

عملکرد مدیران وزارتخانه محقق نشد.
تفکیک وزارت بازرگانــی از وزارت صنعت 
برای صنعتگران دارای مزیت اســت. شاید 
اگر امور روزمره مربوط به کنترل قیمت ها، 
قیمت گذاری و تنظیــم بازار از دوش وزارت 
صنعت برداشــته شــود، بــرای صنعت بد 
نباشد؛ از این جهت که وزارت صنعت امکان 
آن را می یابد که تمرکز بیشــتری به توسعه 
صنعتی معطــوف کنــد. وزارت بازرگانی 

نیز در طول دوره اســتقلال خود عمدتاً به 
عنوان وزارت واردات فعالیت کرده اســت 
و امیدواریم که با تشــکیل وزارت بازرگانی 

شاهد تشکیل وزارت صادرات باشیم.
محســن بهرامی ارض اقــدس عضو هیأت 
نمایندگان اتــاق بازرگانی تهــران: دولت 
اگر می خواهــد از تولید کالاهای اساســی 
حمایت کند باید از جیــب خود هزینه کند 
نه اینکه حمایــت از تولید داخــل به بهای 
تضییع حقوق مصرف کنندگان تمام شود. 
به طــور کلی، آسیب شناســی های صورت 
گرفته نشــان می دهــد که ادغــام این دو 
وزارتخانه، تصمیمی شــتابزده بود و احیای 
دوباره وزارت بازرگانی می تواند بخشــی از 

مشکلات کنونی را برطرف کند.
گفته می شــود کــه برخی از کشــورهای 
پیشــرفته اقتصادی بعد از آزمون و خطا به 
این نتیجه رسیده اند که باید بخش تولید و 
بازرگانی در کنار هم باشند. اما پاسخ من این 
اســت که هرگاه ایران به موقعیت کشوری 
نظیر آلمان صنعتی دســت یافــت، حتماً 
وزارتخانه تولیــد و تجارت بایــد یکپارچه 
شود؛ آلمان صنعتی ترین کشــور اتحادیه 
اروپاســت. بهتر ما خودمان را با کشورهای 

هم تراز مقایسه کنیم.
البته اگر قرار است که تنها بخش مستهلک 
وزارت صنعت به وزارت بازرگانی بیاید بهتر 
اســت که این اتفاق نیفتد. افــزون بر این، 
ضرورت دارد که دولــت و مجلس در مورد 
ســایر حوزه های متداخــل در امر تجارت 

نظیر گمرک و الحاق آن به وزارت بازرگانی 
نیز تصمیم گیری کنند.حسن فروزان فرد، 
رئیس کمیســیون حمایت قضائی و مبارزه 
با فســاد اتاق بازرگانــی تهــران: رویکرد 
حاکمیت در قبال تنظیم رفتار دســتگاه ها، 
اندازه و شــکل آنها باید بلندمدت و حداکثر 
کننده منافع عمومی باشــد. امــا دولت ها 
اغلب بــا نــگاه کوتاه مدت و با هــدف رفع 
مشکلات و گرفتاری های روزمره، دست به 

این تغییرات می زنند.
نگرانی ما این اســت که چه کســی کنترل 
می کند که این جداسازی در مسیر درست 
حرکت کند. آیــا دولت در دو ســال آینده 
در مــورد کارایی و اثربخشــی این تصمیم 
پاســخگو خواهد بــود؟ وظیفــه مجلس 
هم این اســت که پــس از اجابــت چنین 
درخواست هایی از سوی دولت، نظارت خود 
را دو چندان کرده و در دوره های کوتاه مدت 
نســبت به اعلام نتایج آن اقدام کند. به بیان 
دیگر، مجلس باید دولت را تحت فشــار قرار 
دهد تا قولی که داده و ادعایــی که کرده را 
در عمل جــاری و ســاری کند. امــا نظام 
حاکمیتی کشــور فاقد چنیــن کارکردی 
اســت. بنابراین در یک دولــت، ادغام و در 
دولت دیگــر تفکیک صــورت می گیرد و 

هیچ کس هم پاسخگوی نتایج آن نیست.
ضمن آنکــه، تا این تفکیک اتفــاق بیفتد تا 
ســردر ســازمان ها تغییر کند تا سازمان ها 
و افراد میان این دو تقســیم شوند و احکام 
جدید صادر شــود، عمر ایــن دولت تمام 

شده اســت. اینها در حالی است که وزارت 
صمت، هنوز وزیر نــدارد. نکته جالب اینکه 
همه فکر می کنند که دارند کار می کنند. اما 
آنها سخت مشغول فعل جدا شدن هستند 
و کســی روی دســتاوردهای این تفکیک 
تمرکز ندارد.محمدرضا نجفی منش، رئیس 
کمیسیون محیط کســب و کار و رفع موانع 
تولید اتاق بازرگانی تهران: سیاست گذاران 
به دلیل آنچه موانع تنظیم بازار می خوانند، 
قصد دارند ســاختار دولت را بزرگ تر کنند. 
اما مساله اصلی آن اســت که دولت به جای 
تنظیم گری و رگولاتوری قصد دارد مداخله 
مســتقیم خود در بازار را افزایــش دهد. اما 
نتیجه رویکرد مداخله مستقیم در قیمت ها 
این اســت که چندین وزارتخانــه دیگر با 
عناوینــی چــون وزارت مــرغ و تخم مرغ، 
وزارت خــودرو یا وزارت لــوازم خانگی نیز 

راه اندازی شود.
اگر دولت می خواهد یک اقدام اساسی انجام 
دهد، باید دســت از قیمت گذاری دستوری 
بردارد و صرفاً به رگولاتوری بپردازد. در این 
صورت شاید تشــکیلات موجود نیز زائد به 

نظر برسد.
احمدرضا فرشچیان عضو هیأت نمایندگان 
اتاق تهران: چنانچه دیدگاه صنعتی داشته 
باشــید و از دریچه صنعت به مساله تفکیک 
وزارت بازرگانی بنگرید، احتمالاً باید با این 
تغییر مخالف باشید. چرا که این جداسازی 
چندان بــه نفع فعالان ایــن بخش نخواهد 
بود. در واقع با این تفکیــک، کانال تجارت 
از صنعت جدا شــده و حوزه تجــارت مانند 

گذشته در خدمت صنعت نخواهد بود.
این تغییر اما از نگاه فعــالان حوزه بازرگانی 
کمی متفــاوت به نظر می رســد. یعنی اگر 
وزارت بازرگانی با نگرش توســعه صادرات 
ایجــاد شــود، برای فعــالان ایــن بخش، 
رضایت بخش خواهد بود. بــه این دلیل که 
افزایش صادرات نیازمند یک سری قوانین 
و عوامل حاکمیتی چابک است که ساختار 
متولی فعلی، یعنــی وزارت صمت فاقد آن 
اســت. برای افزایش رقابت پذیری در بازار 
جهانی امروز، ایجاد یک ساختار یا وزارتخانه 
چالاک که در خدمت صادرات باشــد، یک 
ضرورت اســت؛ بــه ترتیبی که عــلاوه بر 
افزایش رقابت پذیری به تأمیــن نیاز ارزی 
کشــور و همچنین فتح بازارهــای جدید 
کمک کنــد. متأســفانه وزارت صمت فاقد 
دیدگاه صادراتی اســت و همه فعالیت های 
آن به حمایت از صنعت، تولید و تنظیم بازار 

داخلی معطوف شده است.  

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بر اســاس 
پیش بینی ها بیش از یک تا ۲ میلیارد دلار موافقتنامه و 
قرارداد تجاری در مدت سه روز برگزاری نمایشگاه بین 

المللی »ایران اکسپو ۲۰۲۳« به امضا خواهد رسید.
»علیرضا پیمان پاک« اظهار داشــت: با توجه به تاکید 
رییس جمهوری و دولت ســیزدهم مبنی بر توســعه 
تجارت خارجی و فعال کردن دیپلماســی اقتصادی، 
در ادامــه برنامه های متعددی که ســازمان توســعه 
تجارت و وزارت امور خارجه داشــتند اقدامی مشترک 
برنامه ریزی کردیم تا پنجمین رویــداد برای نمایش 

توانمندی های صادراتی ایران را امسال برگزار کنیم.
رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران افزود: با توجه 
به اینکه این نمایشگاه پس از پنج ســال وقفه به دلیل 
کرونا برگزار می شــود و با تاکید دولت بــر به نمایش 

گذاشــتن نتیجه فعالیت ها و ثمربخشــی 
روابط، فعالیت گســترده ای را در این راستا 
از چندمــاه پیش آغــاز شــد.پیمان پاک 
تصریح کرد: اکنون ۱۲۵۰ تاجر، رییس اتاق 
بازرگانی، معاونــان وزرا و مقام های مختلف 
مرتبط با حوزه تجــارت خارجی بیش از ۶۵ 
کشور مختلف اروپایی، آمریکایی، کشورهای 

همسایه، حوزه اوراســیا، آمریکای لاتین، جنوب شرق 
آســیا و قاره آفریقا در این نمایشــگاه حضور موثر پیدا 
کردند.وی ادامه داد: هیات هــای مختلف بیش از ۳۰ 
نفر از امــارات متحده عربی، ۴۰ نفر از عربســتان، ۵۰ 
نفر از عمان، ۵۰ نفر از پاکســتان، ۱۰۰ نفر از چین و از 
همه کشــورهای فعال و نقاط هدف ایران برای توسعه 
روابط اقتصادی با اســتقبال گســترده در این رویداد 

حضــور پیــدا کردند.معاون وزیــر صنعت، 
معدن و تجــارت با بیان اینکه در مدت ســه 
روز برگزاری نمایشگاه بیش از ۶۰۰ نشست 
تخصصی B to B برگزار می شود، تاکید کرد: 
بخش خصوصی به ویژه اتاق های مشــترک 
بازرگانی همکاری بســیار خوبی را انجام داد

kn و فعالانه حضور پیدا کردنــد و بر همین 
اساس بسیاری از نشســت های تجاری از سوی اتاق ها 
برنامه ریزی شده اســت.وی اظهار داشت: حوزه های 
کمتر شناخته شــده مانند دانش بنیان ها، تجهیزات 
پزشــکی، پلیمر، صنایع پوشــاک و لــوازم خانگی در 
نمایشگاه حضور بیشتری دارند تا بتوانیم ظرفیت های 
موجود ایران به نمایش بگذاریم.رییس کل ســازمان 
توسعه تجارت گفت: برنامه دیگر وزارت صمت بازدید 

مقام های خارجی از کارخانجات و شرکت های صنعتی 
شناخته شده اســت و بر همین اساسا روز گذشته وزیر 
صنعت و تجارت عمان از سه مجموعه بزرگ صنعتی و 
تجاری بزرگ کشور بازدید کرد.وی افزود: دستاوردها 
و موفقیت های تولیدی ایران با وجود ســال ها تحریم، 

بسیار مورد توجه هیات عمانی قرار گرفت.
پیمان پاک گفت: حضور این افراد در ایران و به نمایش 
گذاشــتن توانمندی های صادراتی می تواند دیدگاه 
فعالان اقتصادی دیگر کشــورها را نسبت به کشورمان 

تغییر دهد و توجه بازارهای جدید را به خود جلب کند.
به گفته رییس کل سازمان توســعه تجارت، برگزاری 
رویدادهایــی مانند ایــران اکســپو ۲۰۲۳ در ایجاد 
شــناخت و در توســعه تجاری و اقتصادی کشور موثر 

است.

متقاضیــان مرحله دوم طرح یکپارچــه خودرو، از۲۰ 
تا ۲۹ اردیبهشت می توانند نســبت  به افتتاح حساب 
وکالتی به  نام ســازمان حمایت اقدام کنند و تا ۱۵ تیر 

ماه ) به مدت ۵۶ روز ( امکان ثبت نام متقاضی بر اساس 
فراخوان خودروســاز بر مبنای زمان بنــدی اعلامی 

صورت  می گیرد.

 اولین مرحله از فرآیند ثبت نام برای شرکت در دومین 
طــرح یکپارچه عرضــه خودروها که افتتاح حســاب 
وکالتی و واریز وجه اســت، از چهارشنبه همین هفته 

)۲۰ اردیبهشت( آغاز می شود و متقاضیان به مدت ۱۰ 
روز )تا ۲۹ اردیبهشــت ماه( فرصت دارند برای تعریف 

حساب وکالتی به نام سازمان حمایت اقدام کنند.

تجارت

و خودر

پیش بینی امضای ۲ میلیارد دلار توافقنامه در نمایشگاه ایران اکسپو ۲۰۲۳

و ح یکپارچه خودر جزئیات ثبت نام مرحله دوم طر

چهار برنامه برای کنترل بازار اجاره مسکن
خریدار  در شــرایطی که حدود دو هفته 
تا آغــاز جابه جایی مســتاجران باقی مانده 
دولت چهار اقدام شامل شناسایی خانه های 
خالی، پرداخــت وام اجاره، تعیین ســقف 
مجاز افزایــش اجاره بها و الــزام به ارایه کد 
رهگیری را برای کنترل این بازار در دستور 

کار قرار داده است.
 دو هفته مانــده به آغاز فصــل جابه جایی 
در بازار مســکن، تلاش بــرای کنترل این 
بازار توســط دولت آغاز شــده است. عرضه 
خانه های خالی بــه بازار اجــاره و فروش، 
ســاماندهی بنگاه هــای املاک و بررســی 
موضوع پرداخت وام اجاره از مواردی است 
کــه وزارت راه و شهرســازی آن را پیگیری 

می کند.
بررسی ها از وضعیت بازار اجاره حاکی از آن 
است که هردو طرف عرضه و تقاضا در انتظار 

شرایط جدید به ســر می برند. مستاجران 
می گویند کــه فعلا فایل چندانــی در بازار 
وجود ندارد و عمده آپارتمان هایی که برای 

اجاره عرضه شده فاقد امکانات کافی است.
از طرف دیگر بنا به گفته ی مشاوران املاک، 
صاحب خانه ها ترجیــح می دهند خانه های 
خــود را در فصــل جابه جایی بــا رقم های 
ســال جدید اجاره دهند که این موضوع به 

سردرگمی اجاره نشین ها منجر شده است.
عواملــی همچــون قیمت مســکن، تورم 
عمومی و نرخ سود بانکی بر روی قیمت های 
اجاره تاثیر می گذارد. ســال گذشته اجاره 
بها در تهــران ۴۶ درصــد  افزایش یافت در 
حالی که متوســط رشــد قیمت مســکن 
۶۶ درصد بود. با توجه بــه پایین بودن توان 
اقشــار اجاره نشین، ظرفیت رشــد در این 
بازار محدود اســت؛ هرچنــد در هفته های 

اخیر برخی مســتاجران اعلام می کنند که 
صاحب خانه بیش از ۷۰ درصد نرخ اجاره ی 

آنها را بالا برده است.
دولت از ســال ۱۳۹۹ به بعد برای کمک به 
اقشار اجاره نشین تســهیلات کمک ودیعه 
مســکن پرداخت می کند. این وام در تهران 

تهران ۱۰۰ میلیون تومان، مراکز استان ها 
۷۰ میلیون تومان و شــهرهای بالای  ۲۰۰ 
هزار نفر و سایر شــهرها ۴۰ میلیون تومان 
تعیین شــد. زمزمه هایی مبنی بر افزایش 
سقف  وام در سال جاری شــنیده می شود. 
البته برخی مسئولان معتقدند که پرداخت 
وام راه حل نهایی رفع مشــکلات بازار اجاره 
نیســت.در روزهای اخیر ســومین جلسه 
کارگــروه تنظیم بازار مســکن با بررســی 
موضوعــات ســاماندهی بــازار واحدهای 
مســکونی اســتیجاری، سرعت بخشی به 
شناســایی خانه های خالی، ســاماندهی 
بنگاه های معامــلات امــلاک و برخورد با 
بنگاه های املاک فاقد مجوز در محل وزارت 

راه و شهرسازی برگزار شد.
یکی از موضوعاتــی که دولت ایــن روزها 
با جدیت  دنبال می کنــد عرضه واحدهای 

خالی بــه بازار اجاره اســت اســت. در این 
راستا از روز گذشــته در تهران و شهرهای 
اقماری، گشت هایی متشکل از وزارت راه و 
شهرسازی، شهرداری، سازمان امور مالیاتی 
برای شناســایی میدانی خانه های خالی در 
مناطق مختلف شــهری برقرار خواهد شد. 
مهم ترین مــلاک وزارت راه و شهرســازی 
بــرای خالــی نبــودن خانه هــای خالی، 
پرکردن اطلاعات در ســامانه ملی املاک و 
اسکان است.تعیین سقف مجاز افزایش ۲۵ 
درصدی نرخ اجاره بها از دیگر راهکارهایی 
است که در سه سال گذشته به اجرا درآمده 
اما آمار افزایش ۴۶ درصــدی نرخ اجاره در 
سال گذشته گویای آن است که بازار اجاره 
توجه چندانی به ســقف های تعیین شــده 
نداشــته و متغیرهای دیگری نیز  بر تعیین 

قیمت در بازار اجاره اثرگذار است.



 آزمون ورودی و مصاحبه، ممنوع!

اعلام ضوابط ثبت نام دانش آموزان در سال تحصیلی جدید

رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر مطرح کرد

ونا، مورد تائید برای حجاج ۱۰ واکسن کر
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یک مقام مسئول دانشگاه تهران خبر داد
شهریه دانشجویان بین الملل ۳۰ تا ۴۰ درصد 

کاهش یافت
معاون اداره کل اعضای هیات علمی و دانشــجویان بین الملل دانشگاه 
تهران ضمن اعلام کاهش ۳۰ تا ۴۰ درصدی شــهریه دانشجویان بین 
الملل، جزییات میزان شــهریه دانشجویان در رشــته های مختلف را 

تشریح کرد.
لعبت زبردست، از کاهش شهریه دانشــجویان خارجی این دانشگاه در 
راستای جذب بیشــتر آنها خبر داد و اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ شهریه 
دانشــجویان بین الملل در مجموع از ۲ هزار و ۱۰۰ یورو به هزار و ۷۰۰ 

یورو کاهش پیدا کرده است.
معاون اداره کل اعضای هیأت علمی و دانشــجویان بین الملل با اشاره 
به کاهش ۳۰ تا ۴۰ درصدی شهریه نسبت به سال گذشته گفت: پیش 
از این به این صورت بود که دانشــجویان بعد از اتمام واحدهای درسی 
و ورود به کارهای پژوهشی، نصف شــهریه از آنها اخذ می شد که آن را 

حذف کردیم و در حال حاضر شهریه ثابت از آنها گرفته می شود.
وی با اشاره به جزئیات شهریه دانشجویان کشورهای عراق، یمن، لبنان 
و فلسطین گفت: شهریه رشته های علوم انســانی و علوم رفتاری برای 
این دانشجویان در مقطع کارشناسی، هزار یورو، کارشناسی ارشد هزار 
و ۱۰۰ یورو و مقطع دکتری هزار و ۲۰۰ یورو تعیین شده است. شهریه 
رشته زبان و ادبیات فارسی برای این دانشجویان در مقطع کارشناسی 
۷۰۰ یورو، ارشــد ۷۷۰ یورو و دکتری ۸۴۰ یورو و در رشــته های هنر، 
فنی و مهندســی، علوم پایه، کشــاورزی، دامپزشــکی و … در مقطع 
کارشناسی، هزار و ۲۰۰ یورو، ارشــد هزار و ۳۰۰ یورو و دکتری ۱۴۰۰ 

یورو مشخص شده است.
زبردست کمترین میزان شهریه این دســته از دانشجویان را مربوط به 
رشته زبان و ادبیات فارسی و بیشــترین میزان شهریه را در رشته های 

هنر، فنی و مهندسی، علوم پایه، کشاورزی، دامپزشکی اعلام کرد.
معاون اداره کل اعضای هیأت علمی و دانشــجویان بین الملل شهریه 
دانشجویان بین الملل سایر کشورها مثل چین، ژاپن، هند را اعلام کرد 
و گفت: شهریه این دانشجویان در رشته علوم انسانی و علوم رفتاری در 
مقطع کارشناسی هزار و ۵۰۰ یورو، ارشــد هزار و ۶۰۰ یورو و دکتری 
هزار و ۷۰۰ یورو و در رشــته زبان و ادبیات فارسی در مقطع کارشناسی 
هزار و ۵۰ یورو، ارشد هزار و ۱۲۰ یورو و دکتری هزار و ۱۹۰ یورو تعیین 
شده است.وی ادامه داد: برای این دســته از دانشجویان در رشته های 
هنر، فنی و مهندسی، علوم پایه، کشاورزی، دامپزشکی و … در مقطع 
کارشناسی هزار و ۸۰۰ یورو، ارشــد هزار و ۹۰۰ یورو و دکتری ۲ هزار 

یورو شهریه اخذ خواهد شد.
این مقام مسول دانشگاه تهران همچنین از تبدیل شهریه ارزی به ریالی 
برای دانشجویان افغانســتانی خبر داد و گفت: این تصمیم در راستای 
محدودیت های ایجاد شــده برای دانشجویان افغانســتانی بالاخص 

دانشجویان دختر از سوی هیأت رئیسه دانشگاه تهران اخذ شده است.
شــرایط عمومی پذیرش دانشــجویان بین الملل به این شــرح است: 
دانشجو باید گواهی معتبر پایان دوره دبیرستان برای پذیرش در مقطع 
کارشناسی و دکتری عمومی دامپزشکی را دارا باشد، همچنین مدرک 
معتبر کارشناسی برای پذیرش در مقطع ارشــد و مدرک معتبر ارشد 

برای پذیرش در مقطع دکترای تخصصی مورد نیاز است.

حداقل معدل ۱۴ پایان دوره دبیرســتان در تمامی رشته علوم انسانی، 
علوم تجربی، ریاضــی و فیزیک برای پذیرش در مقطع کارشناســی و 
دکترای عمومی دامپزشــکی و حداقــل معدل ۱۴ که معــادل آن در 
تمامی رشته ها برای ورود به دوره های کارشناســی ارشد و معدل ۱۴ 

برای ورود به دوره های دکترای تخصصی نیز مورد تاکید است.
نکته قابل توجه اینکه در صورت موافقت گروه آموزشــی حداقل معدل 
نمره ۱۲ برای ورود به دوره های کارشناســی ارشــد قابل قبول است. 
مدرک تحصیلی و ریز نمرات صادره از مدارس و دانشــگاه های خارجی 
باید به تأیید نمایندگی های جمهوری اســلامی ایران در آن کشــور یا 
سفارت کشور متقاضی در ایران برسد و در صورتی که به زبان انگلیسی 
نباشند به همراه ترجمه رسمی فارســی و انگلیسی ارائه شود. تحصیل 

در دانشگاه به ۲ زبان فارسی و غیر فارسی انجام می شود.

خزعلی خبر داد
ونمایی از بخش »ویترین دختران«  ر

وز دختر  در پلتفرم های داخلی در ر
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده از رونمایی بخش »ویترین 

دختران« در پلتفرم های داخلی در روز دختر خبر داد.
 انسیه خزعلی در نشست هماهنگی شورای گرامی داشت دهه کرامت، 
ولادت حضرت معصومه )س( و روز دختر، بیان داشــت: در روز دختر 
بخش »ویترین دختران« در پلتفرم های داخلی را افتتاح خواهیم کرد 

و از این بخش رونمایی می شود.
وی اظهارداشت: جشنواره فیلم و هنر خاص بانوان در این روز کلید زده 
می شود و امیدواریم شاهد برنامه های چندرســانه ای، تصویری، فیلم 

کوتاه و بلند، تئاتر و … در حوزه زنان و دختران بیش از گذشته باشیم.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشــاره به تأکیدات رهبر 
انقلاب در خصوص بانوان افزود: با توجه به تعبیر ایشان، زن در تعریفی 
که به شرق نسبت داده شــده، بی نقش و در حاشــیه است و در تعریف 
غربی موجودی اســت که جنسیت او بر انســانیت او می چربد و ابزاری 
برای سرمایه داری تعریف شده است اما ما در حوزه زنان، الگوی سوم را 
ارائه می دهیم که نه شرقی و نه غربی اســت. باید تاکید مجدد بر الگوی 
سوم زن داشــته باشــیم که این زن در عرصه های مختلف اجتماعی، 
سیاسی و… فعال اســت و در عین حال عفیف، خانه دار و مربی فرزند 
است و می تواند جنبه های مختلف زندگی را با هم جمع کند که دختران 

ما این را به جهان ثابت کرده اند.
وی خاطرنشــان کرد: رهبری گفتند که ما در حوزه زنــان مطالبه گر 

هستیم و اجازه نمی دهیم سو استفاده ابزاری از زن صورت بگیرد.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده همچنین به لزوم برگزاری 
پویش هایی با محتوای دوری از تجمل گرایی و تبلیغ ساده زیســتی در 
استان ها تاکید کرد و با اشاره به ضرورت فعالیت گروه های مردمی برای 
برگزاری پویش هــای مختلف در حوزه زنان اظهار کــرد: دیدیم که در 
اغتشاشات از زن سو استفاده ابزاری شــد. همچنین فضاسازی تبلیغی 
درباره مسمومیت دختران در جهان شــکل گرفت و تلاش شد خلاف 

واقع مسائل را مطرح کنند. این امر به دست خود بانوان خنثی می شود.
خزعلی به لزوم همکاری بخش های فرهنگی با وزارت آموزش و پرورش 
در راســتای اجرای برنامه های ویژه دختران گفــت: هماهنگی لازم با 
شهرداری انجام شده است تا فرهنگسراها، مدارس اطراف خود را تحت 
پوشش داشته باشند و در روز دختر برایشان برنامه های شاد و آموزنده 

اجرا کنند.

دیوار

رئیس قوه قضاییه دستورالعمل اجرای ماده ۵۶ قانون 
حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت در مورد ســقط 
جنین را ابلاغ کرد. قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت در جلســه مورخ ۱۴۰۰/۷/۲۴ کمیســیون 
مشــترک طرح جوانی جمعیت و حمایــت از خانواده 
مجلس شــورای اســلامی به تصویب رســید و مورخ 

۱۴۰۰/۸/۲۴ توسط رییس جمهور ابلاغ شد.
بر همین اساس حجت الاســلام و المسلمین محسنی 
اژه ای رئیس قــوه قضاییه دســتورالعمل اجرای ماده 
۵۶ قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت مصوب 
ســال ۱۴۰۰ را به منظور ایجاد هماهنگی بین اعضای 
کمیســیون های ســقط قانونی و ایجاد رویه واحد در 

سراسر کشور در ۳۷ ماده، ابلاغ کرد.
براساس دســتورالعمل رئیس قوه قضاییه، مادر اعم از 
ایرانی یا غیر ایرانی برای ثبت درخواســت صدور مجوز 
سقط جنین باید درخواست خود را به سازمان پزشکی 

قانونــی ارائه دهد.مادر در زمــان مراجعه به 
سازمان پزشکی قانونی باید مدارک هویتی 
معتبر را به همراه مدارک مبنی بر ناهنجاری 
جنیــن )وجــود اختــلال ســاختاری و یا 
عملکردی در جنین و یا ناهنجاری که امکان 
درمان آن بعد از تولد وجود نداشــته باشد( یا 
بیماری خود ارائه دهد و پس از تطبیق هویت 

برای وی پرونده تشکیل می شود.
تشــکیل پرونده برای متقاضیان مجوز سقط جنین در 
یکی از ادارات پزشــکی قانونی مرکز استان و یا ادارات 
پزشــکی قانونی که معاونت پزشــکی و آزمایشگاهی 
سازمان اجازه تشکیل پرونده را داده باشد، امکان پذیر 
است.طبق این دســتورالعمل درخواست صدور مجوز 
ســقط تا چهارماهگی جنین )گذشت چهارماه قمری 

پس از لقاح مادر باردار( امکان پذیر است.
براساس دســتورالعمل رئیس دســتگاه قضا، پزشک 

بررســی کننده اولیــه که مــورد اطمینان 
سازمان پزشــکی قانونی باشد، کلیه مدارک 
مربوط به سن جنین، وجود یا فقدان نشانه ها 
و امارات ولــوج روح، ناهنجــاری جنین و یا 
بیماری مادر را بررســی می کنــد و پس از 
اطمینان پرونده را به کمیســیون متشــکل 
از یک قاضی ویژه، پزشــک متخصص و یک 
متخصص پزشک قانونی ارســال و مراتب را با مادر و، 
ولی اطلاع می دهد.مادر و ولی جنین در صورت اقتضاء 
با تعیین و اعلام وقت قبلی با جلســه کمیسیون دعوت 
می شــوند.احراز رابطه ولادت از طریق اسناد هویتی، 
شناسنامه، عقدنامه و یا حکم قانونی صورت می گیرد. 
در صورت عدم تشــخیص، تصمیم نهایی با قاضی ویژه 
است.کمیسیون در صورت وجود پرونده حداقل هفته 
یک بار در محل پزشــکی قانونی تشکیل می شود و در 
موارد ضروری از قبیل محدودیت زمانی کمیســیون 

همان روز اعم از ســاعت اداری، غیــر اداری، تعطیل و 
یا غیر تعطیل تشکیل شود. کمیسیون پس از تشکیل 
و بررسی مدارک، مراتب را صورتجلســه و رای دال بر 

جواز یا عدم جواز سقط صادر می کند.
طبق دســتورالعمل اجرای ماده ۵۶ قانون حمایت از 
خانواده و جوانی ابلاغی رئیس قوه قضاییه، پس از اخذ 
نظر پزشکان عضو کمیسیون تشــخیص و احراز حرج 
اطمینان از وضعیت ولــوج روح در جنین فقدان امکان 
جبران و جایگزینی برای حرج مادر و استعلامات لازم 
به عهده قاضی است.براســاس این دستورالعمل رأیی 
که به امضای قاضی ویژه رســیده اســت در سه نسخه 
تنظیم می گردد یک نســخه از رأی بــه همراه نظریه 
کارشناسی ســازمان با عنوان مجوز ســقط جنین یا 
عدم جواز ســقط جنین به مادر و نســخه دوم به، ولی 
ابلاغ میشود و نسخه ســوم همراه با نظریه کارشناسی 

سازمان در پرونده پزشکی قانونی نگهداری می شود.

قضایی

خریدار  رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت 
هلال احمر توضیحاتی درباره واکسن های 
مورد نیــاز زائران حــج تمتــع و جزئیات 

خریداری دارو از عربستان ارائه داد.
 اعزام زائــران حج تمتع کشــور از ســوم 
خردادماه آغاز می شــود و زائــران در قالب 
گروه های کاروان مدینــه اول و مدینه دوم 
به این ســفر معنوی مشــرف خواهند شد. 
امسال نخستین حج تمتع بدون محدودیت 
با وجــود ادامه شــیوع کرونــا در برخی از 
کشورهای جهان اســت. مرکز پزشکی حج 
و زیارت هلال احمر عهده دار همه مســائل 
بهداشــتی و درمانی زائرین ایرانی در ســه 
کشــور زیارتی عربســتان، عراق و سوریه 
است. این مرکز با جذب و بهره گیری از کادر 
بهداشتی و درمانی مجرب کشور در سطوح 
مختلف با ایجاد بیمارستان و درمانگاه های 
عمومــی و تخصصی در کشــورهای هدف 
بــه زائرین ایرانــی این کشــورها خدمات 

بهداشتی و درمانی ارائه می کند.
سیدعلی مرعشی رئیس مرکز پزشکی حج 
و زیارت هــلال احمر در حاشــیه بازدید از 
خبرگزاری مهر به پرسش های خبرنگاران 
دربــاره موضوعــات مختلــف در زمینــه 
تمهیدات در نظر گرفته شده این مرکز ویژه 
حج تمتع توضیحاتی ارائه داد. جزئیات این 

مصاحبه به شرح ذیل است:

 ارســال دارو به عربستان ویژه حج 
تمتع به چه صورت انجام می شود؟

داروهای مــورد نیاز ماننــد داروهای آنتی 
بیوتیک در کارگروه دارویی بررســی و پس 
از آن ثبت ســفارش و خریداری می شــود، 
پس از بسته بندی جهت استفاده زائران به 
عربستان ارسال می شود اعزام تیم پزشکی 
و به طور کلــی کادر درمانی به عربســتان 
مانند اعزام زائران پلکانی است و در صورتی 
که نیاز دوباره به دارو باشــد به کادر درمان 
و پزشــکان ایران اطلاع داده خواهد شد تا 
زمانی که به عربستان اعزام می شوند مجدد 

داروهای مورد نیاز را ارسال کنند.
البته امــکان خرید دارو هم در عربســتان 

وجــود دارد و هــر ســال اقلامــی هم در 
عربستان خریداری می شود به طور مثال در 
سال ۱۴۰۱ به طور کلی سرم را از عربستان 
تهیه کردیم چرا که هم در ایران کمبود سرم 
وجود داشت و هم از طرفی اگر می خواستیم 
از ایران سرم ها را ارسال کنیم به دلیل کرایه 
حمل و نقل قیمت تمام شده آن بیشتر بود. 
همچنین انواع شــربت ها که به لحاظ وزنی 
سنگین هستند را از عربســتان خریداری 
می کنیم چرا کــه هزینه اقلام ارســالی بر 
اساس وزن بار محسوب می شود لذا تصمیم 
گرفتیم کــه این اقــلام دارویــی را هم در 

عربستان سعودی به خریداری کنیم.
ناگفته نماند که از نظر قوانین عربستان دارو 
را نمی توانیم اگر در حــج تمتع زیاد آمد در 
آنجا نگــه داریم و بایــد آن را برگردانیم لذا 
هزینه بار هم برای برگشــت به دارو دوباره 
وجود داشــتند لــذا تصمیم بر این شــد 
که برخی از داروهــا را در خود عربســتان 
خریداری کنیم چرا که اگر داروی هم اضافه 
می ماند می توانســتیم به آنها پس بدهیم و 

مبلغ آن را بگیریم.

 همکاری کشور عربســتان با تیم 
پزشکی حج چگونه بوده است؟

همه کشورها اســلامی تیم پزشکی همراه 
خود دارند حتی کشور چین؛ البته عربستان 
هم بیمارستان و درمانگاه هایش را در اختیار 
همه زائران قرار می دهند چرا که در قرارداد 
مربوط به حج هزینه آن هــم در نظر گرفته 
شده است. همه کشورها اعم از عراق، مصر، 
ترکیه، اندونزی ایران تیم پزشــکی همراه 
خود را برای درمان بهتر بیمار به عربســتان 
در ایام حج اعزام می کنند. تیم های پزشکی 
مختلف از کشورهای گوناگون وجود دارد که 
ایران یکی از مفصل ترین تیم های پزشکی را 
همیشه در حج تمتع دارد و به طور کلی سه 
کشور شــامل اندونزی، ترکیه و ایران حتی 
بیمارســتان و محل بســتری در عربستان 
دارند.همیشــه بعد از ایام تشــریق وزارت 
بهداشت و هلال احمر عربســتان به خاطر 
کمک های کادر درمان کشورهای مختلف از 
آنها تشــکر می کند که ایران یکی از بهترین 
کشــورهایی اســت که در ایام حــج تمتع 

خدمات درمانی خوبی به زائران می کند.

 امسال زائران حج چه واکسن هایی 
را باید تزریق کنند؟

زائران باید دو دوز واکســن کرونا و واکسن 
مننژیت برای آنها تزریق شــده باشد البته 
سال های قبل واکســن فلج اطفال هم باید 
تزریق می شــود ولی از آنجایی که سازمان 
جهانی بهداشت اعلام کرده، فلج اطفال در 
ایران ریشه کن شــده دیگر لازم نیست که 
قطره خوراکی داده و یا واکسن فلج اطفال به 

زائران ایرانی تزریق شود.

 امســال چه نوع واکسن های کرونا 
برای زائران از سوی کشور عربستان 

تأیید شده است؟
عربستان ۱۰ واکسن را اعلام کرده که البته 
واکســن ایرانی جز آن نبوده ولی اگر زائران 
ایرانی دو دوز واکســن کــه گواهی وزارت 
بهداشت را داشته باشد تزریق کرده باشند 
می توانند به عربستان برای حج اعزام شوند.

 زائران غیــر ایرانــی می توانند به 
درمانگاه و یــا پزشــکان ایرانی در 

عربستان مراجعه کنند؟
خیر؛ سال هاســت که بر اســاس قــرارداد 
سازمان حج با مرکز حج عربستان سعودی 
باید هر کشوری فقط زائران کشور خودش 
را تحت پوشش کادر درمانی قرار دهد البته 
این مسئله در موارد خاص و استثنا متفاوت 
است به طور مثال در حادثه سقوط جرثقیل 
پزشکان ایرانی به حادثه دیدگان غیر ایرانی 

خدمات ارائه کردند.

 سرانه تعداد پزشکان در حج تمتع 
برای کشورهای مختلف چگونه در نظر 

گرفته می شود؟
این موضــوع بــرای کشــورهای مختلف 
متفاوت اســت به طور مثال چیــن به طور 
کلی یک تیم پزشکی دارد ولی تیم پزشکی 
عراق مفصل تر است هرچند این کشور هم 
در عربستان بیمارســتان ندارند ولی در ایام 
حج یک پلی کلینیــک و داروخانه کوچک 
دایر می کنــد. ترکیــه، اندونــزی و ایران 
جزو کشورهایی هســتند که در حج تمتع 
بیمارستان در عربســتان دارند و زمانی هم 
که عمره مفرده فعال بود ایــران درمانگاه و 

بیمارستان در عربستان داشت.

 چه تعداد از زائران ایرانی حج تمتع 
امســال را زنان و چه تعداد را مردان 

تشکیل می دهند؟
هر ســاله تعداد زائران زن بیشــتر از زائران 
مرد اســت به طوری که امســال حدود ۵۴ 
درصد از زائران را زنان و ۴۶ درصد را مردان 

تشکیل می دهند.

 میانگین ســنی زائــران حج تمتع 
امسال چگونه است؟

۶۰ درصد از زائران ایرانی ســن بالای ۷۰ و 
حدود ۸۵ درصد بالای ۵۰ ســال سن دارند 
همچنین بیشــترین ســن زائــران، بالای 
۸۰ ســال و بیش از ۳۰۰ مورد هم کمتر از 
۱۸ ســال اســت. برخی از بیماری ها مانند 
عفونت های ریوی در افراد مســن احتمال 

بروز بیشتر با خطرات بیشتر دارد.

خریــدار  سرپرســت وزارت آموزش و 
پرورش اواخر هفته گذشــته دستورالعمل 
ثبت نــام دانش آموزان در ســال تحصیلی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ را به مدیران کل استانی اش 
ابلاغ کرد؛ بــه موجب این دســتورالعمل 
فرایند ثبت نام در مدارس بــه جز در موارد 

استثناء، ۳۱ مردادماه به پایان می رسد.
 به موجب دســتورالعمل ابلاغــی ثبت نام 
مدارس از سوی رضامراد صحرایی، مقررات 
و ضوابط عمومی ثبت نام در مدارس به شرح 

زیر است:
 ۱- ثبت نام دانش آموزان مطابق با آیین نامه 
اجرایی مــدارس موضوع مصوبــه چهل و 
یکمین جلســه کمیســیون معین شورای 
عالی آمــوزش و پــرورش و آیین نامه های 
آموزشــی مصوب مربــوط به هــر یک از 

دوره های تحصیلی انجام می شود.
۲- دستورالعمل ثبت نام دانش آموزان اتباع 
خارجی در ســال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 
متعاقبــاً از ســوی مرکز امــور بین الملل و 

مدارس خارج از کشور ارسال می شود. 
۳-  به اســتناد مــاده ۴۵ آیین نامه اجرایی 
مدارس، مدیر مدرســه می توانــد در موارد 
اســتثنا از دانش آموزی که فاقــد مدارک 
هویتی و تحصیلی است )با اخذ تعهد کتبی 
از ولــی وی مبنی بر ارائه مــدارک مربوط( 
به صورت مشــروط حداکثر برای مدت یک 
ماه ثبت نام کند. ادامــه تحصیل این قبیل 
دانش آموزان در صورت عــدم ارائه مدارک 

هویتی و تحصیلی، بعد از گذشــت یک ماه 
صرفاً مطابق مفاد مــاده مذکور امکان پذیر 

خواهد بود.
رعایــت مفاد مصوبــه شــماره ۱۵۱۹۹۸ 
تــا ۵۳۵۷۴ هـــ مــورخ ۰۲/۱۲/۱۳۹۵ 
هیئت وزیران مبنی بر ارائه کارت شناسایی 
ویژه ای با عنــوان کارت حمایت تحصیلی 

الزامی است.
۴- بــا توجه به لزوم ســاماندهی مناســب 
نیروی انســانی به گونه ای برنامه ریزی شود 
که فراینــد ثبت نام تا تاریــخ ۳۱ مردادماه 
به پایان برســد. در موارد اســتثنا )مناطق 
عشــایری به علت عدم دسترســی مدارس 
غیردولتی به دلیل سیاســت های حمایتی 
و تکمیــل ظرفیــت صندلی هــای خالی، 
دانش آموزان تجدیــدی و ... ( این مهلت تا 

پایان شهریورماه قابل تمدید خواهد بود.
 ۵- به اســتناد مــاده ۴۱ آیین نامه اجرایی 
مــدارس و به منظــور توزیــع متــوازن 
دانش آمــوزان، محدوده بندی جغرافیایی با 
اولویت ثبت نام دانش آموزان در نزدیک ترین 
مدرسه به محل ســکونت آنان لحاظ شود و 
ثبت نام از دانش آموزانی که والدین آنان هر 
دو شاغل هستند در مدرسه نزدیک به محل 

کار پدر یا مادر بلامانع است.
 - ثبت نام دانش آموزان ساکن در محدوده مرزی 
مناطق آموزش و پرورش به ویژه در کلان شهرها 
با هماهنگی ستادهای ثبت نام مناطق هم جوار 
جهت رعایت حقوق والدین الزامی اســت و در 

صورت حدوث اختلاف، تصمیم نهایی با ســتاد 
ثبت نام استان خواهد بود.

همچنیــن  و  هنرجویــان  ثبت نــام   -
دانش آموزان مدارس خــاص بدون لحاظ 
محــدوده جغرافیایی و بر اســاس ضوابط و 

قوانین مربوط انجام می پذیرد.
- به منظــور جلوگیــری از عقب ماندگــی 
تحصیلی دانش آموزان عشایر ثبت نام آنان 
بدون لحاظ محدوده جغرافیایی و به صورت 
مهمــان در نزدیک ترین مــدارس مبدأ یا 

مقصد کوچ بلامانع است.
۶- به اســتناد مــاده ۴۰ آیین نامه اجرایی 
مدارس، برگزاری آزمون ورودی، مصاحبه 
و تعییــن شــرط معــدل بــرای ثبت نام 
دانش آمــوزان در مدارس دولتــی )جز در 
مواردی که مصوبه خــاص از قبیل مدارس 
اســتعدادهای درخشــان، نمونــه دولتی 
هیئت امنایــی و وابســته وجــود دارد( و 

هنرســتان ها )برای انتخاب رشته( ممنوع 
است و نباید هیچ دانش آموزی به هر دلیلی 

از ثبت نام و تحصیل محروم شود.
مــورخ    ۸۶۴ مصوبــه  اســتناد  بــه   -
۹۱/۵/۳شــورای عالی آمــوزش و پرورش، 
پذیــرش دانش آمــوزان پایــه دهــم در 
دبیرســتان های علوم و معارف اســلامی از 
طریق برگزاری آزمون یــا مصاحبه تعیین 
معدل یا برگزاری مصاحبه یا تلفیقی از آنها 

انجام می شود.
- جــذب و پذیــرش دانش آمــوزان در 
برخــی از رشــته های هنرســتانی مانند 
تربیت بدنی، مکاترونیک و ... یـا رشته های 
هنرســتان های وابســته ) مانند موسیقی، 
ســینما، نمایش آتش نشــانی علوم و فنون 
دریایی، بهیــاری و...( با رعایــت ضوابط و 
مقررات از طریق برگــزاری آزمون یا تعیین 
معدل یا برگزاری مصاحبه یا تلفیقی از آنها 

صورت می گیرد.
۷- ثبت نــام کلیــه دانش آمــوزان ورودی 
دوره هــای تحصیلی در مــدارس دولتی و 
غیردولتی به صورت حضوری/ الکترونیکی 
و از طریق سامانه ســیدا Sida.medu.ir با 

مسئولیت مدیر مدرسه انجام می شود.
- ثبت نام دانش آموزان پایــه اول ابتدایی از 

تاریخ  ۱۴۰۲/۲/۹ آغاز شده است.
- با توجه به این که برنامه سنجش سلامت 
جســمانی و آمادگی تحصیلــی نوآموزان 
بدو ورود بــه دبســتان از طریق ســامانه 

یکپارچه رشــد و تربیت )سیرت( و ثبت نام 
دانش آموزان پایه اول از طریق پیوند سامانه 
سیدا با سامانه مذکور صورت خواهد گرفت 
لذا تکمیل فرایند ثبت نام دانش آموزان پایه 
اول پس از اتمام سنجش بدو ورود نوآموزان 

و اخذ تأییدیه از پایگاه انجام خواهد شد.
- ثبت نام دانش آموزان میان پایه مربوط به 
همان مدرســه، بعد از برگــزاری امتحانات 
نوبــت دوم و اعلام نتایج نهایی در ســامانه 
سیدا توسط مدیر مدرســه انجام می شود. 
حضور والدین جهــت ثبت نام دانش آموزان 

میان پایه در مدرسه مربوط ضروری نیست.
- شــرط لازم برای ارتقای دانش آموزان به 
پایه بالاتر منوط به ثبت نتایج ارزشیابی آنها 

در سامانه سیدا و رعایت ضوابط است.
- انتقال دانش آمــوزان بین مدارس مطابق 
مفاد ماده ۵۷ آیین نامــه اجرایی مدارس و 
تبصره های ذیل آن انجام می شــود. پرونده 
تحصیلــی دانش آموزان متقاضــی انتقال 
حداکثر تا یک هفته پس از انتقال به مدرسه 
مقصد ارسال شــود. به منظور جلوگیری از 
بازماندگی و ترک تحصیــل دانش آموزان 
پیگیــری مجدانــه و اطمینــان از ثبت نام 
دانش آموزان در مدرســه مقصد توســط 

مدیران مدارس مبدأ ضروری است.
- دانش آمــوزان انتقالی بین مدارس ) میان 
پایــه( در نزدیک تریــن مدرســه به محل 
ســکونت که دارای ظرفیت در پایه مذکور 

است ثبت نام شوند.

دستورالعمل اجرای ماده ۵۶ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت ابلاغ شد
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تعجب می کنم مسئولان »غریب« را دوست دارند!
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برنامه های نمایشگاه کتاب تهران اعلام شد
قائم مقام نمایشگاه کتاب تهران گفت: امســال تنها یکی دو مورد ناشر 

محروم از نمایشگاه داریم.
 نشســت خبری ســی و چهارمین دوره نمایشــگاه بین المللی کتاب 

تهران، در محل ستاد اجرایی نمایشگاه در مصلی تهران برگزار شد.
یاسر احمدوند، معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس 
این دوره از نمایشــگاه کتاب، رویکرد و فعالیت های فرهنگی را رویکرد 
اصلی این دوره عنوان کرد. ســپس علی رمضانــی قائم مقام این دوره 
از نمایشــگاه کتاب با ارائه گزارشــی از روند برپایی نمایشگاه و حضور 
ناشــران در بخش های مختلف بیان کرد: ۲۰۰ کتابفروش، ۱۰۰ ناشر 
خارجی و ۲۷۰۰ ناشــر داخلی در دو بخش مجازی  و حضوری در این 

دوره از نمایشگاه شرکت کرده اند.
او افزود: مراســم افتتاحیه نمایشــگاه کتاب روز چهارشــنبه، بیستم 
اردیبهشت، ســاعت ۱۷ در صحن مصلی به شــکل مردمی و با حضور 

مادران شهدای امنیت  برگزار می شود.
رمضانی درباره ناشــران محروم از این دوره از نمایشگاه نیز اظهار کرد: 
ناشرانی که در دوره پیشین تخلف داشتند و رای محرومیت را از هیات 
بدوی و تجدید نظر دریافت کرده بودند، اجازه حضور در نمایشــگاه را 
ندارند. سال گذشــته یک ناشــر دولتی از نمایشــگاه محروم شد که 
حواشی ای برای مسئولان ایجاد کرد. امسال یکی دو مورد ناشر محروم 

داریم.

وش ۴۸ میلیون دلاری افتتاحیه   فر
»نگهبانان کهکشان«

 »نگهبانان کهکشان ۳« ماجراجویی فرازمینی جیمز گان در نخستین 
اکران خود به فروش ۴۸ میلیون دلاری رسید.

 Guardians of( آخرین قسمت ســه گانه کیهانی نگهبانان کهکشان 
 James( به نویسندگی و کارگردانی جیمز گان )۳ .the Galaxy Vol

Gunn( در سینماهای سراسر جهان اکران شد.
در حالی کــه آمار داخلی دیزنی هنوز مشــخص نشــده امــا به گفته 

تحلیلگران، این فیلم در روز افتتاحیه ۴۸.۲ میلیون دلار فروش داشت.
پس از اکران برادران ســوپر ماریو با فروش ۱۴۶ میلیون دلاری در یک 
فریم سه روزه، هنوز هم این فیلم به میزان فروش نگهبانان کهشکان در 

سال ۲۰۱۷ به میزان ۱۴۶.۵ میلیون دلار نرسیده است.
ماجراجویی فرازمینــی به کارگردانی جیمز گان بــا ۶۷ درصد تایید از 
سوی منتقدان برتر در وب سایت Rotten Tomatoes، مورد استقبال 
قرار گرفته اســت. پیتر دبــروژ، منتقد، این فیلــم را منتخب منتقدان 
نامید.نگهبانان کهکشــان بخــش ۳ یک فیلم ابرقهرمانــی آمریکایی 
محصول ســال ۲۰۲۳ اســت که بر اســاس تیم ابرقهرمانی نگهبانان 

کهکشان محصول مارول کامیکس ساخته شده  است.

این فیلم که به وسیله مارول استودیوز تولید و توسط استودیو سینمایی 
والت دیزنی توزیع شــد، دنبالــه ای بر نگهبانان کهکشــان )۲۰۱۴( و 
نگهبانان کهکشــان بخش ۲ )۲۰۱۷( و ســی و دومین فیلم در دنیای 

سینمایی مارول به شمار می رود.
این فیلم توسط جیمز گان نویسندگی و کارگردانی شد و در آن گروهی 
از بازیگران متشــکل از کریس پرت، زوئی ســالدانا، دیو باتیستا، کارن 
گیلان، پام کلمنتیئف، وین دیزل، بردلی کوپر، شــان گان، چوکودی 
ایووجی، ویل پولتر، الیزابت دبیکی، ماریا باکالوا و سیلوســتر استالونه 
حضور دارند. در این فیلم، نگهبانان بــرای محافظت از راکت )کوپر( در 

برابر تکامل عالی )ایووجی( دست به انجام مأموریتی می زنند.
جیمز گان در نوامبر ۲۰۱۴ گفت که ایده های مقدماتی برای ســاخت 
سومین فیلم از این مجموعه را داشت و در آوریل ۲۰۱۷ خبر از بازگشت 
خود برای نویسندگی و کارگردانی آن را داد. دیزنی او را در ژوئیه ۲۰۱۸ 
به دنبال انتشــار پســت های جنجالی در توییتر از فیلم برکنار کرد، اما 

استودیو تا اکتبر گان را در مقام کارگردانی بازگرداند.
بازگشت گان به طور عمومی در مارس ۲۰۱۹ اعلام شد، و پس از اینکه 
گان کار بر روی فیلمش جوخه انتحــار )۲۰۲۱( و مجموعه تلویزیونی 
اســپین آف آن پیس میکر )۲۰۲۲( را به پایان رساند، ساخت این فیلم 
از سر گرفته شــد. فیلم برداری در نوامبر ۲۰۲۱ در آتلانتا، جورجیا آغاز 

شد و تا اوایل مه ۲۰۲۲ ادامه داشت.
نگهبانان کهکشــان بخش ۳ در ۲۲ آوریل ۲۰۲۳ در دیزنی لند پاریس 
به نمایش درآمد و در ۵ مه به عنوان بخشی از فاز پنجم دنیای سینمایی 

مارول در ایالات متحده منتشر شد.

در نشست نقد و بررسی فیلم »دوار« مطرح شد
 »دوار« فیلمی کاملا تجربی درباره فراموشی

 و هویت است
 نشست فیلم سینمایی »دوار« در پردیس ســینمایی چارسو با حضور 
میثم حسن زاده کارگردان، میلاد خزاعی و مهسا اکبرپور بازیگران فیلم 

و محمدرضا مقدسیان به عنوان منتقد مهمان برگزار شد.
در ابتدای این نشست حاضران به احترام حسام محمودی بازیگر فقید 

سینما یک دقیقه سکوت و فاتحه ای قرائت کردند.
سپس محمدرضا مقدسیان منتقد ســینما در ابتدا به موضوع آلزایمر 
و دمانس در فیلم »دوار« اشــاره کرد و گفت: آنچه که درباره دمانس و 
آلزایمر مطرح می شود در اصل چیزی تحت عنوان هویت است. هویت از 
لحظه صفر تولد تا لحظه مرگ است. ما تمام کاری که می کنیم دریافت 
داده اســت، داده را معنی می کنیم، به داده ســاختار می دهیم سپس 
ساختارها شیوه مواجهه با داده ها را شــکل می دهد. شکل گیری های 

گذشته تغییر می کند و در نهایت می شود چیزی به نام هویت.
مقدسیان ادامه داد: مساله دریافت، گردآوری و تحلیل داده و در نهایت 
نتیجه داده ساختار هویتی را شــکل می دهد. هویت و حافظه با هم گره 
خورده است و فیلم »دوار« دقیقا دست می گذارد روی همین موضوع. 
اگر قرار اســت در مورد دمانس و شــیوه مواجهه با این بیماری صحبت 
کنیم باید به زبــان فیلمنامه و تصویر به شــکل توامان اشــاره کنیم. 
زمانی که مخاطب با فیلم روبرو می شــود دیگر بــه اینکه من اطلاعاتی 
درباره بیماری دمانــس دارم یا نه فکر نمی کنــد. مخاطب با یک ذهن 
پاک می خواهد فیلمی را ببیند. طبیعتا انتظار دارد بداند کدام میلاد را 
دنبال می کند؟ مساله میلاد چیســت و چه موانعی را پیش رو دارد تا به 

هدفی که دارد می رسد و در نهایت نتیجه چه خواهد بود.
این کارگردان به موضوع فیلم اشــاره کرد و ادامــه داد: ابتدا برای این 
داستان دچار ترس شــدم. به این فکر می کردم که رفتن سراغ این ایده 
که با روایت صادقانه ای همراه نیســت چه واکنش هــا و چالش هایی را 
برای من ایجاد خواهد کرد. میزان همذات پنداری مخاطب نیز سوالی 
بود که مخاطب باید به آن پاســخ دهد. این فیلم اساســا فیلمی تجربی 

بود.

قاب

 محمد صابــری  محمدحســین لطیفی 
کارگردان فیلم ســینمایی  »غریب« که با 
موضوع برشی از زندگی شــهید بروجردی 
این روزها در حال اکران در سینماهاســت 
می گویــد تعجــب می کنــد کــه برخی 

مسئولان فیلمش را دوست داشته اند!
 فیلم ســینمایی »غریب« بــه کارگردانی 
محمدحســین لطیفی این روزها روی پرده 
سینماهاســت؛ فیلمی به تهیــه کنندگی 
حامد عنقا و با ســرمایه گذاری سازمان اوج 
که با آنکه کارگردانش معتقد است به لحاظ 
فروش می توانست در جدول فروش در رتبه 
بهتری قرار بگیرد اما سینمادوســت ها این 
فیلم را از منظر کارگردانی بازگشــت مجدد 
لطیفی به روزهای اوجش آن هم بعد از چند 

تجربه ناموفق می دانند.
محمدحسین لطیفی در کارنامه کاری اش 
کم فیلم و سریال ماندگار ندارد؛ از »خوابگاه 
دختران« و »روز ســوم« تــا مجموعه های 
نمایشــی »صاحبدلان«، »وفا« و »ســفر 
ســبز«؛ آثــاری که دســت کــم مخاطب 
بخش هایــی از آن بوده ایــم، خــودش هم 
می گوید برخی از فیلم هایــش بعدها دیده 
شــده و توانســته مخاطبانی را به خودش 

اختصاص بدهد.
»غریب« اما پرتره ای از یــک قهرمان ملی 
است، روایتگر روزهای پر التهاب کردستان 
که محمد بروجردی در فروکش کردن تب 
و تابش نقشی بسزا داشــته است. این فیلم 
گرچه توانست در چهل و یکمین جشنواره 
فیلــم فجــر بیشــترین جوایز را بــه خود 
اختصاص دهد اما حواشــی نادیده گرفتن 
بخش های اصلــی آن، در روزهــای پس از 
جشنواره به یکی از تیترهای اصلی رسانه ها 
تبدیل شــد؛ لطیفی اما این را حاصل برخی 

سیاسی کاری ها می داند.
بــا محمدحســین لطیفــی دربــاره فیلم 

سینمایی »غریب« به گفتگو نشستیم:

 گفتگو را از همین روزها آغاز کنیم 
و بازخوردی که ایــن روزها از مواجهه 
با فیلم »غریــب« دریافت  »مردم« 
کرده اید. به عنوان فیلمساز باسابقه که 
سابقه اجرای برنامه »هفت« و رویکرد 
ژورنالیستی نســبت به سینما را هم 
داشــته اید، حتماً می توانید در مقام 
یک ناظر، تحلیلی از وضعیت واکنش 
مخاطبان به فیلم بعد از گذشت بیش 
از یک ماه از آغاز اکــران ارائه دهید. 
مردم چه واکنشــی به فیلم »غریب« 

داشته اند؟
من در تعدادی از اکران هــای مردمی فیلم 
»غریب« حضور داشته ام اما آن ها را ملاک 
قرار نمی دهم. خیلی چیزهای دیگر از قبیل 
پست های اینســتاگرامی و کامنت هایی که 
هر کسی آزاد اســت هر آنچه می خواهد در 
آن ها بنویســد را مدنظر می گیرم. براساس 
برآوردی کــه از همین فضا داشــته ام، آن 
کسی که فیلم را ندیده است، که خب ندیده 
است، اما در میان طیفی که فیلم را دیده اند، 
می توانم بگویــم درصد رضایت شــان ۹۰ 
درصد اســت. به تعبیــری مخاطب هنگام 
خروج از ســینما احساس نمی کند پولش را 

دور ریخته است.
مخاطب رضایت دارد از اینکه با شــخصیتی 
آشنا شــده اســت که می تواند او را دوست 
داشته باشد، آن هم از قشرهای مختلف. این 
حس مربوط به یک قشر خاص نیست. حتی 
برای من عجیب است که خیلی از مسئولان 
هم از فیلم »غریب« خوششــان آمده است! 
در صورتی که اساساً رویه شهید بروجردی با 
رویه مسئولان امروز هم خوانی ندارد. حتی 
می توانم بگویــم رویه اکثر مدیــران امروز 

کشور، ضد رویه شهید بروجردی است.

 و به همین دلیــل باید از دیدن فیلم 
»غریب« به آن ها بربخورد؟

دقیقاً. عجیب امــا اینکه برخــی از همین 
مدیــران هم فیلم را دوســت داشــته اند و 
می توانیم امیدوار باشیم که این ها هم رویه 
خود را تغییر بدهند. شــاید این مدیرانی که 
رویه شــان شبیه بروجردی نیســت، بعد از 

دیدن فیلم تغییر رویه بدهند.

 اشــاره ای که به رصد فضای مجازی 
برای اطلاع از نظر مخاطبان داشــتید 
جالب بود؛ به عنوان یک فیلمساز واقعاً 
برای تان  مجازی  فضای  بازخوردهای 
مسئله است. برای رصد نظرات مردم 
در این فضا وقت می گذارید یا اتفاقی 

در جریان آن قرار می گیرید؟
در اینستاگرام شــخصی خودم، از روز ابتدا 
تا همین امــروز همواره کامنت ها بســته 
بوده اســت. هیــچ کامنتی زیــر مجموعه 
پســت های من تا به امروز درج نشده است 
چرا کــه اساســاً حوصله کامنــت خواندن 
ندارم و ممکن اســت عده ای ناراحت شوند 
و بگوینــد ما نظری دادیــم و چیزی گفتیم 
که تــو بی توجهی کردی. امــا در عین حال 

وقتی فیلمی روی پرده دارم به صفحاتی سر 
می زنم که بچه های دیگر پست هایی مرتبط 
با آن گذاشــته اند. حتی اینستاگرام برخی 
خبرگزاری ها کــه مطلبی دربــاره فیلمم 
گذاشــته اند را ســر می زنم و کامنت های 
پایین این پســت ها را می خوانم. می خواهم 

بدانم چه کسانی مخالف فیلم من هستند.
خاطرم هســت هنگام اکران فیلم »غریب« 
در دانشگاه علامه، یکی از دانشجویان آنجا 
شــروع کرد از فیلم تعریف کند اما در پایان 
حرف هایــش اظهارنظر عجیبی داشــت و 
گفت فیلم شما در مجموع قابل قبول است 
اما من دوستش ندارم! وقتی پرسیدم چرا؟ 

گفت: برای اینکه اوج آن را ساخته است!
آن ها را هم بایــد رصد کنم چــون معمولاً 
کســی که رودررو من را می بینــد، طبیعتاً 
می گوید دســت شــما درد نکند، اما واقعاً 
نمی دانم پشــت ســر من چه نظری درباره 
فیلم دارد! شاید برخی احساس کنند زشت 
است اگر رودررو با من فیلمم را نقد کنند، اما 
همین نقدها را در فضــای مجازی آزادانه تر 
مطرح می کنند. به همیــن دلیل آنجا را هم 
رصد می کنم تــا بدانم میــزان مخالفت با 
فیلمم چه اندازه است. خاطرم هست هنگام 
اکران فیلم »غریب« در دانشگاه علامه، یکی 
از دانشجویان آنجا شروع کرد از فیلم تعریف 
کند امــا در پایان حرف هایــش اظهارنظر 
عجیبی داشت و گفت فیلم شما در مجموع 
قابل قبول است اما من دوستش ندارم! وقتی 
پرســیدم چرا؟ گفت: برای اینکه اوج آن را 

ساخته است! گفتم چه جذاب!
همان جا مثالــی بــرای او زدم. گفتم اوج، 
هرچقدر هم در نگاه شــما بد باشد، بدتر از 
ناصرالدین شــاه قاجار که نیست، قهرمان 
ملی شما یعنی امیرکبیر، در همان دستگاه 
کار خودش را کرد. مهمترین نکته این است 
که امروز اوج پشــت فیلم من ایســتاده و به 
ترکیب آن هم دســت نزده، پس »غریب« 
فیلم من اســت نــه فیلــم اوج. اوج از فیلم 
من حمایــت کرده و اجازه هم نداده اســت 
که خدشــه ای به آنچه من ســاخته ام وارد 
شــود. پس حتماً همراهی اش بــا این فیلم 
قابل ستایش است. ممکن است همین اوج 
فیلم دیگری را ســفارش بدهد و بسازد که 
بتوانیم نقدش کنیم اما اینکه بگوییم چون 
سرمایه گذار »غریب« اوج است و به همین 
دلیل من آن را دوست ندارم، موضع عجیبی 

است.
نمی دانم این نکتــه را چگونــه می توان با 
مردم درمیان گذاشــت کــه فیلم هایی از 
جنس »غریب« درباره افرادی چون شهید 
بروجردی اســت که برای اکثــر مردم قابل 
احترامند و حتی طیفی از مخالفان نظام هم 
می گویند ما برای این شــهیدان ارزش قائل 
هستیم. همه ما این افراد را عزیز می داریم. 
امروز مــن نوعی تصمیم گرفتــه ام زندگی 
یکی از این عزیــزان را به تصویــر درآورم، 

سراغ کدام بخش خصوصی می توانم بروم؟

 اصلًا کدام بخــش خصوصی توان 
چنین حمایتی را دارد؟

دقیقاً. بــه همین دلیل اینکــه مجموعه ای 
به صــورت هدفمنــد از این آثــار حمایت 
می کند باید از آن استقبال کرد. اینگونه هم 
نیســت که هزینه گزافی بابت این پروژه ها 
پرداخت شده باشــد. مدارک تولید همین 
فیلم »غریب« و هزینه های آن موجود است. 
اصلًا اینگونه نیســت که فکر کنید لطیفی 
آمده و پول کلانی به جیــب زده و به خاطر 

پول چنین فیلمی ساخته است.

 به تعبیری خودتان فیلم »غریب« را 
فیلم گرانی نمی دانید؟

اصلًا. این فیلم با هزینــه ای برابر با یک فیلم 
معمولی این روزها ساخته شده است.

 می توانید برآوردی بدهید؟
تهیه کننده باید عدد و رقــم را اعلام کند اما 
در این حد می دانم که برای »غریب« زیر ۲۰ 

میلیارد تومان هزینه شده است. در حالی که 
این روزهــا یک فیلم معمولی بــا این عدد و 

رقم ساخته می شود.

 فیلم »دسته دختران« هم تقریباً با 
همین ۲۰ میلیارد تومان ساخته شد.

البته یک ســال پیش تــر از »غریب«. تورم 
دلار ۲۷ هزار تومان تا دلار ۵۰ هزار تومان را 
هم باید محاسبه کنید. از این منظر من برای 
»غریب« شــاید نصف »دســته دختران« 

هزینه نکرده باشم.

 اشــاره دقیقی در ابتدا داشتید که 
۹۰ درصد رضایت از فیلــم را مربوط 
به گروهی از مخاطبــان می دانید که 
به ســینما رفته اند و فیلم را دیده اند. 
واقعیــت مهمتری کــه می خواهم 
تحلیل تان را درباره آن هم بدانم این 
اســت که به رغم ظرفیتی که از یک 
فیلم بــا موضوع یــک قهرمان ملی 
انتظار می رود، چرا مــردم اینقدر کم 
برای ایــن فیلم به ســینما رفته اند؟ 
قبول دارید که استقبال از »غریب « به 
نسبت انتظاری که از سوژه آن می رود، 

خیلی کم است؟
بله البته که معتقــدم در قیاس با فیلم هایی 
از این جنس، مردم خیلی به ســینما رفتند 
و ایــن فیلم را دیدنــد. در نظــر بگیرید که 
اکران فیلم در بــازه همزمانــی عید نوروز 
و ماه رمضان بــود. اگر اکران نــوروزی در 
شــرایط عادی بــود می توانســتیم انتظار 
دیگری داشته باشیم. از طرف دیگر هرچند 
نمی خواهم وضعیت امــروز مردم را تحلیل 
کنم اما احساســم این اســت که همیشه 
جامعه غمگین به دنبال فیلم کمدی اســت 

و جامعه شاد به دنبال فیلم غمگین است.
در یک جامعه غمگین وقتی فردی تصمیم 
می گیرد به سینما برود، هر فیلمی هم که در 
حال اکران باشد، بازهم اولویت اول این فرد، 
فیلم کمدی اســت. در عین حال که تأکید 
می کنم »غریب« در مقایســه با فیلم های 
بیوگرافیکــی که تا بــه امروز در ســینما 
داشــته ایم، اکران موفق تری داشته است. 
همین امروز کافی اســت تعداد مخاطبان 
هفته اول فیلم »غریب« را با تعداد مخاطبان 
هفته اول فیلم »دســته دختــران« قیاس 
کنید. نکته دیگــری را هم با تأکید می گویم 
و آن اینکه محاســبه من برای اســتقبال از 
فیلمی از جنس »غریب« اصــلًا محدود به 
اکران در سینما نیســت. کمااینکه تحلیلم 

درباره »روز سوم« هم همین بود.
من به دلیل آنکه می دانســتم فروش فیلم 
»روز ســوم« در ســینماها فروش بالایی 
نخواهد بود، احســاس کردم همان ســال 
باید چیــزی را ثابت کنم و بــه همین دلیل 
بلافاصله »توفیــق اجباری« را ســاختم. 
هر دو فیلم هم در یک ســال اکران شــدند. 
»توفیــق اجبــاری« دو میلیــارد و ۴۷۰ 
میلیون تومان آن زمان بــا دلار هزار تومان 
فروخــت کــه در مقیــاس فــروش امروز 
ســینماها چیزی در حــدود ۱۴۰ میلیارد 
تومان می شــود. در همان سال »روز سوم« 
فقط ۴۲۰ میلیون تومــان فروخت، یعنی 
دو میلیارد تومان پایین تــر و در رتبه دهم 
جدول فروش آن ســال هم قرار گرفت. اما 
امروز که من و شــما صحبــت می کنیم از 
هر کــدام از مردم ایران ســوال کنید، فیلم 
»روز ســوم« را به یاد دارند. گویی همه آن 
را دیده اند در حالی که وقتی سراغ »توفیق 
اجباری« را می گیرم، عده ای می گویند آن 
را ندیده اند! یک کارگردان فیلم می سازد تا 
دیده شود. سریال »سفر سبز« من در سالی 
که پخش شد، به دلیل شــرایط خاصی که 
وجود داشت، دیده نشد اما سه سال بعد که 
بازپخش شــد، همه آن را دیدند. »غریب« 
هم جزو آن فیلم هایی اســت که طی ۵ سال 
آینده خواهیم دید که اکثر مردم ایران آن را 
خواهند دید و فیلم دیده خواهد شــد. برای 

من این بسیار مهم است.

 با این نگاه اساساً انتقادی که برخی 
منتقــدان درباره ناکامــی فیلم های 
مرتبط با مفاهیــم و ارزش های ملی 
دارنــد را وارد نمی دانید که معتقدند 
برای این فیلم ها هزینه بالایی می شود 
اما همه شان گیشه های فقیری دارند. 

این نقد را وارد نمی دانید؟
اساساً معتقدم این دو موضوع ارتباطی با هم 
ندارند. از کارنامه خودم هم مثال زدم که در 
یک سال دو فیلم را با چه شرایطی ساختم و 
اکران کردم. خاطرم هست برای فیلم »روز 
ســوم« که محصول بنیاد جانبازان بود، این 
بنیاد اعلام کرد ۹۰۰ میلیــون تومان بابت 
فروش این فیلم به نــام من بلوکه کرده اند تا 
خودم با آن فیلم دیگری بســازم. من هم در 
جواب این بنیاد گفتــم فیلم دیگری که من 
می خواهم بسازم، تنها سکانس اولش ۹۰۰ 
میلیون تومان هزینــه می خواهد! واقعاً هم 
همین بود چون می خواستم فیلمی درباره 
ماجــرای هواپیمای مســافربری ایرباس و 
جنایتی که آمریکایی ها در این ماجرا کرده 

بودند را بسازم.

 همان پروژه ای که به ســرانجام هم 
نرسید!

بله چون گویی برای هیچ کــس مهم نبود. 
من نوعی امروز طبیعتاً ماجرای شــلیک به 
هواپیمای اکراینی را به عنــوان یک ایرانی 
قطعاً محکــوم می کنم و آن را یک اشــتباه 
مطلق می دانم امــا کاش یک بــار هم دنیا 
متوجه شــود که به هواپیمای مســافربری 
ما هم چنین حمله ای شــده و این جنایت 
صورت گرفته اســت! هیچکــس آن زمان 
نگفته بود چــرا آمریکایی ها آن غلط زیادی 
را کردند و من قصد داشتم این موضوع را در 
قالب یک فیلم روایت کنم. اما به ســرانجام 
نرسید. حرفم الان این است که بالاخره یک 
سری کارها و تولیدات سینمایی هست که 
الزاماً قرار نیست پول شان در گیشه بازگردد. 
این فیلم ها باید ســاخته شــود تا برای مان 
بمانند. مثل یک انتشــاراتی که همه مدل 
کتابی چاپ می کند امــا در کنار آن ها چند 
جلد قرآن نفیــس گران قیمــت هم چاپ 
می کند. مگر هزینه ایــن کتاب های نفیس 
از فروش درمی آید؟ اگر شــاهنامه نفیسی 
را منتشــر کنند آیا هزینه اش بازمی گردد؟ 
نباید از یک انتشــاراتی انتظار داشت که از 
این آثار نفیســش پول دربیــاورد، این آثار 
برای افزایش اعتبار و حرمت یک ناشر است.

وقتی مجموعه ای مانند اوج پای کار می آید 
تا هزینه کنــد، موظف به تولیــد کارهای 
فرهنگی بدون بازگشت پول است. کارهایی 
که جاهای دیگر انجام نمی شــود باید مورد 
حمایت ایــن مراکز قــرار بگیــرد. یکی از 
انتقادات من که شاید برخی از دوستان هم 
بابت آن ناراحت شــدم این بود که اساساً به 
ســازمان اوج چه ارتباطی داشــت که پول 

برای تولید »پایتخت« بدهد؟
کمااینکه تلویزیون هزینه کلانی می کند تا 
پروژه ای مانند »سلمان« به سرانجام برسد، 
در حالی که می توانســت همیــن هزینه را 
صرف ۱۰ پروژه ارزان تر کنــد تا آنتنش پر 
شــود، اما این کار را نمی کند که درست هم 
هســت. در این شــرایط وقتی مجموعه ای 
مانند اوج پــای کار می آید تــا هزینه کند، 
موظف بــه تولید کارهــای فرهنگی بدون 
بازگشــت پول اســت. کارهایی که جاهای 
دیگر انجام نمی شــود باید مــورد حمایت 
این مراکز قرار بگیرد. یکــی از انتقادات من 
که شــاید برخی از دوســتان هم بابت آن 
ناراحت شــدم این بود که اساساً به سازمان 
اوج چه ارتباطی داشــت که پول برای تولید 
»پایتخت« بدهد؟ تلویزیون هست، بودجه 
هــم دارد، خودش خــرج »پایتخت« کند، 
چرا بودجــه اوج باید صرف آن شــود؟ یک 
سری موارد هست که بودجه های دولتی به 
درستی باید برای آن ها صرف شود. آنجایی 
آدم از ایــن هزینه ها باید ناراحت شــود که 

پول هزینه شود اما فیلم درنیاید!

 که الی ماشــالله هم نمونه و مصداق 
دارد!

بله. الی ماشــالله این اتفــاق دارد می افتد و 
این ناراحت کننده است. یکی از دلایلی که 
معتقدم ایــن جور مراکز نبایــد وارد عرصه 
پرورش اســتعداد شــوند همین است. یک 
کاراولی مانند هندوانه دربسته است که کال 
و رســیده بودن آن مشخص نیست و هزینه 
کردن برای او ریســک اســت. لااقل برای 
کشف این استعدادها باید یک مشاور ارشد 
باسابقه برای پروژه ها تعریف شود. چرا باید 
برای چنین تجربه هایی ۱۰ الی ۲۰ میلیارد 

تومان هزینه شود؟

 برای جمع بنــدی ایــن بخش از 
صحبت ها، می توانم این طور برداشت 
کنم که از نگاه محمدحســین لطیفی 
شرایط امروز ســینمای ایران کاملًا 
منطقی و طبیعی اســت؛ اقتصاد این 
ســینما باید به دوش »فسیل« باشد 
و فرهنگ آن بــه دوش »غریب«. این 

برداشت درست است؟
بله. شاید فیلم »فســیل« اصلًا سلیقه من 
نباشــد، کمااینکه حتی نــوع کمدی هایی 
هم که تا به امروز ساخته ام سلیقه ام را نشان 
می دهد ولی بالاخره صندلی سینماها باید 
پر شود و به همین دلیل فروش »فسیل« را 
به فال نیک می گیرم. کمااینکه اشاره کردم 
خودم در یک ســال دو فیلم با دو شــرایط 
کامل متفاوت ســاخته ام و امــروز اعتراف 
می کنم که »توفیق اجباری« من در آن سال 
توقیف هم شــد! فکر می کنید دلیلش چه 
بود؟ می گفتند: لطیفی برای تو بد و زشــت 
اســت که بعد از جایزه بهترین کارگردانی و 
بهترین فیلم برای »روز سوم« در جشنواره 

فجر، بیایی »توفیق اجباری« بسازی!؟
به صراحت گفتم ایــن دو فیلم مربوط به دو 
ژانر متفاوت اســت و من هم یک سینماگر 
حرفه ای هســتم. اگر هر کدام از این فیلم ها 
را شبیه دیگری بســازم، کارم را غلط انجام 
داده ام. مــن در همان فیلم طنــز »توفیق 
اجبــاری« هــم حرف هایم دربــاره روابط 
خانوادگی را مطــرح کردم. پــای آن فیلم 
محکم ایســتادیم و بالاخره آن را از توقیف 
درآوردیم. خاطرم هســت زنده یاد ســید 
کمال طباطبایی کــه تهیه کننده فیلم بود 
جایی گفته بود خودم را جلوی ارشاد آتش 

می زنم تا پروانه نمایش فیلم را بدهید!
امســال هم من در ســینما فیلم »غریب« 
را دارم امــا طبیعتاً انتظار نــدارم که اندازه 
»فســیل« فروش داشته باشــد. به فروش 
آن فیلم هم حســادت نمی کنم کمااینکه 
به راحتی می توانم یــک فیلم طنز پرفروش 
بســازم. می دانید من همین امــروز چقدر 
پیشــنهاد ســاخت فیلم کمدی دارم ؟ باور 
کنید پشت ســر هم فیلمنامه کمدی به من 
پیشنهاد می شود اما می گویم از من گذشته 
اســت و دیگــر حوصله ســاخت فیلم طنز 

ندارم....

 این طور نگویید. حیف اســت شما 
خسته شوید!

بالاخره باید طنــزم بیاید، اما این روزها فعلًا 
طنزم نمی آیــد! از خــدا می خواهم کمک 
کند تا اتفاقاتی که طی یک ســال گذشــته 
مرا خیلی آزرده است، تمام بشود و مشخصاً 
مخاطبان سریال »ســنجرخان« من را هم 

ببینند.

 زمانــی که خبــر ســاخت فیلم 
»غریب« براســاس کتــاب »محمد 
مسیح کردستان« منتشر شد، از سر 
کنجکاوی سراغ این کتاب رفتم و آن 
را خواندم. فکــر نمی کنید مخاطب 
برای درک بخش هایــی از فیلم نیاز به 
اطلاعات فرامتنــی از جنس محتوای 
این کتاب دارد؟ مشــخصاً یک جوان 
دهه هشتادی چه اطلاعی می تواند از 
کومله،  میان جریان های  مرزبندی ها 
دموکــرات و مجاهدیــن در حوادث 
کردستان داشته باشد؟ فکر نمی کنیم 
فیلم در تبییــن این مرزبندی ها کمی 

مخاطب را سردرگم می کند؟
مخاطبی که کتــاب را نخوانده باشــد، اگر 
علاقه مند بــه این مباحث باشــد، کنجکاو 
می شــود و ســراغ کتاب می رود. خیلی از 
موضوعات بوده اســت که به واســطه یک 
فیلم به گونه ای با آن ارتباط برقرار کرده ایم 
که بعد کنجکاو شــدیم و درباره اش مطالعه 
کرده ایم تا درباره آن اطلاعات کسب کنیم. 
در فیلم »غریب« تا آنجایی که می توانستیم 
اسمی از کومله نبردیم و تنها اشاره هایی به 
دموکرات ها داشــتیم. به نظر حامد عنقا در 
نــگارش فیلمنامه »غریــب« خیلی خوب 
توانســته شــاخ غول را بشــکند و به این 
ماجراها بپــردازد. واقعاً بــرای پرداختن به 
همه اتفاقات نیاز به ســاخت یک ســریال 
بود. برای همین تایــم فیلم اصلی در حدود 

۲ ساعت و نیم شد. 
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میدان

کمیتــه انضباطی دو دســتور موقــت را در خصوص 
تخلف تماشاگران یک تیم فوتســال و مدیر تیم سایپا 
صادر کرد. به نقل از ســایت رسمی فدراسیون فوتبال، 
بر اســاس گزارش مقام های رسمی مسابقه، دیدار تیم 
های آرمان گهر ســیرجان و ســایپا تهران از رقابتهای 
لیگ دســته اول که به میزبانی ســیرجان برگزار شد، 
تخلفاتی از سوی بهنام ابوالقاســم پور، مدیر منتسب 
به تیم ســایپا که عبارت از بدرفتاری نسبت به مقامات 
رســمی مســابقه بود، منعکس که این تخلف درخور 

صدور قرار دستور موقت است.
لذا به اســتناد ماده ۱۰۰ مقررات انضباطی و 
تا صدور رای مقتضی، ابوالقاسم پور از حضور 
در کلیه ورزشگاههای فوتبال محروم است. 
وی دفاعیات خود را ظرف مدت ۴۸ ســاعت 
به کمیتــه انضباطی باید ارســال کند. رای 
صادره ظرف مــدت دو روز پس از ابلاغ، قابل 

تجدید نظر خواهی در کمیته اســتیناف فدراســیون 
است.

ابوالقاســمپور در دوران فوتبال سابق بازی 
برای پرسپولیس را در کارنامه دارد.

* حســب گزارش مقام های رسمی مسابقه 
بین تیم های ســبحان فلز گرمسار و بارمان 
خمین شهر از ســری رقابتهای لیگ دسته 
اول فوتسال برگزار و از سوی تماشاگران تیم 
سبحان فلز گرمسار تخلفاتی صورت گرفته 
است. از آنجائیکه تخلفات حادث شــده با توجه به نوع 
آن که عبارت است از چندین نوبت ورود تماشاگران به 

داخل زمین مســابقه و بدرفتاری نسبت به تیم مقابل، 
در خور صدور قرار موقت می باشد.

لذا به منظور حفظ و امنیت در مســابقات و به اســتناد 
ماده ۱۰۰ مقررات انضباطی و تا صدور رای مقتضی تیم 
سبحان فلز گرمسار از حضور تماشاگران در مسابقات 
خانگی محروم است. لازم است باشگاه دفاعیات خود را 
ظرف مدت ۴۸ ساعت به کمیته انضباطی ارسال کند. 
رای صادره ظرف مدت دو روز پس از ابلاغ، قابل تجدید 

نظر خواهی در کمیته استیناف فدراسیون است.

ابراهیم اسدی، بازیکن سابق پرســپولیس با اشاره به 
کورس قهرمانی لیگ گفت: ســبک بازی پرسپولیس، 

استقلال و سپاهان فراتر از لیگ ما است.
ابراهیم اســدی، بازیکن ســابق پرســپولیس درباره 
پیروزی این تیم مقابل پیکان و ادامه صدرنشــینی در 
فاصله دو هفته تا پایان فصل اظهار کرد: خیلی انتقادات 
به پرســپولیس در این چند روز وارد شد که چرا بازی 
در ورزشگاه ازادی برگزار شــد اما دیدید که پیکان در 
این بازی قدرتمند ظاهر شــد و حتــی چند موقعیت 
گلزنی را خلق کرد که منجر به گل نشــد. بازی سخت 
و نفس گیری بود چون پرسپولیسی ها ۹۰ دقیقه حمله 
کردند و پیکان هم در ضدحملات خطرناک ظاهر شد 
اما قسمت این بود که پرســپولیس ۳ امتیاز را بدست 

بیاورد.

وی ادامــه داد: بازی دو صحنه مشــکوک به 
پنالتی داشــت، به خصوص خطا روی سعید 
صادقی که داور نگرفت. البته کارشناس های 
داوری بایــد دربــاره آن نظــر بدهنــد. 
پرسپولیس در دقایق پایانی بازی را مدیریت 

کرد و یک ۳ امتیاز با ارزش را کسب کرد.
ســبک فوتبال پرســپولیس، اســتقلال و 

سپاهان فراتر از لیگ ایران است
اســدی درباره اینکه با این نتیجه پرسپولیس مدعی 
اصلی قهرمانی در این فصل است افزود: به اعتقاد من 
پرســپولیس باید خیلی زودتر از این ها مدعی اصلی 
قهرمانی قرار می گرفــت. این تیم یک مقــدار روند 
نزولی داشــت چون ۸ امتیاز از اســتقلال و سپاهان 
و حتــی گل گهر جلوتــر بــود و اســتارت قهرمانی 

پرســپولیس باید از همان جا زده می شــد 
ولی قســمت این بود که ایــن اتفاق ها در 
هفته های پایانی رقم می خورد. سبک بازی 
پرسپولیس و استقلال و ســپاهان فراتر از 

لیگ ما است.
بازیکن سابق پرســپولیس خاطرنشان کرد: 
اســتقلال در دو هفته اخیر بدبیاری آورد و 
ســپاهان هم مقابل ملوان امتیاز لازم را بدست نیاورد 
و همین باعث شد پرسپولیس خودش را از سایر تیم ها 

جدا کند.
وی درباره اینکه آیا پرسپولیس می تواند با قهرمانی 
در جام حذفی در این فصل موفق به کســب دوگانه 
شــود؟ گفت: این احتمال وجود دارد ولی کار سخت 
اســت. پرســپولیس چند ســال اســت در کورس 

قهرمانی اســت ولی این تیم بایــد اولویتش را برای 
قهرمانــی در لیگ برتر بگذارد و خــودش را در لیگ 

برتر اثبات کند.
بازیکن ســابق پرســپولیس درباره دیدار هفته آینده 
مقابل گل گهر ســیرجان گفت: در جام حذفی مقابل 
این تیم بازی کردیم. گل گهر تیمی اســت که فوتبال 
بسته ای را انجام می دهد. باید تمام تمرکز پرسپولیس 
روی این دیدار و موفقیت در لیگ باشد باشد تا اینکه از 

الان به فکر جام حذفی باشد.
 در طول تاریــخ لیگ برتر ایران، پرســپولیس در دوره 
مربیگری برانکــو ایوانکوویچ توانســت در فصل ۹۸-
۱۳۹۷ همزمان قهرمان لیگ برتر و جام حذفی شــود. 
تاکنون هیچ تیمی از زمان شکل گیری لیگ برتر موفق 

به این کار نشده است.

پرسپولیس

لیگ

خریدار  کارشــناس فوتبال با بیان اینکه 
باتوجه به شــرایط جدول، هنوز ســه تیم 
استقلال، ســپاهان و پرســپولیس شانس 
قهرمانــی دارند گفــت: هرچند شــانس 
استقلال کم شده اما امید برای قهرمانی در 

جام حذفی زیاد است.
علیرضا اکبرپور در خصوص کمرنگ شدن 
امید قهرمانی آبی پوشان گفت: استقلال در 
روزی که می توانست سه امتیاز حساس را از 
آن خود کند به دو دلیل دو امتیاز این دیدار 
را از دست داد. ابتدا اشتباهات داوری که به 
استقلال ضربه زد که البته این موضوع فقط 
اختصاص به دیدار برابر نفت ندارد و چندین 
بازی اســت که آبی پوشــان از اشتباهات 
داوری ضربه خــورده و امتیــازات زیادی 
را از دســت می دهند. ســپس اینکه آبی ها 
مقابل نفت بدشانس بودند. سه بار توپشان 
به تیــر دروازه خورد که اگر یکــی از آنها به 
گل تبدیل می شــد مطمئناً رقابت در صدر 
جدول برای رسیدن به قهرمانی حساس تر 

می شد.
وی افزود: آبی ها نباید ناامید شوند. هنوز دو 
بازی تا پایان فصل باقی مانــده و با توجه به 
شرایط موجود هر اتفاقی می تواند در این دو 
هفته رخ دهد. بنابراین باید با آرامش کامل 
و تمرکز لازم بازی کنند تــا بتوانند برنده از 
زمین خارج شده و منتظر اتفاقاتی دیگر در 

سایر دیدارها باشند.

کارشــناس فوتبال در مورد درگیری لفظی 
ساپینتو وعبدالله ویســی هم گفت: کار دو 
مربی حرفــه ای نبود. الان زمانی اســت که 
مربیان بیشــتر بایــد تمرکزشــان بر روی 
تیمشان باشد. ســاپینتو باید آرامش خود 
را حفظ کند. او می داند چند بازی ســخت 
در پیــش دارد. بنابراین بــا آرامش کامل 
می تواند کارش را ادامه دهــد ضمن اینکه 

این حرکت او باعث خواهد شــد تا تیم هم 
تمرکز کامل پیدا کرده و با اســترس و فشار 

مقابل حریفان به میدان نرود.
اکبرپور ادامــه داد: نقش ســاپینتو در این 
روزها بیشتر از گذشــته تأثیرگذار خواهد 
بود. او یک مربی حرفه ای است و در تیم های 
بزرگ بازی کرده و این می تواند در این چند 
بازی باقی مانده در لیــگ و جام حذفی به او 

کمک مؤثری کند.
وی در مورد دیدار روز پنجشــنبه استقلال 
برابر مس رفســنجان گفت: آبی ها دو بازی 
ســخت در پیش دارند. مس رفســنجان و 
تراکتــور. دو بازی که می توانــد تاحدودی 
سرنوشــت آنها را بــرای قهرمانــی تعیین 
کند. اســتقلال آنقدر آماده اســت که اگر 
اشتباهات داوری و بدشانسی وجود نداشته 

باشد شــش امتیاز این دیدارها را از آن خود 
کند.این پیشکســوت ادامه داد: البته مس 
نمایش قابل قبولی داشته اســت. این تیم 
در این فصل بازی های خوبــی انجام داده و 
به طور حتم نمی خواهد در رفسنجان بازنده 
باشد. ســاپینتو هم می داند که برای امید به 
قهرمانی و اتفاقاتی کــه در فوتبال می افتد 
باید این دیدار را با پیروزی به پایان برساند و 
همچنان منتظر سایر نتایج باشد تا ببیند در 

پایان فصل چه اتفاقاتی رقم خواهد خورد.
کارشــناس فوتبــال در مــورد قهرمانی 
اســتقلال در جام حذفی و اینکه آیا این تیم 
می تواند یک بار دیگر جام را بالای سر ببرد 
گفت: جام حذفی هم به روزهای حســاس 
خود رسیده، استقلال با تیمی بازی دارد که 
فصل گذشــته و در ضیافت پنالتی قهرمانی 
در جام حذفی را از اســتقلال گرفت. آبی ها 
حالا بایــد در تهران به مصــاف این حریف 
بروند و با شکســت این تیم به فینال صعود 

کنند.
اکبرپور در پایان گفت: ساپینتو و یارانش اگر 
نتوانند در لیگ به قهرمانی برســند در جام 
حذفی این شــانس را دارند که هوادارانشان 
را با گرفتن جام خوشــحال کنند. بنابراین 
لازم است با تمامی مجموعه استقلال تلاش 
کنند کنار هم باشند تا بتوانند یکی از دو جام 
را کسب کرده و دل هوادارانی را که در طول 

فصل حمایتشان کرده اند شاد کنند.

وم شد مهاجم سابق پرسپولیس از حضور در ورزشگاه ها محر

سبک فوتبال پرسپولیس، استقلال و سپاهان فراتر از لیگ ایران

دست و پا زدن برای کرسی داغ هیات فوتبال پایتخت؛ مگر تهران چه دارد؟

پایان ثبت نام برای یک صندلی جنجالی
ایمان گــودرزی  ثبت نــام از کاندیدای 
هیات فوتبال تهران روز گذشــته به پایان 

رسید.
 دوران ۱۴ ســاله حضور حبیب الله شیرازی 
در هیات فوتبال اســتان تهران در آخرین 
روزهای سال ۱۴۰۱ به پایان رسید. دورانی 
که جنجال هــای فراوانی را نیز بــه دنبال 
داشت و رئیس ســابق هیات فوتبال همواره 
بابت مســائلی چــون اســتفاده از اعضای 
خانواده اش در پست های مختلف و مسائل 
حاشــیه ای در فوتبال پایه زیر تیغ انتقادات 

قرار داشت.
با خروج شیرازی از هیات فوتبال، احمدرضا 
براتی، عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال 
به عنوان سرپرست موقت انتخاب شد و حالا 
به زودی باید انتخابات برگزار شود تا فوتبال 
تهران رئیس جدیــدش را بشناســد. روز 
گذشته آخرین مهلت ثبت نام نامزدها برای 
انتخابات بود که در این بیــن نکته عجیب 
در خصــوص تعداد افراد شــرکت کننده به 
چشــم می خورد. در حال حاضر بیش از ۲۰ 
نفر برای انتخابات هیات فوتبال تهران ثبت 
نام کرده اند که عدد بسیار بالا و بی سابقه ای 
اســت. حضور این تعداد کاندیــدا حتی در 
انتخابات فدراسیون فوتبال هم دیده نشده 

و جای تامل بسیاری دارد.
حضور پرتعداد نامزدها بــه خصوص افراد 
نام آشــنا در انتخابات هیات فوتبال در کنار 
اصرار همیشگی شــیرازی برای ماندن در 
پست ریاســت خودش جای تامل فراوانی 

دارد. ایــن موضوع نشــان می دهد شــاید 
در هیات فوتبــال تهران خبرهایی اســت 
که همه خودشــان را برای نشســتن روی 
صندلی ریاســت به آب و آتــش می زند. در 
این بین چنــد نام مطرح هم بــرای حضور 
انتخابات اعلام آمادگی کرده اند که ســوابق 
مدیریتی شان برای فوتبالی ها آشناتر است 
و مشخص نیســت پس از اشتباهات فراوان 
در پســت های دیگر با چــه برنامه ای قصد 

دارند وارد هیات فوتبال شوند.
به طور مثال میرشــاد ماجدی، سرپرست 
سابق فدراسیون فوتبال و عضو فعلی هیات 
رئیســه یکی از افرادی است که برای حضور 
در انتخابات اعلام آمادگی کــرده. او که در 
زمان سرپرســتی در فدراســیون اتفاقات 
عجیبی چــون اردوی جنجالــی در قطر و 
ماجرای عجیب برکناری و ابقای اسکوچیچ 
را رقم زد، حالا قصد دارد وارد هیات فوتبال 
شود. در کنار او صادق درودگر، عضو هیات 
رئیســه ســازمان لیگ هم یکــی دیگر از 

نامزدهاست.
 او که پیــش از این همراه بــا ماجدی برای 
نایب رئیسی در انتخابات فدراسیون فوتبال 
شرکت کرده بود حالا سودای ریاست هیات 

فوتبال را در سر دارد.
یکی از عجیب ترین اســامی شرکت کننده 
در انتخابات مهرداد سراجی است. او که در 
پروژه برکناری شــهاب الدین عزیزی خادم 
حســابی فعال بود، پس از عــزل او خودش 
هم از هیات رئیســه فدراسیون فوتبال کنار 

گذاشته شد ولی دوباره با حضور در انتخابات 
هیات فوتبــال نامش بر ســر زبان ها افتاده 
اســت. ســراجی چه در زمان مدیرعاملی 
باشگاه ســایپا و چه در فدراســیون فوتبال 
چندان نتوانست تاثیر مثبتی در این باشگاه 
بگذارد. او که خودش در روزهای سیاه یکی 
از قدیمی ترین باشــگاه های پایتخت یعنی 
سایپا نقش داشــته حالا می خواهد منجی 

فوتبال پایتخت شود!
حســین خبیری، عضو هیات مدیره باشگاه 
پرســپولیس هم یکی دیگر از کاندیداهای 
مطرح انتخابات اســت. او که خودش یکی 
از منتقدان جدی شــیرازی بود سال هاست 
که در پرسپولیس حضور دارد و همواره پای 
ثابت هیات مدیره این باشــگاه بوده و رابطه 
خوبی هم با اعضای این تیم داشــته است. 
با این حال خبیری علی رغم داشــتن سابق 
طولانی در پرسپولیس به جز چند مصاحبه  
آتشــین خیلی اثرگذاری خاصی نداشــته 

است.
آخرین نامزد مطرح انتخابات هیات فوتبال 
تهران هم نیما نکسیا، دروازه بان سابق تیم 
ملی و باشگاه های پاس و پرسپولیس است. 
او در مقطعی ریاســت دپارتمــان آموزش 
فدراســیون فوتبال را بر عهده داشــت. در 
خصوص نکیســا یک علامت سوال مهم هم 
وجود دارد. در اساســنامه جدید بازیکنانی 
که قصد شــرکت در انتخابــات هیات های 
فوتبال را دارند باید حداقــل ۵۰ بازی ملی 
در کارنامه داشته باشند که نکیسا فاقد این 

شرایط است و باید دید اصلا تایید صلاحیت 
خواهد شد یا خیر.

اســامی نفراتی که بــرای ریاســت هیات 
فوتبال تهران ثبت نام کرده اند به شرح زیر 

است:
۱- مهرداد سراجی
۲- حسین خبیری

۳- ایلکا
۴- سهیل مهدی

۵- مجید کیومرثی
۶- مجید رستگاری
۷- مهدی ملک اباد
۸- میرشاد ماجدی
۹- صادق درودگر
۱۰- عباس زواره

۱۱- محمد خالدی راد
۱۲- علیرضا یزدانی

۱۳- نورالدین بدخشان
۱۴- مسعود حیدرزاده

۱۵- نیما نکیسا
۱۶- مجید خاتونی
۱۷- آرین حاتمی

۱۸- سهرابی کمیته داوران
۱۹- اسماعیل گودرزی

۲۰- روزبهانی
۲۱- بهرامی

۲۲- حسن سلطانی
۲۳- مجید خاتونی
۲۴- هادی نصیری 
۲۵-اکبر محمدی

 AFC ساکت به عنوان عضو کمیته بازاریابی
انتخاب شد

مدیرعامــل باشــگاه ســپاهان به عنــوان عضــو کمیتــه بازاریابی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا انتخاب شد.بر اســاس اعلام کنفدراسیون 
فوتبال آسیا محمدرضا ساکت مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 

به عنوان عضو کمیته بازاریابی کنفدراسیون فوتبال آسیا انتخاب شد.
ســاکت با اعلام کنفدراسیون فوتبال آســیا برای مدت ۴ سال در دوره 
۲۰۲۳-۲۰۲۷ عضویــت این کمیته را به دســت آورد.در همین رابطه 
داتو ویندزور جان دبیر کل کنفدراســیون فوتبال آسیا طی نامه ای به 
نمایندگی از شیخ سلمان رئیس کنفدراســیون فوتبال آسیا و اعضای 
کمیته اجرایی انتصــاب او را در کمیته بازاریابــی AFC تبریک گفته 
است.کنفدراسیون فوتبال آسیا به گسترش حوزه های گوناگون فوتبال 
در سطح قاره آسیا توجه ویژه داشته که یکی از حوزه های مهم، مسئله 
بازاریابی و فعالیت های اقتصادی است و کمیته بازاریابی به عنوان بدنه 
مشورتی کمیته اجرایی AFC می باشــد.لازم به ذکر است که کمیته 
بازاریابی یکی از ۱۵ کمیته دائمی AFC اســت که شــامل ۱۴ عضو از 
کشــورهای ایران، کره جنوبی، چین، امارات، ژاپن، قطر، عربســتان، 

عمان، لبنان، کویت، هند، گوام، بنگلادش و بوتان است.

مدیر کل امور حقوقی وزارت ورزش:
 واگذاری استقلال به چینی ها صحت ندارد

مدیر کل امور حقوقی وزارت ورزش اخبار منتشــر شــده در خصوص 
واگذاری باشگاه اســتقلال به یک خریدار چینی را تکذیب کرد و گفت: 
معاون وزیر ورزش و مسئولان خصوصی ســازی هرگونه موضوعی در 

این خصوص را رد کردند.
مرتضی فلاح مدیر کل امور حقوقــی وزارت ورزش در واکنش به ادعای 
یک فرد چینی که مدعی خرید باشــگاه استقلال شده و در پاسخ به این 
ســوال که تا چه اندازه این ادعا می تواند به واقعیت نزدیک باشد، اظهار 
داشت: برای نخستین بار اســت که این موضوع را از شــما شنیدم و به 
همین دلیل در خصوص آن تحقیق کردم.وی افزود: واگذاری باشــگاه 
استقلال به یک خریدار چینی هم توسط ســیدمحمد پولادگر معاون 
توســعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و هم توسط مسئولان 

سازمان خصوصی سازی رد شد. چنین موضوعی اصلا صحت ندارد.

فلاح در حالی قویا این موضوع را رد کرد که خریدار چینی مدعی شــده 
بود به دنبال بررسی پیشینه باشگاه استقلال است و این باشگاه به دلیل 
داشتن ۲ قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا، ظرفیت سرمایه گذاری دارد.

گفتنی است روز گذشــته یکی از مدیران ارشد باشــگاه استقلال هم 
در گفت وگو با ایرنــا ضمن تکذیب واگــذاری این باشــگاه به خریدار 
چینی، عنوان کرد طبق قوانین باشــگاه های استقلال و پرسپولیس به 

شرکت های خارجی واگذار نخواهد شد.

بدون ثبت نام و شماره بودند
واکنش وزارت ورزش به رفتار هنجارشکنانه 

بانوان درمسابقات دو استقامت
در پی اتفاقات رخ داده ناهنجار در مسابقات اســتقامت فارس، معاون 
توســعه ورزش بانــوان وزارت ورزش و جوانان با تقبیــح این رخداد از 
رسیدگی فوری این مساله خبر داد. مریم کاظمی پور در گفتگو با پایگاه 
خبری وزارت ورزش و جوانان درباره حاشــیه ســازی رخ داده از سوی 
عده ای در خلال برگزاری مسابقات دوی اســتقامت فارس اظهار کرد: 
بر اساس گزارشهای دریافتی از برگزارکنندگان این رویداد، تمهیدات 
لازم برای برگزاری این مســابقات از جمله ســاعت مجــزای برگزاری 
رقابتهای آقایان و بانوان و همچنین مسیرهای جداگانه اندیشیده شده 
بود اما در پایان این مسابقه، رفتار هنجارشــکنانه برخی افراد که بدون 
ثبت نام و بدون داشتن شماره خودشان را به مســیر برگزاری مسابقه 
رسانده بودند، تصاویر ناهنجاری را ایجاد کرد.وی افزود: وزارت ورزش 
و جوانان این رفتارها را تقبیح می کند و اجازه نمی دهیم کسی بخواهد 
به اسم ورزش به عادی سازی رفتارهایی بپردازد که با ارزشهای جامعه 

اسلامی و اعتقادات مردم ایران سازگاری ندارد.
معــاون توســعه ورزش بانــوان وزارت ورزش و جوانان ادامــه داد: به 
هیچ عنوان توســعه ورزش با چنیــن رفتارهایی مورد تایید نیســت و 
نمی گذاریم کســی چنین تصاویر نامربوطی را از ورزش کشور نهادینه 
کند. بر همین اســاس ضمن تقبیح این اتفاق، به طــور قطع جزییات و 

عوامل دخیل در این رخداد مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

رئیس باشگاه اتحاد کلبا:
به فرهاد مجیدی پاداش دادیم

رئیس باشگاه اتحاد کلبا گفت: با تمدید قرارداد به فرهاد مجیدی سرمربی 
تیم پاداش دادیم. علی کانو رئیس باشــگاه اتحاد کلبا گفت: بقای این تیم 
برای پنجمین فصل متوالی در لیگ ادنوک دســتاوردی است که مدیون 
مدیریت، بازیکنان، کادر فنی و اداری و همچنین هواداران کلبا اســت که 
همچنان حامی اول این تیم هستند..وی درباره وضعیت بازیکنان خارجی 
و اماراتی برای فصل آینده تاکید کــرد که در انتظار گزارش فرهاد مجیدی 
برای ادامه یا قطع همکاری با بازیکنان خارجی است. کانو گفت: به تمدید 
قرارداد اکثر بازیکنان اماراتی که عملکرد خوبی در تیم داشــتند نزدیک 
هستیم.رئیس باشگاه اتحاد از عملکرد فرهاد مجیدی تمجید کرد و گفت: 
مجیدی تیم را در جایگاه مناسبی قرار داد و باشگاه با تمدید قرارداد برای 
فصل بعد به او پــاداش داد.کانون تصریح کرد: تمدیــد قرارداد مجیدی 
تصمیم به اتفاق آرا در مدیریت بود به دلیل تفکرات آموزشی پیشرفته او 
در کنار شناخت از فوتبال امارات و بازی در تیم هایی چون الوصل و العین و 

همچنین قهرمانی او با تیم استقلال در ایران.

آگهی مفقودی
برگ سبز سواری پراید هاچ بک ۱۱۱ مدل ۱۳۹۱ به رنگ سفید به 
 S54۳00۹۱700۹0۹ شماره موتور 455۳542 و شماره شاسی
به شماره پلاک ایران ۶4-4۹7ب4۱ به مالکیت مریم نورالدینی 

مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
يزد

آگهی مفقودی
برگ سبز ســواری پراید رنگ سفید روغنی مدل ۱۳۸7به شماره 
موتور27452۹۸و شاســیS۱4۱22۸7۹0527۱ و شــهربانی 
ایران 54_77۱س2۸به نام محمد پور نیشابوری مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
يزد



کرمانشاه -حســنافخارزاده  مدیرکل 
کتابخانه های عمومی استان کرمانشاه  گفت 
: 6 هزار برنامه فرهنگی ترویجی، در راســتای 
گسترش و توسعه فرهنگ مطالعه برای مردم 

استان کرمانشاه در سال 1401 برگزار کردیم 
معصومه حسنی خوانسار، مدیرکل کتابخانه 
های عمومی اســتان کرمانشاه گفت: امروزه 
با توجه به رشد ســریع اطلاعات و تغییرات 
فضای مجازی اهمیت کتاب و کتابخوانی بر 
کسی پوشیده نیست لذا در سالی که گذشت 
کتابداران ما با برگزاری شــش هــزار برنامه 
فرهنگی ترویجی در گسترش و توسعه فرهنگ 
مطالعه در بین مردم در اســتان، تلاش کردند 

رسالت فرهنگی خود را به جای آورند.
حسنی خوانســار، در خصوص فعالیت های 
انجام شــده در یک ســال اخیر بیان کرد: با 
توجه به رویکرد نهــاد کتابخانه های عمومی 
کشور در یکسال گذشــته و اهمیت ارتقای 
سرانه فضای کتابخانه های عمومی و فراهم 
کردن شــرایط و دسترســی عادلانه عموم 
افراد جامعــه به کتــاب و کتابخوانی افتتاح 
یک کتابخانه عمومی نهادی در شهرســتان 
کنگاور با مساحت ۵1۵ مترمربع و اعتباری 
بالغ بــر 13 میلیارد و 7۵0 میلیــون ریال از 

محل مصوبات ســفر مقام معظــم رهبری 
»مدظله عالی« انجام شد.

مدیــرکل کتابخانه هــای عمومی اســتان 
کرمانشاه در خصوص ســاختمان کتابخانه 
مرکزی گفــت: یکــی از مطالبــات مردم 
فرهنگی اســتان، تکمیل کتابخانه مرکزی 
است که از سال 13۸6 تاکنون پروژه به طول 
انجامیده اســت. کتابخانه مرکزی کرمانشاه 
در پنج طبقه و 11 هزار مترمربــع زیربنا، از 
سال 13۸6 کلنگ زنی شــد و تا سال 13۹1 
حدود ۲۵ میلیارد ریال اعتبار برای آن صرف 
شــد، اما به دلیل نبود اعتبارات لازم، پروژه 
متوقف شــد و ســال 13۹6 با تزریق اعتبار، 
پروژه را از 30 درصد به 60 درصد رســاندیم؛ 

اما روند آن باز هم متوقف شد.
حسنی  خونسار، افزود: این پروژه در ابتدا هفت 
طبقه با زیربنای 1۵ هزار مترمربــع بود، اما در 
ادامه به دلیل کمبود اعتبار بــه پنج طبقه و با 
زیربنای 11 هزار مترمربع کاهش یافت. تاکنون 
از محل اعتبارات اســتانی بیش از ۹0 میلیارد 

ریال برای این پروژه هزینه شده است.
در شــهریور ماه ســال 1401 با ســفر وزیر 
محترم فرهنگ و ارشاد اســلامی و در ادامه 
پیگیری اعتبارات ســفر رئیــس جمهور به 

استان و پیگیری های لازم این اداره کل مبلغ 
300 میلیارد ریال اعتبار برای شــروع به کار 
آن در نظر گرفته شد که امیدواریم این پروژه 

با نظر مثبت مسئولین وقت به اتمام برسد.
حسنی خونســار، ضمن بیان و تشریح سایر 
فعالیت ها خاطرنشان کرد: در اجرای برنامه 
های فرهنگی در یک ســال اخیر در راستای 
توسعه فرهنگ مطالعه به شیوه های مختلف؛ 
نشست های کتابخوان، برپایی موکب های 
فرهنگی در ایام اربعین، تقدیر از نویسندگان 
و شــاعران، نقد و بررسی کتاب، کتابشناسی 
طب سنتی، تحلیل کتاب آقا سعید، مروری 
بــر عهدنامــه مالک اشــتر، کتابشناســی 
کلام جدید، مســابقه کتابخوانــی خانواده 
آخرالزمانی، نشست ســینما کتاب )تحلیل 
فیلم و رومان(، شــاهنامه خوانی، طرح ملی 
با هم بخوانیم، محفل ادبی بیستون، حضور 
شاعران اســتانی؛ محفل کتابداران، کارگاه 
هــای آموزشــی و مســابقات کتابخوانی، 
جشــنواره رضوی، برنامه هــای ویژه هفته 
کتــاب، هفته دولــت و ســایر برنامه های 
مناســبتی از این دســت برنامه ها بودند 
که تماما توســط کتابداران و همکاران در 
راستای گسترش و ترویج فرهنگ کتاب و 

کتابخوانی برگزار شده است.
وی در ادامــه در خصوص ســایر فعالیت ها 
افزود: مشــارکت با دســتگاههای اجرایی 
ادارات و شرکت های خصوصی و سازمان ها 
پیرو تفاهم نامه هــای همکاری فعالیت های 
چشــمگیری صورت گرفته اســت در سال 

گذشته تعداد 7 تفاهم نامه همکاری فعال با 
ادارات و سازمان ها منعقد شد و تعداد تفاهم 
نامه های فعــال به 30 تفاهم نامه رســید و 
همچنین تعداد 17 کتابخانه مشــارکتی که 
برای مخاطبان کتابخوانــی فعالیت دارند از 

دستاورد این همکاری است. 

 اسلامشهر-شیدایی  -شهردار و مدیران شــهرداری با دادستان جدید 
شهرستان اسلامشهر دیدار کردند محسن حمیدی شــهردار اسلامشهر به 
همراه معاونین، مدیران مناطق و روســای ســازمان های شهرداری با سعید 

دوستی نژاد دادســتان جدید عمومی و انقلاب شهرستان اسلامشهر دیدار و 
گفتگو نمودند. در این دیدار حمیدی ضمن تبریک عید سعید فطر، انتصاب 
ایشان به عنوان دادستان شهرســتان اسلامشــهر را مایه خیر و برکت شهر 

دانســت و ضمن اعلام آمادگی مجموعه مدیریت شــهری با دستگاه قضایی 
شهرســتان در تمامی زمینه هــا، بر تداوم همــکاری و تعامل ایــن دو نهاد 

خدمتگزار در جهت توسعه و پیشرفت شهر و رفع موانع موجود تاکید نمود.

اصفهان-مریم مومنــی  آیین تقدیر از مدرســان 
شرکت فولاد مبارکه با حضور جمعی از معاونان، مدیران 

و مدرسان فولاد مبارکه برگزار شد.
بــه گــزارش خبرنگار فــولاد، مهــدی کفایــت معاون 
سرمایه های انسانی و ســازماندهی فولاد مبارکه در این 
آیین با تبریک روز بزرگداشــت معلم اظهار کرد: به گفته 
امیرالمؤمنین علــی )علیه الســلام(، ارزش معلم آن قدر 
زیاد است اگر چیزی از او یاد گرفتی، مانند این است که او 

تو را بنده خودش ساخته است.
وی گفت: معلمان زحمت زیادی برای همه ما کشیده اند. 
وقتــی جوانی خــود را تصــور می کنیم که بســیاری از 
توانایی هــا ما از همان چیزهایی اســت کــه در آن ایام از 
معلمــان آموخته ایم، به ایــن نتیجه می رســیم که باید 

همواره از معلمان خود تشکر کنیم.
معاون ســرمایه های انســانی فولاد مبارکه افزود: دلیل 

برگزاری برنامه امروز نیز همین بوده تا همه ما، هم در این مراسم به صورت 
نمادین از مدرســان فولاد مبارکه تقدیر کنیم و هم بکوشیم در مقام عمل 

با تمام توان از این عزیزان تشکر نماییم.
وی خاطرنشــان کرد: نباید از این نکته غافل شــویم که خــدا معلمان و 
کلامشــان را به طور حقیقی هدایت می کند و به همین دلیل معتقدیم هم 
معلم و هم متعلم به لطف خدا علم آمــوزی می کنند و همین موضوع باعث 

برکت بخشیدن به علم و علم آموزی می شود.
کفایت تصریح کرد: معلمی شغل انبیاست؛ چراکه معلمان هستند که با رفتار 
خود، شخصیت افراد و آینده آن ها را شــکل می دهند. مدرسان سرمایه های 

انسانی فولاد مبارکه هستند و صنعت کشور به دلیل استعدادیابی و آموزش به 
نسل آینده کارکنان این شرکت، به این عزیزان مدیون خواهد بود.

وی تأکید کرد: مدرسان فولاد مبارکه بسیاری از فولادساز های کشور و برخی 
از فولادسازان خارجی را مشاهده کرده و توانسته اند اتفاقاتی نظیر راه اندازی 
فولاد سفیددشــت را رقم بزنند. فولاد ســبا و فولاد هرمزگان نیز به دســت 
تلاشگران فولاد مبارکه راه اندازی شد و امیدواریم این حرکت ادامه یابد تا در 

آینده، کشور از دانش بومی و پربار این عزیزان بیشتر بهره ببرد.
معاون ســرمایه های انســانی فولاد مبارکــه عنوان کرد: ما ســر تعظیم 
به درگاه همه عزیزان فرود می آوریم، چون معلمان مثل شــمع هســتند 
و وجود خود را برای نورافشــانی بــه جامعه با نیت و هدفــی الهی صرف 

می کنند.
ابراهیم کاظمی، مدیر آموزش و توســعه سرمایه های 
انســانی فولاد مبارکــه در ادامــه با تبریــک هفته 
بزرگداشت معلم اظهار کرد: چشــم انداز ما در فولاد 
مبارکه این است که انســان های توانمند را به عنوان 
سرمایه های انســانی به جامعه صنعت کشور معرفی 
کنیم و به دلیل همین رویکرد، فولاد مبارکه در تولید 
ورق های فولاد و شکسته شــدن رکوردهای تولید در 

صنعت کشور تأثیرگذار بوده است.
وی گفت: برنامه های فولاد مبارکه در زمینه آموزش به 
پنج محور تقسیم شده که اولین عرصه آن بالندگی است. 
توان افزایی یکی از برنامه های دیگری است که با آموزش 

منتورینگ در سال 140۲ با جدیت پیگیری می شود.
مدیر آموزش و توســعه سرمایه های انســانی فولاد 
مبارکه افــزود: مهارت آموزی یکــی از رویکردهای 
دیگری اســت که فولاد مبارکه را بیشــتر از قبل به لبه دانش می رساند. 
همچنین با برنامه توســعه فردی کــه برای همه کارکنــان فولاد مبارکه 
به صورت خاص در نظر گرفته شده است، اتفاق خوبی در آینده رقم خواهد 
خورد. به علاوه در این عرصه نیز برای مدرســان فولاد مبارکه برنامه ریزی 

خاص تری شده تا مربیان در عرصه آموزش پیشتاز بمانند.
وی خاطرنشــان کرد: برنامه هایی نیز در حوزه خانواده برای خانواده های 
کارکنان فولاد مبارکه در نظر گرفته شده که درمجموع همه این برنامه ها 
با جدیت در حال پیگیری اســت و در آینده نزدیک منشأ برکات زیادی در 

سازمان و جامعه خواهد شد.

اسلامشهر

دیدار شهردار و مدیران شهرداری با دادستان جدید شهرستان اسلامشهر

معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه؛
صنعت كشور مدیون مدرسان فولاد مباركه خواهد بود

شیراز -چراغی استاندار فارس گفت: در تدوین 
سند توسعه علمی استان به هم افزایی، پرهیز از توجه 
به علوم غیرنافع و ایجاد زمینه شکوفایی استعداد افراد 

توجه شود.
محمدهادی ایمانیه در جلسه ارائه گزارش پیشرفت 
تدوین سند توســعه علم، فناوری و نوآوری فارس در 
شــیراز، یکی از اهداف تدوین این ســند را هم افزایی 
مراکز آموزشــی دانست و گفت: اســتفاده از امکانات 
یکدیگر در حوزه های مختلف از جمله نیروی انسانی، 
مســائل مالی و تجهیزات منجر به پیشرفت استان و 
اســتفاده بهینه از امکانات مراکز علمی و دانشگاه ها 

خواهد شد.
او ادامه داد: در مســیر تدوین ســند، نیازها، امکانات، 
شــرایط، ضوابط و مســائل مرتبط با همــه نهادها، 
دستگاه ها، مراکز علمی، آموزشی، تربیتی مد نظر قرار 
گیرد چرا که پس از تدوین این سند همه موظفند در 

مسیر اجرای آن قدم بردارند.
اســتاندار فارس، عدم پرداختن به علم و پژوهش های 
غیر نافع را از دیگــر از اهداف تدوین این ســند بیان 
کرد گفت: طبق فرمایش رهبــر معظم انقلاب، باید از 
تدریس علوم غیرنافع پرهیز و همه نگاه ها به ســوی 

مسائل کاربردی و ریشه ای معطوف شود.
ایمانیه بر لزوم مدیریت تعداد دانشــجو در رشته های 
مختلف تاکیــد کرد و افــزود: پس از تدویــن برنامه 
توسعه علمی استان و ارائه برش های آن، مراکز علمی، 

آموزشی و حوزه های علمیه باید در حوزه جذب افراد 
و تربیت و دانش ایشان متناســب با محیط کار اقدام 

کنند.
او، ارتقاء کیفیت و به روز شدن هر یک از علوم را هدف 
دیگر تدوین سند توســعه علمی دانست و اظهار کرد: 
کیفیت بــالا و به روز بودن مطالــب در زمان تدریس، 
ســطح دانش، نگرش و اهــداف پیــش روی دانش 

آموختگان را به سوی نکات مثبت تغییر می دهد.
استاندار فارس، تقویت هویت ملی دانش آموختگان 
را از دیگر مســائل مهــم و قابل توجــه در تدوین این 
سند دانست و ادامه داد: چگونگی بروز خلاقیت افراد 
و هموار کردن مســیر شکوفایی اســتعدادهای آنان 
نیازمند برنامه ریزی جامع و توجه به جزئیات است که 

در تدوین این سند باید به آن توجه شود.

ایلام –حسن بیگی   مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر ایلام گفت: مرکــز درمانی این جمعیت با اعتبار 
۲6 میلیارد تومان هفته دولت سال جاری افتتاح و به 

بهره برداری می رسد
غلامرضا علی محمدی اظهار داشت: جمعیت هلال 
احمر در چهار مرحله پیشــگیری، آمادگی، مقابله 
و بازتوانــی از مراحل مدیریت بحــران نقش دارد و 
عمده وظایف جمعیــت در این مراحل از جمله ارائه 
خدمات امدادی در هنگام بروز سوانح طبیعی مثل 
ســیل، زلزله و … در داخل و خارج از کشور بر عهده 

سازمان امداد و نجات است.
وی افزود: عضو گیری از بیــن نوجوانان و جوانان 
داوطلــب و ســازماندهی آنــان در گروههــا و 
واحدهای ســازمانی، معرفی فعالیتهای جمعیت 
هلال احمر و اعضاء ســازمان جوانــان به جامعه 
و جلب همکاری مــردم و نهادهــا، ارائه خدمات 
اجتماعی به جوانان آســیب دیده در چهار چوب 
اهــداف و برنامه هــای ســازمان و .. از مهمترین 

اهداف راه اندازی جمعیت هلال احمر است.
مدیرعامــل جمعیت هلال احمر ایــلام تصریح کرد: 
تاکنون مبلغ 6 میلیــارد تومان برای کمک به بیماران 
خاص نیازمند توســط جمعیت هلال احمر اســتان 

پرداخت شده است.
علی محمــدی در ادامه توســعه ســاختمان های 
پایــگاه های امــداد و نجات از سیاســت های مهم 

جمعیت هلال احمر دانســت و گفت: در این راستا 
برای توســعه پایگاه امداد و نجات شهرستان مرزی 
مهران مبلغ 14 میلیارد تومان اعتبار تخصیص و تا 

قبل از اربعین انجام می شود.
وی بیان داشت: نیروهای جمعیت هلال احمر در ایام 
اربعین سال گذشته به صورت شــبانه روزی به زائران 
اربعین حسینی خدمات رســانی کرده و این مهم در 

سال جاری نیز ادامه دارد.
مدیرعامــل جمعیت هــلال احمر ایــلام در پایان 
افزود: طی اربعین ســال گذشــته بیش از 30 هزار 
زائــران از خدمات جمعیت هلال احمــر ایلام بهره 

مند شدند.
1۸ تا ۲4 اردیبهشت ماه به عنوان هفته جهانی صلیب 

سرخ و هلال احمر نامگذاری شده است.

فارس ایلام
استاندار:

سند توسعه علمی فارس با هم افزایی تدوین شود
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان خبر داد؛

افتتاح  مركز درمانی جمعیت هلال احمر ایلام  در هفته دولت

مدیرکل کتابخانه های عمومی استان کرمانشاه اعلام کرد؛

ویجی برگزاری 6 هزار برنامه فرهنگی تر
 در راستای  گسترش و توسعه فرهنگ مطالعه 

بیش از 3هزار و 600 كارت هوشمند سوخت
 در استان گلستان رمزگشایی شد

گرگان-مهنازمحمدزمانی مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان از رمزگشــایی ســه هزار و 600 کارت هوشمند 

سوخت در سال 1401 در سطح منطقه خبر داد.
ســید محمد حســینی ضمن اعلام این خبر گفت: با توجه بــه رمزدار 
بودن کارت های هوشمند سوخت شــخصی و احتمال اشکال در هنگام 
سوخت گیری به دلیل وارد کردن رمز اشتباه، همه ساله با مراجعه مردم 
به نواحی این شــرکت در شهرســتان ها، تعداد زیادی کارت هوشمند 

سوخت رمزگشایی می شود و در اختیار شهروندان قرار می گیرد.
وی افزود: از آغاز طرح محدود سازی استفاده از کارت سوخت اضطراری 
در مجاری عرضه)دهم اســفند ماه 1401(، با اطلاع رســانیهای انجام 
شده جهت اســتفاده هموطنان از کارت سوخت شــخصی، تعداد ۹00 
کارت ســوخت در نواحی چهارگانه شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان توســط همکاران رمز گشایی شده است. حسینی 
بیان داشــت: دارندگان کارتهای سوخت شــخصی در صورت فراموش 
کردن رمز کارت خود می توانند با مراجعه به نزدیک ترین ناحیه شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان در شهرستانهای گرگان، 
کردکوی، گنبدکاووس و مینودشــت و ارائه مدارک شناسایی نسبت به 
رمزگشــایی کارت خود اقدام کنند که با این اقدام از صرف هزینه و وقت 
اضافه جلوگیری می شود. مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گلستان از هموطنانی که به هر دلیل فاقد کارت سوخت می باشند 
تقاضا نمود با مراجعه به دفاتر پلیس 10+ و ارائه مدارک مربوطه نسبت به 

ثبت درخواست و دریافت کارت سوخت اقدام نمایند
 

مدیرکل آموزش و پرورش استان اردبیل:
حذف مدارس كانکسی با توسعه فضای آموزشی 

در دستور كار قرار دارد

اردبیل-افسون جبارزاده کلام اله صفری، مدیرکل آموزش و پرورش 
استان اردبیل در آئین اختتامیه نخستین جشنواره معلم خلاق ایل با حضور 
مسئولین استانی و شهرستانی و جمعی از فرهنگیان در سالن همایش کانون 
بعثت شهرستان بیله سوار مغان ضمن تبریک هفته معلم و قدردانی از ایثار و 
تلاش خالصانه معلمان استان گفت: شــغل مقدس معلمی با هیچ شغل و 
حرفه ای قابل قیاس نیست و معلمان فهیم با مجاهدت علمی و تربیتی زمینه 

رشد اخلاقی، علمی و اعتقادی جامعه را فراهم می آورند.
وی با بیان دشواری های تدریس در مناطق عشــایری استان افزود: بر خود 
وظیفه می دانیم با تلاش شــبانه روزی چالش های موجود در حوزه آموزش 
و پرورش عشایری استان را مرتفع کنیم تا شــاهد شکوفایی استعدادهای 

دانش آموزان مناطق عشایری استان در حوزه های آموزشی و تربیتی باشیم.
کلام اله صفری ادامه داد: حذف مدارس کانکسی با توسعه فضای آموزشی در 

دستور کار قرار دارد و برنامه ریزی لازم در این خصوص صورت گرفته است.
مصطفی جمشــیدی، رئیس اداره آموزش و پرورش عشــایری استان 
اردبیل و دبیر نخســتین جشــنواره معلم خلاق ایل هم بــا قابل قبول 
ارزیابی کردن سطح کمی و کیفی آثار ارســالی به دبیرخانه اظهار کرد: 
بر اســاس فراخوان اعلامی 1۸0 اثر از مدیران، مدیرآموزگاران، راهبران 
و آموزگاران مدارس عشــایری ۸ منطقه پارس آباد، بیله سوار، اصلاندوز، 
جعفرآباد، انگوت، گرمی، خلخال و ارشــق به دبیرخانه جشنواره ارسال 

شد و بعد از چند مرحله داوری و ارزیابی، آثار برتر انتخاب شدند.
وی افزود: نیروی انسانی متخصص و توانمند اصلی ترین سرمایه آموزش 
و پرورش است و استفاده بهینه از این سرمایه بی بدیل لازمه توسعه حوزه 

تعلیم و تربیت استان است

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی استان:
۲۰۶ آزمایشگاه در مازندران فعالیت می كند

ساری-امیری فر  معاون درمان دانشــگاه علــوم پزشکی مازندران 
از فعالیت ۲06 آزمایشــگاه با ســه هزار و 600نیــرو در بخش دولتی و 

خصوصی در استان خبرداد.
کاظم محمودی در مراســم حکیم جرجانی و روز علوم آزمایشــگاهی 
ضمن تبریک روز علوم آزمایشــگاهی، روز استاد و هفته کارگر به فعالان 
عرصه ســلامت اســتان، از زحمات کارکنان و فعالان خدوم و پر تلاش 
آزمایشگاهی ســطح اســتان قدردانی کرد. و گفت: نقش آزمایشگاه و 
همکاران عزیزمان در این عرصه در تشخیص بیماری کووید 1۹ طی دو 
سال اپیدمی کرونا بسیار ســتودنی بود. وی همچنین بر اهمیت جایگاه 
همکاران پاراکلینیکی اشــاره کرد و افزود: در حال حاضر در استان ۲06 
آزمایشــگاه و 3600 پرســنل در بخش دولتی و خصوصی و خصولتی 
فعالیت می کنند. شکر زاده مدیر آزمایشگاه مرجع سلامت دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران نیز در این مراســم، هدف از این برگزاری این برنامه را 
تجلیل از همکاران علوم آزمایشگاهی در استان و قدردانی از خدمات این 
عزیزان در این حوزه عنوان کرد و اظهار داشت: برنامه بر این است که ارتقا 

کنترل کیفیت را در تست های آزمایشگاهی ایجاد نمائیم.
وی با بیان اینکه ایــن طرح برای اولین بار در اســتان انجام می شــود و 
بازخوردش به آزمایشــگاه های سطح استان داده می شــود تا بدانند در 
کدام بخش ها خطا دارند تا جبران کنند ادامه داد: تمام تلاشمان این است 
که اســتان مازندران را از نظر تجهیزات آزمایشگاهی به سمتی ببریم که 
حداقل نمونه از استان خارج شود. شکرزاده با عنوان این مطلب که یکی 
از اقدامات خوب دانشگاه علوم پزشکی مازندران در حوزه در یافت اعتبار 
از بانک جهانی برای تأمین تجهیزات پیشــرفته است ادامه داد: دانشگاه 
علوم پزشکی مازندران جزو سه دانشگاه کشور است که در مرحله ارزیابی 
تمامی شــرایط ایزو رو در حوزه آزمایشــگاهی پاس کرده و نشان سبز را 
کسب کرد و تجهیزات پیشــرفته در ســه بخش مولکولی، بیوشیمی و 

میکروب شناسی در بیمارستان بوعلی ساری مستقر خواهد شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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تولید و صادرات نفت ایران در آستانه 
رکوردشکنی

تولید نفت ایران از آغاز فعالیت دولت ســیزدهم طــی ۲۰ ماه به بیش 
از ۳ میلیون بشــکه و تولید گاز خام به بیش از یــک میلیارد مترمکعب 
رســیده و آنطور که اعلام شــده میزان صادرات نفت نیز در این دولت 
دو برابر افزایش یافته است.در سال گذشــته ۱۹۰ میلیون بشکه نفت 
بیشتر از ســال ۱۳۹۹ و ۸۳ میلیون بشکه بیشــتر از سال ۱۴۰۰ نفت 
صادر شد و پیش بینی می شود امســال رکوردی تازه در صادرات نفت 
ثبت شــود. اکنون صادرات نفت به بالاترین رقم نسبت به دو سال اخیر 
رسیده است، ارز حاصل از این صادرات در سررسید مشخص دریافت و 

به سامانه  نیما و سامانه جدید معاملاتی واریز شده است.
آنطور که اعلام شــده صادرات نفت خام ایران در نوامبر ســال ۲۰۲۲ 
میلادی به حدود یک میلیون و ۳۰۰ هزار بشــکه و در ماه دسامبر هم 
به بالاترین سطح در چهار سال گذشته رســیده، اکنون ظرفیت تولید 
نفت کشور ۳.۸ میلیون بشــکه اســت که مدتی می تواند ادامه داشته 
باشد، بخشــی از این افزایش تولید از محل احیای چاه های کم بازده و 
بخشی دیگر مربوط به توسعه میادین جدید و بخشی مربوط به استفاده 
از روش های ازدیاد برداشــت است و آنطور که محســن خجسته مهر، 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت اعلام کرده هشت ســال آینده قادریم به 

تولید ۵.۷ میلیون بشکه نفت برسیم.
وی  با بیان اینکه در مســیر افزایش تولید مراحلی قــرار دارد که حلقه 
اول اکتشاف، حلقه دوم حفاری، حلقه سوم تولید و بهره برداری و حلقه 
چهارم فرآورش اســت که چالش ها در هر حلقه شناسایی شده است، 
گفت: ۱۶ مخزن عمیق در مناطق نفتخیز جنوب با فشار بالا داریم که تا 

کنون توسعه پیدا نکرده است.
طبق آخرین گفته های خجســته مهر،   صادرات نفت خــام و میعانات 
گازی در مقایســه با زمانی که دولت تحویل گرفته شــد، دو برابر شده 
اســت. این به معنای آن اســت که امکانات، تأسیســات، لجســتیک 
و خدمات دریایی خــارک، به طور کامل در اختیار صادرات اســت و از 
طرفی شرکت میترینگ، خدمات پهلودهی و هدایت کشتی ها و ناوگان 

حمل ونقل صادراتی، توانمندی دارد و یک ناوگان کامل است.
درآمدهای حاصل از فروش نفــت، میعانات گازی، خالص گاز صادراتی 
و فروش فرآورده های نفتی در سال گذشــته در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل از آن ۴۰ درصد افزایش داشته است. در حوزه میعانات گازی 

بیش از ۷۰ میلیون بشکه فروش و وصول درآمد صورت گرفت.

تولید نفت ایران به روزانه بیش از ۳ میلیون بشکه رسید
در زمینــه افزایش تولید نفــت، گاز، فرآورده هــای نفتی و محصولات 
پتروشــیمی نیز برنامه هایی در وزارت نفت تنظیم شــد که از پارسال 
نیز آغاز شده اســت؛ درحالی که تولید نفت که در ســال ۱۳۹۹ به زیر 
۲ میلیون بشکه در روز هم رســیده بود، اکنون به رقم ۳ میلیون بشکه 
در روز رســیده همچنین فروش نفت و گاز و وصول درآمدهای آنها هم 
بیشتر شده است. اگرچه صادرات نفت ایران هیچ گاه به صفر نرسید اما 
کاهش چشــمگیری را تجربه کرد. با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، 
اســتفاده از راهکارهای مختلف برای افزایش فروش و صادرات نفت با 
وجود تحریم ها مورد توجه قرار گرفت تا آنجا که طبق اعلام مســوولان 
اکنون شرایط صادرات نفت بهتر اســت. همچنین دسترسی به منابع 

مالی ایران در خارج از کشور نیز بهبود داشته است.

دولت سیزدهم و وزارت نفت از شهریور ۱۴۰۰ که آغاز به کار کرد، یکی 
از بحث های اولویت دار افزایش تولیــد گاز و نفت و احداث مجتمع های 
پتروپالایشی به منظور تأمین امنیت انرژی کشــور، جلوگیری از خام 

فروشی، بی اثر کردن تحریم ها و ایجاد ارزش افزوده بود.
آنطور که جواد اوجی وزیر نفت اعلام کرده از آغاز به کار دولت سیزدهم 
تولید نفت طی ۲۰ ماه به بیش از ۳ میلیون بشکه رسیده و تولید گاز خام 
بیش از یک میلیارد مترمکعب اســت. ظرفیت کنونی تولید نفت و گاز 
ایران به هیچ وجه با مقدار ذخایر قابل برداشــت سنخیت ندارد، تصریح 
کرد: کشوری مانند روسیه که ذخایر قابل برداشت کمتری نسبت به ما 
دارد هم اکنون ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار بشــکه در روز نفت تولید می کند، 
بنده اعتقاد دارم به راحتی می توان ظرفیت تولید نفت و گاز کشــور را با 
در نظر گرفتن تولید صیانتی به مقــدار قابل توجهی افزایش داد.اوجی با 
اشاره به مشــارکت هلدینگ ها و بانک های بزرگ کشور در طرح توسعه 
میدان ها به ویژه میدان های مشــترک گفت: از روز نخست فعالیت خود 
در دولت سیزدهم نگاه خام فروشی نداشــته ایم و مدام به دنبال توسعه 
زنجیره ارزش افــزوده در این صنعــت بوده ایــم، وزارت نفت هم زمان 
با توســعه بخش های بالادســتی به دنبال ایجاد امنیت انرژی و تأمین 
پایدار خوراک گازی و مایع با احداث پتروپالایشگاه ها بوده است.مهدی 
حسینی، کارشناس ارشد حوزه انرژی با اشاره به پتانسیل های ایران در 
حوزه تولید نفت، گفت: از نظر میزان ذخایر و مســائل فنی هیچ دلیلی 
وجود ندارد که مــا نتوانیم ظرفیت تولید را از آنچه که هســت تا بیش از 
دو برابر افزایش دهیم، به عبارتی اگــر امروز می گوییم که ظرفیت تولید 
حدود ۳.۵ میلیون بشکه اســت تا حدود ۶ تا ۷ میلیون بشکه می توانیم 

افزایش ظرفیت داشته باشیم.
وی با بیان اینکه میزان نیاز صنعت نفت به ســرمایه گذاری بستگی به 
این دارد که اولویت های توســعه روی چه پارامترهایی اســتوار باشد، 
اظهار کرد: مهم برنامه ای اســت که در این راســتا تدوین می شــود، 
ســرمایه گذاری که در صنعت نفت صــورت می گیرد می بایســت بر 
اســاس ضرورت هایی که بازار تعیین می کند باشد.رئیس سابق کمیته 
بازنگــری قراردادهای نفتی ایران بــا تاکید بر اینکه نــگاه به نیازهای 
بازار نفت باید در چشــم اندازهای کوتاه مدت، میان مدت، درازمدت و 
تهدیدها و فرصت هایی که بازار ممکن اســت وجود داشته باشد تبیین 
شــود، تصریح کرد: علاوه بر این مــوارد باید سیاســت ها و برنامه های 
کشــورهای همســایه را زیر ذره بین قرار داد و باتوجه به مجموعه این 
موارد برنامه ای تدوین شود.حســینی افزود: صنعت نفت به چند بخش 
بالادستی، پایین دستی که خود شــامل پالایش و پخش و پتروشیمی 
می شود تقسیم شــده که هرکدام از بخش ها برنامه ها و سیاستگذاری  
خاص خود را می طلبد که از ضرورت های توسعه اقتصادی کشور بوده، 
این موارد چارچوب ها و المان های اصلی است که باید تمام این شرایط 
را در نظر بگیریم و به جلو پیش برویم.وی با اشــاره به لزوم توســعه در 
صنایع بالادستی صنعت نفت، گفت: در شرایط کنونی متوسط ضریب 
بازیافت ذخایر نفت در کشــور ما حدود ۲۳ تــا ۲۴ درصد و ذخایر قابل 
استحصال بالای ۱۵۰ میلیارد بشکه نفت اســت. در همین حال دیگر 
کشــورها مثل عربســتان دارای ضریب بازیافت ۵۰ درصــد و به بالا 
هســتند، عمان ۴۰ درصد و نروژ ۶۰ درصد را هدف گرفته است. قطعا 
ما هم می توانیم با استفاده از فناوری های نوین راه آن ها را رفته و حتی 
اگر محافظه کارانه بگوینــد نیز بازهم دلیلی نــدارد و  می توانیم به ۳۵ 
درصد ضریب بازیافت برســیم که در این صورت ذخایر قابل استحصال 

ما به بیش از ۲۰۰ میلیارد بشکه می رسد.

تا روز 1۶ اردیبهشت رخ داد
 کاهش ۱۰ درصدی حجم آب موجود 

در سدهای تهران
 بر اســاس جدیدترین گزارش دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور، 
حجم آب سدهای پنج گانه تهران در ســال آبی جاری تا دیروز )شنبه، 
۱۶ اردیبهشت( کاهش ۱۰درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
ثبت کرد. بر اســاس گزارش تازه دفتر اطلاعات و داده های آب کشور، 
میزان بارش های تهران از ابتدای ســال آبی جــاری )از ابتدای مهرماه 
۱۴۰۱( تا ۱۵ اردیبهشــت ماه امســال به ۱۷۲ میلیمتر رسید که این 
میزان نســبت به دوره بلندمدت ۵۴ ســاله که ۲۳۹.۳ میلیمتر است، 

کاهش ۲۸ درصدی دارد.
میزان بارش های ســال آبی جاری تهران نسبت به مدت مشابه پارسال 
با ۱۸۲ میلیمتر بارش، کاهش ۶ درصدی را نشــان می دهد.حجم آب 
موجود در مخازن ســدهای پنج گانه تهران از ابتدای ســال آبی جاری 
تا ۱۶ اردیبهشت نسبت به مدت مشــابه پارسال با کاهش ۱۰ درصدی 
همراه شده است.تهران دارای پنج سد شامل طالقان، امیرکبیر، لتیان، 
ماملو و لار اســت که مجموع موجودی آب در این سدها تا روز گذشته 
به ۵۰۹ میلیون مترمکعب رسید.میزان پرُشدگی سدهای تهران نیز به 
۲۷ درصد رسیده است. شرکت آب و فاضلاب استان تهران از برخورد با 

مشترکان بد مصرف خبر داد.
براین اساس، مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: این 
دسته از مشترکان در نوبت نخست از ساعت ۹ تا ۱۷ و به مدت یک روز با 

محدودیت قطع آب روبه رو خواهند شد.

افزایش 11 درصدی فروش پتروشیمی در سال گذشته
وشیمی در سال ۱۴۰۲ ح پتر بهره برداری از ۱۰ طر

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشــاره به اینکه در سال 
جاری ۱۰ طرح پتروشیمی به بهره برداری خواهد رسید، گفت: مجموع 
فروش محصولات پتروشیمی کشور در سال گذشته در مقایسه با سال 

۱۴۰۰ رشدی حدود ۱۱ درصدی را به ثبت رسانده است.
مرتضی شــاهمیرزایی با تاکید بر اینکه صنعت پتروشــیمی ایران در 
حال حاضر معادل کمتر از یک میلیون بشــکه نفت خام در روز از منابع 
هیدروکربوری را به مواد ارزشمند پتروشــیمی تبدیل می کند، افزود: 
ظرفیت اســمی تولید در ۶۷ مجتمع تولیدی به مرز ۹۲ میلیون تن در 
سال رسیده است.وی ادامه داد: در حال حاضر ۱۶ نوع مواد پلیمری در 
۳۳۳ گرید مختلف در مجتمع های پتروشــیمی ایــران با ظرفیت ۸.۸ 
میلیون تن و معــادل حدود ۱۰ درصد از ظرفیت صنعت پتروشــیمی 

کشور تولید می شود.
به گفته شــاهمیرزایی، همچنیــن ۸۵ نوع ماده غیــر پلیمری معادل 
۸۲ میلیون تن و ۹۰ درصد از ســهم ظرفیت پتروشیمی در واحدهای 

پتروشیمی ایران به تولید می رشد
وی مواد غیر پلیمری را شامل مواد پایه شیمیایی، مواد آروماتیک، مواد 
هیدروکربوری و کورهای شیمیایی دانست و گفت: ۶ نوع کود شیمیایی 
در واحدهای پتروشــیمی تولید می شــود.معاون وزیر نفت با اشــاره 
به اینکه تولید در ســال ۱۴۰۰ در مجمــوع ۶۵.۳ میلیون تن محصول 
پتروشیمی در کشــور تولید شــده اســت، افزود: این میزان در سال 
۱۴۰۱ به ۶۹.۳ میلیون تن افزایش پیدا کرده که نشــان دهنده رشدی 
۶ درصدی در تولید محصولات پتروشــیمی در سال گذشته است.وی 
مجموع فروش پتروشــیمی های ایران در سال ۱۴۰۰ را ۳۵.۷ میلیون 
تن عنوان کرد و ادامه داد: این رقم در ســال ۱۴۰۱ به ۳۹.۶ میلیون تن 
رسیده که نشــان میدهد فروش خالص محصولات پتروشیمی رشدی 

حدود ۱۱ درصدی را داشته است.

شــاهمیرزایی گفت: از ۳۹.۶ میلیون تن فروش محصولات پتروشیمی 
در سال گذشته، ۲۷.۴ میلیون تن صادر شــده و ۱۲.۲ میلیون تن نیز 
به فروش داخلی اختصاص داشته است.وی با اشــاره به اینکه در سال 
۱۴۰۲ ظرفیت تولید و فروش پتروشــیمی افزایــش پیدا خواهد کرد، 
افزود: ۱۰ طرح پتروشیمی در ســال جاری آماده بهره برداری خواهد 
بود.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی تاکید کرد: این ۱۰ طرح 
شامل آرتا انرژی اردبیل، آرین متانول )عســلویه( الفین گچساران، ان 
جی ال ۳۲۰۰ )پالایــش گاز هویزه خلیج فارس( فاز یک پتروشــیمی 
هنگام )واحد آمونیاک( فاز ۲ پتروشــیمی مارون )اتیلن اکساید(، فاز 
۲ پتروشیمی نخل آســماری، واحد ۴ هوای پتروشیمی دماوند، واحد 
هوای رایان پلیمر پویا و فاز یک پتروناد آسیا )با هدف تولید ام ای جی و 

گلیسیرین( است.
وی ادامه داد: علاوه بر ایــن طرح ها، در قالب برنامه هفتم توســعه ۶۸ 
طرح پتروشیمی با ظرفیت ۵۱ میلیون تن و سرمایه گذاری ۳۵ میلیارد 
دلار اجرا خواهد شد.شــاهمیرزایی تصریح کــرد: همچنین با اجرای 
برنامه هشتم توســعه ۳۷ طرح با ســرمایه گذاری ۳۵ میلیارد دلار در 
کشور ســاخته می شــود که ۴۸.۵ میلیون تن به ظرفیت پتروشیمی 
کشــور اضافه مــی کند و در پایــان برنامه هشــتم توســعه، ظرفیت 

پتروشیمی ایران به حدود ۲۰۰ میلیون تن خواهد رسید.
وی با تاکید بر اینکه در تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی تمرکز 
بر زنجیره پروپیلن است، گفت: توسعه عمودی زنجیره ارزش و تکمیل 
خلأهای موجود در آن مطابق نیازهای بــازار و توانمندی های داخلی و 
گسترش صنایع تکمیلی از اهداف شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران 
در راستای بازارسازی و اشتغالزایی اســت. برای توسعه زنجیره ارزش 
باید علاوه بر ســرمایه گذاران و صنایع بزرگ از سرمایه گذاران و صنایع 

کوچک حمایت کرد.

وگاه های  رشد ۲ درصدی ظرفیت نیر
تجدیدپذیر در یک ماه

 ظرفیت نیروگاه های انرژی های تجدیدپذیر کشور در فروردین  امسال 
با رشد حدود ۲ درصدی نسبت به اسفند سال گذشته روبه رو شد.

توســعه انرژی های تجدیدپذیر یکــی از اهــداف وزارت نیروی دولت 
سیزدهم است که »علی اکبر محرابیان« به عنوان وزیر نیروی این دولت 
بر آن تأکید دارد.تازه ترین گزارش ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری برق ایارن )ســاتبا( بیانگر آن اســت که ظرفیت نیروگاه های 

انرژی های تجدیدپذیر و پاک کشور با رشد همراه شده است.
براین اســاس، ظرفیت نیروگاه های بــادی تا پایــان فروردین به رقم 
۳۵۴.۸۹ مگاوات رســید که ۳۶.۶ درصد از انرژی هــای تجدیدپذیر را 
شــامل می شــود.ظرفیت نیروگاه های خورشــیدی به عدد ۴۴۹.۵۵ 
مــگاوات افزایش یافــت این نــوع نیروگاه ها ســهمی ۴۵.۳ درصدی 
از انرژی هــای تجدیدپذیر را به خــود اختصاص داده اســت.ظرفیت 
نیروگاه های برق آبی کوچک نیز فروردین ماه امســال به رقم ۱۰۰.۷۸ 
مگاوات رسید که سهمی ۱۰.۴ درصدی را به خود اختصاص داده است.
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 ارتباط درخواست افزایش قیمت با کمیاب شدن بلیت هواپیما

بلیت هواپیما باز هم کمیاب شد

مونا رمضان پور  طی روزهای گذشته خبرهایی 
مبنی بر افزایش قیمت بلیت از ســوی ایرلاین ها 
مطرح شد و از سوی دیگر بلیت هواپیما در سایت 
ها کمیاب شــد که به نظر می رسد این دو موضوع 

بی ارتباط به هم نیستند.
 جنجال بر ســر قیمت بلیــت هواپیما از ســال 
گذشــته بوده اســت و ایرلاین ها مدعی هستند 
که نرخ ارز و تورم عامل اصلی درخواست افزایش 
۱۰۰ درصدی از سوی آنها است و به نظر می رسد 
ســازمان هواپیمایی کشــوری نیز با این افزایش 
حقوق موافق اســت اما این کار را ملــزم به ابلاغ 
ستاد تنظیم بازار دانسته؛ در این میان اما برخی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با گران شدن 

بلیت از اساس ابراز مخالفت کرده اند.
البته پیش از این به افزایش چراغ خاموش قیمت 
بلیــت هواپیما توســط برخی ایرلاین ها اشــاره 
کرده بود، اما سازمان هواپیمایی کشوری درباره 
افزایش غیررســمی قیمت بلیت هواپیما از سوی 
برخی از شرکت های هواپیمایی گفت تا زمانی که 
ستاد تنظیم بازار اعلام نکند، هیچ افزایش قیمتی 
را قانونی نمی داند و به شدت با آن برخورد خواهد 

کرد.
با وجود موافقت ســازمان هواپیمایی کشوری با 
افزایش قیمت بلیت هواپیما، این تصمیم منتظر 
تصویب ســتاد تنظیم بازار است و در این میان اما 
شــرکت های هواپیمایی و فروشندگان بلیت که 
در ماه های گذشــته به هدف خود نرســیده اند، 
به صورت چراغ خاموش قیمت ها را در مواردی تا 
۱۰۰ درصد هم افزایــش داده اند.با توجه به اینکه 
در اردیبهشت ســال ۱۴۰۰ افزایش ۳۰ درصدی 
برای قیمــت بلیت هواپیما اعمال شــده بود و در 
آبان ماه سال گذشته ۱۰ درصد کاهش پیدا کرده 
اســت و پس از این ایرلاین ها درخواست افزایش 

۱۰۰ درصدی را اعلام کردند.

 نامه به مخبر برای جلوگیری از افزایش دو 
برابری قیمت بلیت هواپیما

عضو هیأت رئیســه مجلس از ارسال نامه به مخبر 
معاون اول رئیس جمهور و رئیس ســتاد تنظیم 
بازار برای جلوگیــری از افزایش دو برابری قیمت 

بلیت هواپیما خبر داد.
محســن دهنوی عضو کمیسیون صنایع و معادن 

مجلس در مطلبی در صفحه توئیتر خود نوشت:
»برای جلوگیــری از افزایــش دو برابری قیمت 
بلیت هواپیماها به مخبر به عنوان رئیس ســتاد 
تنظیم بــازار نامه نوشــتم.طعم ۴۰ هزار میلیارد 
تومان بنزیــن یارانه ای زیر دهــن ایرلاین ها مزه 
کرده و قیمت های گــران فعلــی را می خواهند 
نجومی کنند.چراغ سبز به این زیاده خواهی، موج 

تورم را به سونامی تبدیل می کند.«

کاهش عمدی پروازها از سوی ایرلاین ها
 به زیان آنهاست

محمد محمدی بخش، رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری نیز درباره کاهش عمدی پروازها از سوی 
ایرلاین ها برای اعمال فشار جهت افزایش قیمت، 

توضیح داده بود کــه کاهش عمــدی پروازها از 
ســوی ایرلاین ها واقعیت ندارد چون این کار به 

زیان آنهاست.
محمدی بخش همچنین به تازگــی درباره اینکه 
آیا ایرلاین ها با هدف فشــار به مســئولان برای 
موافقت با افزایش قیمــت، عرضه را کاهش داده و 
بلیت نمی فروشند، گفت که مجوز پروازها فصلی 
صادر می شــود و این گونه نیســت کــه ماهانه یا 
هفتگی باشد و به همان نسبت برنامه های فروش 
ایرلاین ها نیز فصلی است و هر شرکت هواپیمایی 
متناســب با شــرایط، برنامه های فــروش را باز 
می کند. در نوروز امسال هم این شایعه مطرح بود 
که ایرلاین ها از عرضه بلیت خودداری می کنند، 
اما از آمار جابه جایی مســافر می توان فهمید که 
بلیت عرضه شده است. امسال حتی با جابه جایی 
۳ میلیون مسافر رکورد جابه جایی مسافر نسبت 
به سال گذشته شکسته شد که شایعه عدم عرضه 

را تکذیب می کند.

 ایرلاین ها چراغ خاموش بلیت گران
 کرده بودند

حرمــت الله رفیعی، رئیس انجمــن صنفی دفاتر 
خدمــات مســافرتی درخصــوص افزایش صد 
درصدی بلیت هواپیما به مهر گفت: اینکه در روز 
اول فروردین ماه مقام معظم رهبری اعلام کرد که 
امسال، سال مهار تورم است و برخی از شرکت ها با 
توجه به این شعار سال در همان فروردین ماه نرخ 
جدید اعلام کردند و شــرایط را به نفع خود تمام 

کردند خودش جای بحث دارد.
وی ادامه داد: افزایــش ۱۰۰ درصدی نرخ بلیت 
هواپیما با توجه به اینکه طی ســال های گذشته 

شاهد افزایش قیمت بلیت بودیم صحیح نیست.
وی با اشاره به اینکه برخی هم از آزادسازی بلیت 
هواپیما ســود می برنــد و هم از قیمــت گذاری 
دستوری منفعت می برند افزود: با توجه به اینکه 
آزادســازی نرخ پس تصویب توسط هیأت دولت 
صورت گرفت براین اساس قیمت گذاری با عرضه 
و تقاضا صورت گیرد و هیــچ مرجعی نمی تواند بر 

قیمت گذاری تأثیر بگذارد.
رئیس انجمــن صنفی دفاتر خدمات مســافرتی 
در ادامه افزود: همه جــای دنیا نرخ بلیت هواپیما 
آزاد اســت در ایران نیز بارها شاهد افزایش قیمت 
بوده ایم این صنعت نیز اگــر افزایش قیمت دهد 
همانند صنعت خودرو کسی نمی تواند مقابل این 

افزایش قیمت ایستادگی کند.
حرمت الله رفیعی در ادامــه از افزایش قیمت نرخ 
هواپیما گفت: اعلام شــده که ۳ تا ۵ درصد مردم 
از این صنعت استفاده می کنند یعنی این صنعت 
در ایران لوکس محسوب می شــود پس چرا ۹۵ 
درصد مردم یارانه ســوخت ۵ درصدی ها را دهند 
که از صنعت لوکس اســتفاده می کننــد این به 
نوعی اجحاف در حق ۹۵ درصدی است که از این 

صنعت استفاده نمی کنند.
وی راهــکار عــدم افزایــش قیمــت از ســوی 
هواپیمایی ها را اینگونه بیان کرد: اول باید سوخت 
هواپیماها دیگر یارانه ای نباشــد و ســوخت آزاد 

استفاده کنند از ســوی دیگر پروازهای بین راهی 
را مجاب کنیم که از ایران هم مسافر سوار کنند به 
طور مثال ترکیش ایر از ترکیــه به مالزی می رود 
و اگر بلیت مســافری از ایران به مالزی را هم ثبت 
کند و وقتی وارد آسمان ایران می شود در فرودگاه 
مسافر ایرانی را نیز سوار کند عرضه و تقاضا به یک 
ثبات می رسد و هم تحریم ها را دور زده ایم هم به 
سازمان های هواپیمایی ثابت کرده ایم که اگر نرخ 
هواپیما گران شــود مردم ترجیح می دهند که با 

نرخ پایین تر بلیت تهیه کنند.
رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی در 
پایان در خصوص احتمــال کمبود بلیت در پیک 
مســافرتی گفت: همانند قبل از عیــد که برخی 
از پروازها را نگه داشــتند از عمــد اما بعدها اعلام 
کردند عمدی نبوده اگر دو کاری که گفته ام انجام 
داده شود شرکت های هواپیمایی حاضر می شوند 
تا با قیمتی که مردم می خواهند بلیت بفروشــند 
نه با قیمت ها بالا با توجه به اینکه کمبود هواپیما 

می تواند باعث برهم خوردن عرضه و تقاضا شود.

درخواست افزایش ۱۰۰ درصدی
 بلیت هواپیما

مقصود اســعدی ســامانی در خصوص پیشنهاد 
افزایش ۱۰۰ درصدی بلیت هواپیما به مهر گفت: 
در سال گذشته افزایش ۳۰ درصدی تصویب شد 
اما ابلاغ نگردید و اگر در آن زمــان افزایش بلیت 
صورت می گرفت دیگر پیشــنهاد افزایش ۱۰۰ 
درصدی در کار نبود با توجه به اینکه دلار امروزه 
بالای ۵۰ هزار تومان اســت و ایــن ضرری برای 

ناوگان هوایی است.
وی در ادامــه افــزود: اگر افزایــش بلیت صورت 
نگیرد شــرکت های هواپیمایی با ضــرر رو به رو 

خواهند شد و شاید هم ورشکسته شوند.
دبیر انجمــن هواپیمایی در خصــوص اینکه اگر 
بلیت ها افزایش پیدا کند در تعداد ســفرها تأثیر 
دارد یــا خیر؟ گفــت: افزایش بلیــت نمی تواند 
تأثیری بر خرید بلیت داشته باشد و این امر حتی 
می تواند دســت دلالان را از بازار بلیت فروشــی 
کوتاه کند امیدوار هستیم که سازمان هواپیمایی 
کشــوری و ســتاد تنظیم بازار بــا افزایش ۱۰۰ 

درصدی موافقت کنند.
وی در پایان بیان کــرد: با توجه بــه اینکه پیک 
تابســتان نزدیک اســت و اگر نرخ بلیت ها اعلام 
نشود شرکت های هواپیمایی زمین گیر خواهند 
شد و شاید شاهد کمبود بلیت در برخی از پروازها 
باشــیم برای نجــات شــرکت های هواپیمایی 
افزایــش ۱۰۰ درصدی می توانــد کمک بزرگی 
باشد. اساســاً شــیوه قیمت گذاری دستوری در 
بخش حمل ونقــل هوایی پذیرفته شــده نبوده و 
این قانون عرضه و تقاضاســت که بازار را متعادل 
می کند. البته در عین حال این شــیوه برای یک 
اقتصــاد آزاد ایده آل بــوده و در اقتصــاد دولتی 
موجود، این ســازوکار پاسخگو نیســت. از سوی 
دیگر افزایــش قیمت نرخ بلیــت هواپیما آن هم 
به شیوه دســتوری باعث شــده تا بلیت برخی از 

مسیرها کمیاب شود.

مسکن

بررســی ها نشــان می دهد که 
مســتاجران بــه دنبــال خانه 
هایی هســتند که با بودجه خود 
همخوانی داشته باشد و از سوی 
دیگر مردم خانه های خود را نمی 
فروشــند که یک وقت مستاجر 

نشوند.
 در حــال حاضــر مســتأجران 
نگــران از آینده کــه در فصل و 
نقــل و انتقالات چــه اتفاقی رخ 
خواهد و کرایه هــا چقدر افزایش 
پیدا خواهد کرد و از ســوی دیگر 
صاحبخانه هــا دیگر دنبال تغییر 
خانه نیســتند و خانه های خود را 

نمی فروشند.
مشــاورین  از  یکــی 
املاک در محدوده بلوار 
کشــاورز در خصوص 
وضعیت خرید و فروش 
ملک در ایــن محدوده 
بــه مهر گفــت: خرید 

و فــروش به شــدت کاهش پیدا 
کرده اســت و شــاید در ماه دو تا 
ســه معامله صورت گیرد با این 
اوصاف احتمــال تعطیلی برخی 

از مشاورین املاک ها وجود دارد.
وی در ادامه وضعیــت اجاره بها 
را گفت: وضعیت اجــاره بها هم 

به همین ترتیب اســت 
مــردم فقط مــی آیند 
و ســوال می کنند که 
اجــاره چقــدر شــده 
است و خیلی کم اتفاق 
معامله ای  که  می افتاد 
بــازار  صــورت گیرد 
مســکن در رکود کامل به ســر 

می برد.
یکی دیگر از مشاورین املاک در 
خصوص وضعیت خرید و فروش 
ملک گفت: مشــتری وجود دارد 
ولی فروشنده کم شده است آنها 
از تــرس اینکه اگر خانــه خود را 

بفروشــند دیگر نمی توانند خانه 
خریداری کنند دست نگه داشته 
اند تا شــاید وضعیت مســکن به 

ثبات برسد.
وی در ادامه وضعیــت اجاره بها 
نیز گفــت: هر چه بــه فصل نقل 
و انتقــالات نزدیک می شــویم 
مســتأجران بیشــتر برای پرس 
و جو بــه مشــاورین املاک می 
آینده اما فایده ای ندارد اجاره به 
قدری بالا رفته است که مستأجر 
ترجیــح می دهــد بــه منطقه 
پایین تر برود تــا اینکه در همان 

منطقه بماند.

رکود مطلق در بازار مسکن

انرژیانرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


